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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙΒ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ΄ 

Συνεδρίαση 30ής Νοεμβρίου 2023 

Ώρα έναρξης:  4.10 μ.μ. 

Αρ. 10 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ να δηλώσουμε την παρουσία μας ηλεκτρονικά και τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν 
υπάρχει απαρτία. 

 Να ευχηθούμε χρόνια πολλά σε όλες και όλους που γιορτάζουν! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η 1η Δεκεμβρίου έχει καθιερωθεί ως Παγκόσμια Ημέρα κατά του AIDS από τον Παγκόσμιο Οργανισμό 
Υγείας.  Το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσολογικής Ανεπάρκειας, μια λοιμώδης νόσος που οφείλεται στον ιό «HIV», 
μεταδίδεται μόνο διαμέσου του αίματος, με σεξουαλική επαφή χωρίς προφυλάξεις, με κοινή χρήση σύριγγας ή 
από οροθετική μητέρα στο νεογνό.  Σήμερα, χάρη στην πρόοδο της ιατρικής επιστήμης, με έγκαιρη διάγνωση 
και έναρξη θεραπείας η νόσος καθίσταται χρόνιο νόσημα και τα οροθετικά άτομα πλέον πλησιάζουν το 
προσδόκιμο επιβίωσης του γενικού πληθυσμού, μπορούν να είναι ενεργά μέλη της κοινωνίας, να δημιουργούν 
οικογένεια, να εργάζονται και να έχουν μια καλή ποιότητα ζωής.  Συνεπώς, η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση 
για τον ιό και τους φορείς HIV είναι εκ των ων ουκ άνευ για την αποδοχή των οροθετικών ατόμων από το 
κοινωνικό σύνολο χωρίς διακρίσεις και προκαταλήψεις. 

 Ως Βουλή στηρίζουμε κάθε προσπάθεια που καταβάλλεται από την ιατρική κοινότητα για εξεύρεση ενός 
προληπτικού εμβολίου και μίας οριστικής θεραπείας της νόσου και παράλληλα στηρίζουμε τους οροθετικούς 
συμπολίτες μας και τις οικογένειές τους σε κάθε πρόκληση που αντιμετωπίζουν. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αποδοχή κάθε μορφής αναπηρίας είναι, θα έλεγε κανείς, αυτονόητη, παρ’ όλα αυτά προκαταλήψεις και 
στερεότυπα διαιωνίζουν τις διακρίσεις που υφίσταται αυτή η ευάλωτη ομάδα συμπολιτών μας.  Τριάντα χρόνια 
μετά την απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για καθιέρωση της 3ης Δεκεμβρίου 
ως Παγκόσμιας Ημέρας Ατόμων με Αναπηρία το 15% του παγκόσμιου πληθυσμού συνεχίζει να αντιμετωπίζει 
προβλήματα προσβασιμότητας, αλλά και αποδοχής. 

 Για όλους εμάς αποτελεί προτεραιότητα η επίλυση των θεμάτων προσβασιμότητας που αντιμετωπίζουν 
τα άτομα με αναπηρίες, αλλά και η διασφάλιση ίσων ευκαιριών σε όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής ζωής και 
των οικονομικών δραστηριοτήτων.  Γι’ αυτό ως νομοθετικό σώμα έχουμε εγκύψει στη βελτίωση του νομοθετικού 
πλαισίου και στον έλεγχο των πολιτικών προσβασιμότητας, αλλά παράλληλα έχουμε αναπτύξει και 
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κοινοβουλευτικές δράσεις για ανάπτυξη σχετικών συνεργασιών με αρμόδιους φορείς.  Η άποψή μας είναι ότι, 
μόνο όταν όλοι οι πολίτες μπορούν να έχουν ίδιες ευκαιρίες και ίσα δικαιώματα, μπορεί τότε να πετύχουμε μια 
πραγματικά δίκαιη κοινωνία. 

 Η 5η Δεκεμβρίου έχει καθιερωθεί το 1985 με ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών ως Διεθνής Ημέρα Εθελοντών, με στόχο την αναγνώριση της πολύτιμης κοινωνικής συνεισφοράς του 
εθελοντισμού και την ανάπτυξη περαιτέρω πρωτοβουλιών και δράσεων ανά το παγκόσμιο. 

 Το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο Εθελοντισμού διοργανώνει κάθε χρόνο εδώ και τριάντα χρόνια την 
Εβδομάδα Εθελοντισμού, που πραγματοποιείται την πρώτη εβδομάδα Δεκεμβρίου.  Οι δράσεις που 
διοργανώνονται συμβάλλουν σημαντικά στην ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού, ενώ ταυτόχρονα 
στηρίζουν το αξιόλογο εθελοντικό έργο που επιτελούν φορείς και οργανωμένα σύνολα. 

 Στις δύσκολες οικονομικές και κοινωνικές συνθήκες που διάγουμε συνεπεία των απανωτών κρίσεων και 
των αυξανόμενων πολεμικών συρράξεων, ιδιαίτερα στην περιοχή μας, ο εθελοντισμός συνιστά ύψιστο 
λειτούργημα, αλλά και υποχρέωσή μας. 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα της Βουλής να αναγνώσει τις αναφορές στις διεθνείς δραστηριότητες. 

 Κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 24 και 25 Νοεμβρίου οι κ. Μαρίνος Μουσιούττας και Ηλίας Μυριάνθους, μέλη της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στη Διακοινοβουλευτική Συνέλευση της Ορθοδοξίας μετείχαν στις εργασίες της συνεδρίας της 
Διεθνούς Γραμματείας της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας στη Βουλγαρία. 

 Στο πλαίσιο της συνεδρίας αναγνώστηκε η εισήγηση του προέδρου της Επιτροπής για την τροποποίηση 
του καταστατικού της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας, του κ. Πανίκου Λεωνίδου, στην οποία 
αναφέρεται στις προσπάθειες για την απόδοση στη Συνέλευση διεθνούς νομικής προσωπικότητας και 
μετασχηματισμού της σε διεθνή οργανισμό.  Επίσης, κατά τη συζήτηση για τον απολογισμό των δραστηριοτήτων 
της Συνέλευσης αναγνώστηκε παρέμβαση του κ. Λεωνίδου, στην οποία τονίζεται ότι από την ίδρυσή της, το 
1993, η Συνέλευση προωθεί με συνέπεια τις αρχές της Ορθοδοξίας στην ευρωπαϊκή και διεθνή πολιτική και 
ζητήματα που άπτονται της παγκόσμιας πολιτιστικής και θρησκευτικής κληρονομιάς. 

 Ο κ. Μουσιούττας επισήμανε ότι εν μέσω αυξανόμενης έντασης και αστάθειας σε διάφορα σημεία του 
πλανήτη η κυπριακή αντιπροσωπία στη Συνέλευση ενθαρρύνει τις δρομολογούμενες προσπάθειες για την 
τροποποίηση του καταστατικού προς επίτευξη των σκοπών της Συνέλευσης.  Ο κ. Μυριάνθους εξέφρασε την 
ελπίδα για επίλυση το συντομότερο των συγκρούσεων που εκτυλίσσονται στην ευρύτερη περιφέρεια της 
Κύπρου, επισημαίνοντας ότι οι πόλεμοι στην Ουκρανία και τη Γάζα καθιστούν ακόμη πιο αναγκαία την 
ενδυνάμωση του ρόλου της Συνέλευσης στα διεθνή δρώμενα σε πνεύμα ενότητας και συνεργασίας. 

 Με την ευκαιρία της αποστολής της έγινε παρουσίαση του αφιερωματικού τόμου για την Αγία Σοφία στον 
Ιερό Ναό της του Θεού Σοφίας στη Σόφια.  Οι συμμετέχοντες βουλευτές επισκέφθηκαν επίσης την Ιερά 
Μητρόπολη Φιλιππουπόλεως.  

 Μεταξύ 26ης και 29ης Νοεμβρίου οι κ. Νίκος Τορναρίτης, ως επικεφαλής, και Γιώργος Λουκαΐδης 
συμμετείχαν σε συνεδρία του Εκτελεστικού Συμβουλίου της Ασιατικής Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης στην 
Αττάλεια της Τουρκίας.  Κατά τη συνάντηση αποφασίστηκε μεταξύ άλλων η σύσταση ειδικής επιτροπής για το 
παλαιστινιακό ζήτημα. 

 Σε παρέμβασή του ο κ. Τορναρίτης σημείωσε ότι η γεωστρατηγική θέση της Κύπρου τής δίνει τη 
δυνατότητα να λειτουργήσει ως γέφυρα διπλωματίας και συνεργασίας μεταξύ Ευρώπης, Μέσης Ανατολής και 
Ασίας και να συμβάλει στον στόχο της επίτευξης ασφάλειας και σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή.  Υπό το 
φως δε του πολέμου στη Λωρίδα της Γάζας, ο κ. Τορναρίτης έκανε ειδικότερα αναφορά στην πρόταση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας για τη δημιουργία θαλάσσιου διαδρόμου, διά του οποίου θα μεταφέρεται ανθρωπιστική 
βοήθεια στη Γάζα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης σε παρέμβασή του καταδίκασε την εισβολή του Ισραήλ στη Γάζα, τις επακόλουθες πράξεις 
βίας και τις κατάφωρες παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων και εξέφρασε την πλήρη αλληλεγγύη και 
συμπαράστασή του προς τον δοκιμαζόμενο παλαιστινιακό λαό. 

 Το κοινοβούλιο του Αζερμπαϊτζάν πήρε τη σκυτάλη από τη Μεγάλη Τουρκική Εθνοσυνέλευση ως 
προεδρεύον σώμα της Συνέλευσης για τη διετία 2024-2025. 

 Μεταξύ 26ης και 28ης Νοεμβρίου ο πρόεδρος της επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. 
Χάρης Γεωργιάδης, ως επικεφαλής, και το μέλος της επιτροπής κ. Χρύσης Παντελίδης συμμετείχαν στην 70ή 
Διάσκεψη των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στη Μαδρίτη. 

 Κατά τη συζήτηση των προτεραιοτήτων της τρέχουσας Ισπανικής Προεδρίας του Συμβουλίου της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης ο κ. Γεωργιάδης ανέφερε ότι η επίθεση της Ρωσίας στην Ουκρανία αποτελεί και επίθεση 
κατά των κανόνων της διεθνούς έννομης τάξης.  Στηλίτευσε δε τη στάση που τηρεί η Τουρκία σε ό,τι αφορά την 
Ουκρανία, την επίθεση του Αζερμπαϊτζάν στο Ναγκόρνο Καραμπάχ και εναντίον της Αρμενίας και την κατάσταση 
στη Μέση Ανατολή.  Ο κ. Γεωργιάδης τόνισε ότι θα πρέπει να αναληφθεί από κοινού δράση κατά των αυταρχικών 
και δικτατορικών καθεστώτων και των εξτρεμιστικών οργανώσεων και ότι θα πρέπει να υπάρξει μια ξεκάθαρη 
και σταθερή θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης που να εδράζεται σε αρχές και αξίες. 

 Ο κ. Παντελίδης σε παρέμβασή του στο πλαίσιο συζήτησης για την κατάσταση στην Ουκρανία και τις 
σχέσεις της με την Ευρωπαϊκή Ένωση σημείωσε τη στήριξη της Κύπρου προς την Ουκρανία και τη διαδικασία 
ένταξης της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Υπογράμμισε δε την ανάγκη όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση 
επικεντρωθεί στην ενίσχυση της αυτονομίας της και στη βελτίωση της ικανότητάς της να υπερασπίζει τόσο τα 
συμφέροντά της όσο και αυτά των πολιτών της. 

 Επίσης, στο πλαίσιο συζήτησης για το Ευρωπαϊκό Σύμφωνο για τη Μετανάστευση και το Άσυλο ο κ. 
Παντελίδης αναφέρθηκε στις δυσανάλογες μεταναστευτικές πιέσεις που δέχεται η Κύπρος λόγω της 
γεωγραφικής της θέσης, αλλά και ως αποτέλεσμα της εργαλειοποίησης παράτυπων μεταναστών από την 
Τουρκία και κάλεσε τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να καταλήξουν άμεσα σε συμφωνία επί ενός 
Συμφώνου για τη Μετανάστευση και το Άσυλο στη βάση της αλληλεγγύης και του δίκαιου καταμερισμού ευθύνης.  
Σε ό,τι αφορά, τέλος, την ενεργειακή κρίση και την πράσινη μετάβαση, ο κ. Παντελίδης επισήμανε τη σημασία 
των διακρατικών διασυνδέσεων στον ενεργειακό εφοδιασμό των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ειδικότερα 
του έργου «Euro-Asia Interconnector» για την Κύπρο και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Στο περιθώριο της Διάσκεψης ο κ. Γεωργιάδης πραγματοποίησε διμερή συνάντηση με την αντιπροσωπία 
της Γαλλικής Γερουσίας, κατά την οποία αντηλλάγησαν απόψεις για το μεταναστευτικό ζήτημα και την κατάσταση 
στη Μέση Ανατολή. 

 Στις 28 Νοεμβρίου αντιπροσωπία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων, αποτελούμενη από τον πρόεδρο της επιτροπής κ. Νίκο Κέττηρο, ως επικεφαλής, και 
τα μέλη της κ. Νίκο Γεωργίου, Χρίστο Σενέκη, Σωτήρη Ιωάννου, Μιχάλη Γιακουμή και Κωστή Ευσταθίου, 
πραγματοποίησε επίσκεψη στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

 Η αντιπροσωπία συμμετείχε σε συνεδρίαση της Επιτροπής Πολιτικών Ελευθεριών, Δικαιοσύνης και 
Εσωτερικών Υποθέσεων (LIBE) του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, κατά την οποία η Μόνιμη Εισηγήτρια για τους 
αγνοουμένους της Κύπρου κ. Isabel Santos παρουσίασε το έργο και τις δραστηριότητές της επί του θέματος.  Ο 
κ. Κέττηρος παρουσίασε επίσης την κατάσταση πραγμάτων για το ζήτημα των αγνοουμένων της Κύπρου και 
ακολούθησε ανταλλαγή απόψεων με τα μέλη της επιτροπής. 

 Στην ομιλία του ο κ. Κέττηρος ενημέρωσε για το σημαντικό έργο το οποίο επιτελεί η Διερευνητική Επιτροπή 
Αγνοουμένων (ΔΕΑ) και εξέφρασε ευχαριστίες για την οικονομική συνεισφορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον 
προϋπολογισμό της επιτροπής.  Τόνισε τη σημασία συνεργασίας της Τουρκίας με τη ΔΕΑ για τη διακρίβωση της 
τύχης των αγνοουμένων και στηλίτευσε την άρνηση της Τουρκίας να παράσχει πληροφορίες από τα στρατιωτικά 
της αρχεία και πληροφορίες για τους χώρους μετακίνησης οστών από τον κατοχικό στρατό.  Ο κ. Κέττηρος 
επεσήμανε την ανάγκη αποχαρακτηρισμού από στρατιωτική ζώνη κατεχόμενων περιοχών, ώστε να καταστεί 
δυνατή η πρόσβαση των συνεργείων της ΔΕΑ σε αυτές, αλλά και τις αλυσιδωτές καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται στο έργο της επιτροπής στις περιοχές που το κατοχικό καθεστώς έχει παραχωρήσει για χρήση. 

 O κ. Γεωργίου καταδίκασε τη στάση της Τουρκίας στο θέμα των αγνοουμένων της Κύπρου και κάλεσε το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και ειδικότερα την Επιτροπή LIBE να αναλάβουν ενεργότερο ρόλο και δράση, ασκώντας 
τις δέουσες πολιτικές πιέσεις στην κατοχική Τουρκία.  Ο κ. Σενέκης τόνισε τη σημασία πρόσβασης στα 
στρατιωτικά αρχεία της Τουρκίας, τα οποία πιθανόν να περιέχουν αποδείξεις που τεκμηριώνουν εγκλήματα 
πολέμου από τον τουρκικό κατοχικό στρατό.  Ο κ. Ιωάννου στηλίτευσε την απαράδεκτη στάση της Τουρκίας στο 
δράμα των αγνοουμένων και την εξευτελιστική μεταχείριση των συγγενών τους.  Ο κ. Γιακουμή υπογράμμισε ότι 
πρέπει να ασκηθούν πιέσεις στην Τουρκία για να συνεργαστεί με τη ΔΕΑ  και ότι το ζήτημα αυτό πρέπει να 
διασυνδεθεί με την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας και τα συμφέροντά της γενικότερα.  Ο κ. Ευσταθίου 
επισήμανε ότι η ρητορική για «Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους αγνοούμενους» πρέπει να σταματήσει και 
ότι οι προσπάθειες πρέπει να είναι κοινές για να είναι αποδοτικότερο το όλο εγχείρημα. 

 Στο πλαίσιο της επίσκεψής της η αντιπροσωπία της Βουλής πραγματοποίησε επίσης χωριστές 
συναντήσεις με Κυπρίους ευρωβουλευτές, τη Μόνιμη Εισηγήτρια για τους αγνοουμένους της Κύπρου και τον 
συντονιστή του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος στην Επιτροπή LIBE.  Κατά τις συναντήσεις τα μέλη της 
αντιπροσωπίας υπογράμμισαν τη σημασία επίλυσης του ανθρωπιστικού ζητήματος των αγνοουμένων της 
Κύπρου και την ανάγκη άσκησης πιέσεων στην Τουρκία, για να συνεργαστεί με τη ΔΕΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωράμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 
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 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023».  Ο πρόεδρος της επιτροπής με ενημέρωσε ότι θα 
αναβληθεί για μία εβδομάδα, χωρίς να επιστρέψει πίσω στην επιτροπή.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Δεν είναι ο πρόεδρος της επιτροπής, με ενημέρωσε ότι υπάρχει συνεννόηση γι’ αυτό, πολύ ορθά. 

 Οπόταν, προχωράμε ευθύς αμέσως, αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, συνάδελφοι, συναδέλφισσες; 

 Δεν υπάρχει. 

 Προχωράμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου συμπληρωματικών πιστώσεων 
ύψους €242.397 για την κάλυψη δαπανών για σκοπούς για τους οποίους η πρόβλεψη στον προϋπολογισμό του 
2023 είναι ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2023» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και 27 Νοεμβρίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο αντιπρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Χρύσης Παντελίδης, Χάρης Γεωργιάδης και Χρίστος Χριστοφίδης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΧΑΚ συμπληρωματικών 
πιστώσεων, ύψους €242.397, για την κάλυψη αυξημένων δαπανών για σκοπούς για τους οποίους η πρόβλεψη 
στον προϋπολογισμό του 2023 είναι ανεπαρκής. 

 Ειδικότερα, οι αυξημένες δαπάνες αφορούν: 

1. Τη δημιουργία πέντε νέων θέσεων και αντίστοιχες πρόσθετες πιστώσεις που αφορούν τη μισθοδοσία και 
το αυξημένο ποσό τιμάριθμου που απαιτείται από την 1η Ιουνίου 2023 (€99.704). 

2. Την ολοκλήρωση της αναβάθμισης του συστήματος υποβολής ανακοινώσεων από εισηγμένες 
εταιρείες/συντελεστές της αγοράς (Μηχανισμός Κεντρικής Αποθήκευσης) εντός του 2023 (€27.623).   

3. Την αγορά υπηρεσιών πληροφορικής για τη συντήρηση και την περαιτέρω ανάπτυξη/τροποποίηση 
υφιστάμενων λογισμικών συστημάτων του οργανισμού (€60.000). 

4. Τη συμμετοχή του ΧΑΚ στην Κοινοπραξία «Consolidated Tape Joint Venture» (CTJV), υπό μορφή 
ξεχωριστής εταιρικής οντότητας, στην οποία σημειώνεται ότι έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον να 
συμμετάσχουν είκοσι έξι ευρωπαϊκά χρηματιστήρια, με συντονιστή την Ευρωπαϊκή Ομοσπονδία 
Χρηματιστηρίων (€55.070). 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, οι πρόσθετες πιστώσεις θα καλυφθούν από τα ταμειακά 
διαθέσιμα του χρηματιστηρίου, τα οποία ανέρχονται περίπου στα €10,5 εκατομ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πολύ σύντομα, απλά να διευκρινίσω και να ενημερώσω ότι ο εν λόγω συμπληρωματικός προϋπολογισμός 
θα καλυφθεί από τα ταμειακά διαθέσιμα του εν λόγω οργανισμού.  Αν επήρα τον λόγο, είναι γιατί θέλω να τονίσω 
και να υπενθυμίσω ότι αναμένουμε την ολοκλήρωση των εργασιών της ιδιωτικοποίησης του Χρηματιστηρίου 
Κύπρου, το οποίο πρέπει να πάρει μία πιο σύγχρονη μορφή, για να μπορέσει να ανταποκριθεί και να 
αντεπεξέλθει στις πραγματικότητες των σημερινών οικονομικών δεδομένων.  Είναι ένα πρόγραμμα το οποίο έχει 
εξαγγελθεί εδώ και αρκετά χρόνια, ακόμα αναμένουμε το σχετικό νομοσχέδιο! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, οπόταν περνάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €242.397 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την άσκηση ελέγχου πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα έξι, υπέρ σαράντα ένας, εναντίον δύο, αποχές τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι 
έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα έξι, υπέρ σαράντα ένας, εναντίον δύο, αποχές τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο**. 

 
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής 
**  Υπέρ:    ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Εναντίον:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή:  ΕΛΑΜ, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
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 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα, αλλά δεν θα πάει πίσω στην επιτροπή. 

 Συνάδελφοι, είμαστε εντάξει; 

 Ωραία! 

 Προχωράμε λοιπόν στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προσωρινής Συνεισφοράς 
Αλληλεγγύης επί των Πλεοναζόντων Κερδών στους Τομείς του Αργού Πετρελαίου, του Φυσικού Αερίου, του 
Γαιάνθρακα και των Διυλιστηρίων Νόμος του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να καταστεί δυνατή η εφαρμογή της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Κανονισμός (ΕΕ) 2022/1854 του Συμβουλίου της 6ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά με παρέμβαση έκτακτης ανάγκης 
για την αντιμετώπιση των υψηλών τιμών ενέργειας», εφεξής «Κανονισμός 2022/1854». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προσωρινής Συνεισφοράς Αλληλεγγύης επί των Πλεοναζόντων Κερδών στους Τομείς του Αργού 

Πετρελαίου, του Φυσικού Αερίου, του Γαιάνθρακα και των Διυλιστηρίων  Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου   Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου, καθώς και στις 17 και 24 Νοεμβρίου 2023.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου (ΠΔΣ), του 
Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και 
Βιομηχάνων (ΟΕΒ).  

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης η πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, καθώς και τα μέλη της κ. Άριστος Δαμιανού και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να τύχει εφαρμογής η πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2022/1854 του Συμβουλίου της 6ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά με 
παρέμβαση έκτακτης ανάγκης για την αντιμετώπιση των υψηλών τιμών ενέργειας», (εφεξής «Κανονισμός 
2022/1854»). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν στην επιβολή 
προσωρινής συνεισφοράς αλληλεγγύης ποσοστού ύψους 33% επί των πλεοναζόντων κερδών κατά το 
φορολογικό έτος 2023 για τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στους τομείς του αργού πετρελαίου, του 
φυσικού αερίου, του γαιάνθρακα και των διυλιστηρίων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τις πρόνοιες του Κανονισμού 2022/1854 επιβάλλεται προσωρινή 
συνεισφορά αλληλεγγύης ποσοστού ύψους 33%, πέραν των τακτικών φόρων και εισφορών που ισχύουν στα 
κράτη μέλη, σε εταιρείες ή και μόνιμες εγκαταστάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με δραστηριότητες στους πιο 
πάνω τομείς, συμπεριλαμβανομένων εκείνων που αποτελούν τμήμα ενοποιημένου ομίλου, οι οποίες σημείωσαν 
αύξηση πέραν του 20% σε σχέση με τον μέσο όρο των φορολογητέων κερδών, όπως αυτά καθορίζονται βάσει 
του εθνικού φορολογικού πλαισίου, κατά τα τέσσερα φορολογικά έτη που αρχίζουν την 1η Ιανουαρίου 2018 ή 
μεταγενέστερα.  

 Σε περίπτωση δε που ο μέσος όρος των φορολογητέων κερδών κατά τα εν λόγω φορολογικά έτη είναι 
αρνητικός, το μέσο φορολογητέο κέρδος λογίζεται ως μηδενικό για σκοπούς υπολογισμού της προσωρινής 
συνεισφοράς αλληλεγγύης.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου επί της αρχής οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσαν ότι, παρ’ όλο που δεν αναμένεται να προκύψουν σημαντικά οφέλη για τη Δημοκρατία από τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, λόγω του μικρού αριθμού εταιρειών που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο σε τομείς 
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που εμπίπτουν στο μέτρο, η προώθηση του νομοσχεδίου είναι επιβεβλημένη για σκοπούς συμμόρφωσης με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  

 Περαιτέρω, ενημέρωσαν την επιτροπή ότι τα κράτη μέλη είχαν την ευχέρεια να εφαρμόσουν το εν λόγω 
μέτρο από το έτος 2022, ωστόσο λόγω της μη υιοθέτησης νομοθετικών ρυθμίσεων στη Δημοκρατία εντός του 
υπό αναφορά έτους η προσωρινή συνεισφορά θα εφαρμοστεί μόνο για το έτος 2023.   

 Οι εκπρόσωποι της ΡΑΕΚ δεν εξέφρασαν οποιεσδήποτε απόψεις επί του νομοσχεδίου και στις 16 
Νοεμβρίου 2023 ενημέρωσαν γραπτώς την επιτροπή ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν σχετίζονται με τις 
αρμοδιότητες της Αρχής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων αναφορικά 
με τα κράτη μέλη τα οποία επιβάλλουν ήδη την προσωρινή συνεισφορά αλληλεγγύης σύμφωνα με τις απαιτήσεις 
του Κανονισμού 2022/1854, καθώς και τα έτη για τα οποία εφαρμόζεται, τα οποία κατατέθηκαν με σχετική 
επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2023.      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδιος για την εφαρμογή του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Υποχρέωση καταβολής προσωρινής συνεισφοράς αλληλεγγύης.  Άρθρο 4. 

 Δήλωση και καταβολή της προσωρινής συνεισφοράς αλληλεγγύης.  Άρθρο 5. 

 Φορολογική μεταχείριση της προσωρινής συνεισφοράς αλληλεγγύης.  Άρθρο 6. 

 Ενστάσεις και προσφυγές.  Άρθρο 7. 

 Εξουσίες Εφόρου.  Άρθρο 8. 

 Λήψη δικαστικών μέτρων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προσωρινής Συνεισφοράς Αλληλεγγύης επί των 
Πλεοναζόντων Κερδών στους Τομείς του Αργού Πετρελαίου, του Φυσικού Αερίου, του Γαιάνθρακα και των 
Διυλιστηρίων Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα έξι.  Υπέρ σαράντα έξι.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα τιτλοφορείται «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2023 Νόμου του 2023 Νόμος του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2023 Νόμου του 2023, 
ώστε να καταστεί δυνατή η ανακατανομή και μεταφορά πιστώσεων ύψους €60.764 μεταξύ άρθρων του εν λόγω 
προϋπολογισμού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2023 Νόμου 

του 2023 Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο Πρόεδρος του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης η 
πρόεδρος της επιτροπής κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και τα μέλη της κ. Άριστος Δαμιανού, Σωτήρης Ιωάννου και 
Ηλίας Μυριάνθους.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου του 2023 Νόμου του 2023 με την ανακατανομή και μεταφορά πιστώσεων ύψους €60.764 μεταξύ 
άρθρων του προϋπολογισμού και την παράλληλη δημιουργία τριών νέων άρθρων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, αλλά και τα όσα δήλωσε η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών κατά τη συνεδρία, η ανακατανομή των πιστώσεων, με την οποία σημειώνεται ότι δεν μεταβάλλεται 
το συνολικό ύψος του προϋπολογισμού, απαιτείται για την εύρυθμη λειτουργία του Δημοσιονομικού Συμβουλίου 
και ειδικότερα αφορά τα ακόλουθα: 

1. Στη μεταφορά πιστώσεων στην Υποομάδα 02001 «Μισθοδοσία Αξιωματούχων», λόγω της αύξησης του 
ποσού για μέγιστες ασφαλιστέες αποδοχές, μετά την ψήφιση του προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου. 

2. Στη δημιουργία δύο νέων άρθρων κάτω από την Υποομάδα 02280 «Συνεισφορές Εργοδότη» και 
μεταφορά πιστώσεων, λόγω της πρόσληψης μόνιμου προσωπικού, για την καταβολή εισφοράς στο 
Ταμείο Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού και συνεισφοράς στο Επαγγελματικό Σχέδιο 
Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων.  

3. Στη δημιουργία νέου άρθρου κάτω από την Υποομάδα 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών» και μεταφορά 
πιστώσεων για την κάλυψη του κόστους αντιμισθίας ενός λειτουργού που αποσπάστηκε στο 
Δημοσιονομικό Συμβούλιο από Νομικό Πρόσωπο Δημοσίου Δικαίου.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο πρόεδρος του Δημοσιονομικού Συμβουλίου δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις δεν προβλέπεται οποιαδήποτε αύξηση στον προϋπολογισμό του Δημοσιονομικού Συμβουλίου για το 
έτος 2023, καθότι πρόκειται για μεταφορά πιστώσεων μεταξύ υποομάδων δαπανών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα έξι.  Υπέρ σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2023 Νόμου του 2023 Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Υπέρ σαράντα.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 έως 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2023», «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2023», 
«Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2023», «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2023», «Ο περί 
Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» και «Ο περί Χαρτοσήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023».  Είναι όλα προτάσεις νόμου των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριου 
Κουλλά και Σάβιας Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Γιώργου 
Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και 
Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους εκ 
μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων και Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς και ευθύς αμέσως ο λόγος στον κ. Γεωργιάδη.  Και 
αντιλαμβάνομαι ότι θα ακολουθήσει μία πρόταση νόμου, εξ όσων έχω ενημερωθεί, την ερχόμενη εβδομάδα για 
το θέμα που συζητήθηκε, κύριε Τρυφωνίδη, στη Σύσκεψη Αρχηγών, σωστά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από Βουλευτή) 

 Πολύ ωραία! 

 Κύριε Γεωργίου, τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Εισπράξεως Φόρων Νόμου, ώστε να 
παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στις φορολογικές 
ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των 
αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στις 
φορολογικές ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των 
αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της 
Δημοκρατίας Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων 
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που αφορούν στις φορολογικές ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με σκοπό την ενίσχυση και 
την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των 
υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στις φορολογικές ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με 
σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 
2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στις 
φορολογικές ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των 
αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 11 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν 
στις φορολογικές ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση 
των αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 12 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Χαρτοσήμων Νόμου, ώστε να 
παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στις φορολογικές 
ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν, με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των 
αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις προτάσεις νόμου 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Σωτήρης Ιωάννου 

 Σάβια Ορφανίδου Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τις προτάσεις νόμου του 
επισυνημμένου παραρτήματος, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από τους κ. Χάρη 
Γεωργιάδη, Ονούφριο Κουλλά και Σάβια Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκο Τρυφωνίδη εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων και Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και 27 
Νοεμβρίου 2023.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ).   

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της εξέτασης των προτάσεων νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Χάρης Γεωργιάδης και Χρύσης Παντελίδης. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νόμων που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα είναι η τροποποίηση 
των αντίστοιχων βασικών νομοθεσιών, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2024 η ισχύς των 
υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στις φορολογικές ελαφρύνσεις και στα κίνητρα που παραχωρήθηκαν με 
σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 
2023.   

 Όπως είναι γνωστό, οι φορολογικές ελαφρύνσεις και τα κίνητρα που παραχωρούνται στο πλαίσιο 
αναδιάρθρωσης δανείων αφορούν κυρίως στα ακόλουθα:    

1. Μη καταβολή εξόδων χαρτοσήμων που προκύπτουν από την αναδιάρθρωση δανείων μέχρι το ποσό των 
υφιστάμενων οφειλών. 

2. Μη επιβολή φόρου κεφαλαιουχικών κερδών. 
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3. Μη καταβολή τελών μεταβίβασης στην περίπτωση μεταβίβασης ακίνητης περιουσίας επ’ ονόματι του 
δανειστή. 

4. Μη επιβολή έκτακτης εισφοράς για την άμυνα της Δημοκρατίας σε περίπτωση λογιστικού κέρδους και/ή 
πλασματικού μερίσματος. 

5. Μεταφορά εμπράγματου βάρους, σε περίπτωση απόκτησης ακινήτου από τον δανειστή στο πλαίσιο 
αναδιάρθρωσης δανείου, κατά τη μεταβίβαση του ακινήτου  από τον δανειολήπτη στον δανειστή.  

6. Εξαίρεση από τον υπολογισμό του φορολογητέου εισοδήματος οποιουδήποτε οφέλους, πλεονάσματος, 
κέρδους ή ζημιάς προσώπου που προκύπτει στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης δανείου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νόμων, εκφράζοντας ωστόσο ορισμένες επιφυλάξεις σε σχέση με την 
πέμπτη υπό αναφορά πρόταση νόμου. 

 Ειδικότερα, επισήμαναν ότι έχουν εντοπιστεί ορισμένα κενά στον περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμο 
όσον αφορά την εφαρμογή του υφιστάμενου φορολογικού κινήτρου, τα οποία πρέπει να μελετηθούν από το 
υπουργείο, ώστε να υπάρξει η απαραίτητη νομοθετική ρύθμιση.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις ως έχουν κατατεθεί, προκειμένου να συνεχίσουν να υφίστανται τα φορολογικά κίνητρα προς ενίσχυση 
των προσπαθειών για αναδιαρθρώσεις δανείων για ακόμη ένα έτος και το ζήτημα το οποίο ήγειραν οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών εξεταστεί σε μεταγενέστερο στάδιο, όταν το αρμόδιο υπουργείο θα 
είναι έτοιμο να προβεί στην κατάθεση σχετικού νομοσχεδίου.   

 Στη βάση των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία της προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του μέλους της βουλευτή της Δημοκρατικής 
Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων, τάχθηκε υπέρ της ψήφισης των προτάσεων νόμου σε νόμους. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση των προτάσεων νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 

2. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023. 

3. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2023. 

4. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2023. 

5. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2023. 

6. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 

7. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ευθύς αμέσως ο λόγος στον κ. Γεωργιάδη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αυτές οι φορολογικές απαλλαγές είναι ίσως ένα από τα πιο ουσιαστικά μέτρα τα οποία 
μπορεί να ενθαρρύνουν πράγματι τις αναδιαρθρώσεις.  Και είναι κοινή θέση όλων όσων έχουμε προσυπογράψει 
αυτή την πρόταση η παράτασή τους για ακόμη δώδεκα μήνες. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ πάρα πολύ. 

 Δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, οπόταν προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 6 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 8 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 9 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 



552 

 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 10 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 11 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 12 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα πέντε.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα δύο και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα... 

 Μάλιστα, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, προτού προχωρήσετε, επειδή δεν έχουμε αντιληφθεί πώς προέκυψε η αναβολή του υπ’ 
αριθμόν 3 θέματος, απλώς θα θέλαμε να ξέρουμε ποιος το ζήτησε και με ποια διαδικασία αναβάλλεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχατε αργήσει λίγο στη Σύσκεψη, επειδή ήσασταν σε επιτροπή.  Έχει ζητηθεί και έχουν ερωτηθεί όλοι οι 
συνάδελφοι, εξ όσων έχω ενημερωθεί, δεν θα πάει πίσω στην επιτροπή.  Είναι για να προσπαθήσουν να υπάρξει 
ομοφωνία στην ψήφιση ή τέλος πάντων πλειοψηφία και ζητήθηκε μία εβδομάδα από το ΑΚΕΛ. 

 Έχετε οποιαδήποτε ένσταση, συνάδελφε; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Έτσι κι αλλιώς έχουμε προχωρήσει, αλλά νομίζω θα σας το επεξηγήσει ο κ. Δαμιανού στη συνέχεια. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κι εγώ ευχαριστώ. 
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 Προχωράμε λοιπόν στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Σχολικών Εφορειών Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του, 
να συνάδουν με το νέο πλαίσιο λειτουργίας των δήμων στη βάση της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολικών Εφορειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μαρίνα Νικολάου  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Βαλεντίνος Φακοντής  Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Νίκος Σύκας  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Οκτωβρίου και στις 2, 9 και 16 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της η γενική διευθύντρια και εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Παγκύπριας 
Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών Εφορειών, της Σχολικής Εφορείας Λευκωσίας και της Σχολικής Εφορείας 
Λεμεσού.  

 Η Σχολική Εφορεία Λάρνακας και η Σχολική Εφορεία Πάφου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επιπροσθέτως τα μέλη της επιτροπής κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννης και Χρίστος Σενέκης. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή μελέτησε το εν λόγω νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω της σημασίας και των 
σκοπών των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Σχολικών Εφορειών Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του, με απώτερο στόχο να συνάδουν με το νέο πλαίσιο λειτουργίας των 
δήμων στη βάση της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η σύσταση και λειτουργία μίας σχολικής εφορίας σε έκαστο νέο δήμο ο οποίος ιδρύεται στο πλαίσιο της 
μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης δυνάμει των διατάξεων του περί Δήμων Νόμου, μέχρι τη λήξη 
της καθορισθείσας μεταβατικής περιόδου το έτος 2029, κατά το οποίο οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες που 
έχουν σήμερα οι σχολικές εφορίες θα μεταφερθούν στους δήμους. 

2. Η καθίδρυση νέων σχολικών εφοριών δυνάμει του προτεινόμενου νόμου (εφεξής καλούμενων 
«νεοσύστατων σχολικών εφοριών») και ο καθορισμός των υφιστάμενων σχολικών εφοριών οι οποίες θα 
συναποτελούν εκάστη νεοσύστατη σχολική εφορία και ως εκ τούτου θα παύσουν να υφίστανται ως νομικά 
πρόσωπα δημοσίου δικαίου (εφεξής καλούμενων «υπό συνένωση σχολικών εφοριών»).  

3. Ο καθορισμός του αριθμού των μελών εκάστης σχολικής εφορίας νέου δήμου τα οποία εκλέγονται ή 
ορίζονται από το οικείο δημοτικό συμβούλιο μεταξύ των μελών του, με βάση τον αριθμό των σχολικών 
μονάδων οι οποίες εμπίπτουν στην αρμοδιότητα της οικείας σχολικής εφορίας. 

4. Αναθεώρηση της διάταξης που προβλέπει για τη θητεία των σχολικών εφοριών, ώστε οι εκλογές για την 
ανάδειξη των μελών των σχολικών εφοριών το έτος 2024 να διενεργηθούν την ίδια ημερομηνία που θα 
διενεργηθούν κατά το ίδιο έτος οι εκλογές σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης. 

5. Εισαγωγή νομοθετικών ρυθμίσεων αναφορικά με τη διαδοχή των υφιστάμενων και υπό συνένωση 
σχολικών εφοριών από τις νεοσύστατες σχολικές εφορίες, την κινητή και ακίνητη ιδιοκτησία που ανήκει 
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στα σχολεία δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης και την κατοχύρωση του προσωπικού των υπό συνένωση 
σχολικών εφοριών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, δεδομένου ότι το νέο πλαίσιο δράσης και λειτουργίας των 
τοπικών αρχών, το οποίο θα εφαρμοστεί το έτος 2024, προβλέπει την ανάληψη των αρμοδιοτήτων και εξουσιών 
των σχολικών εφοριών από τους δήμους ύστερα από την πάροδο πενταετούς μεταβατικής περιόδου. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα τα οποία 
αφορούν στην εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου και συναφώς ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους 
πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις. 

 Τα ζητήματα τα οποία αποτέλεσαν αντικείμενο ιδιαίτερης συζήτησης από την επιτροπή εντοπίζονται στα 
ακόλουθα: 

1. Στον αριθμό των μελών εκάστης νεοσύστατης σχολικής εφορίας και στο ενδεχόμενο αύξησης των μελών 
των σχολικών εφοριών των μεγαλύτερων δήμων, σύμφωνα με τον αριθμό των σχολικών μονάδων οι 
οποίες εμπίπτουν στην αρμοδιότητά τους. 

2. Στην ανάγκη διασφάλισης της ανάλογης εκπροσώπησης των δημοτικών διαμερισμάτων των νέων δήμων 
στη νεοσύστατη σχολική εφορία. 

3. Στον τρόπο καθορισμού των μελών εκάστης σχολικής εφορίας νέου δήμου, ήτοι κατά πόσο αυτά θα 
αναδεικνύονται αποκλειστικά με εκλογή ή, όπως ισχύει σήμερα, ορισμένα εξ αυτών με εκλογή και άλλα με 
τον καθορισμό από το οικείο δημοτικό συμβούλιο μελών του ως μελών της αντίστοιχης σχολικής εφορίας. 

4. Στις πρόνοιες του νομοσχεδίου σύμφωνα με τις οποίες καθορίζεται ότι οι νεοσύστατες σχολικές εφορίες 
θα λειτουργούν ως διάδοχες οντότητες των σχολικών εφοριών από τις οποίες θα αποτελούνται. 

5. Στη διαχείριση των ζητημάτων που αφορούν στα κληροδοτήματα αναφορικά με σχολεία δημοτικής και 
μέσης εκπαίδευσης. 

6. Στην ανάγκη κατοχύρωσης και διασφάλισης των δικαιωμάτων του προσωπικού των υπό συνένωση 
σχολικών εφοριών ενόψει της μεταφοράς του στις νεοσύστατες σχολικές εφορίες. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, τοποθετούμενη επί του εγερθέντος ζητήματος 
όσον αφορά στη διαχείριση κληροδοτημάτων, δήλωσε ότι για το εν λόγω ζήτημα δεν περιλήφθηκε στο 
νομοσχέδιο οποιαδήποτε ρητή πρόνοια, με γνώμονα ότι τα κληροδοτήματα παραχωρήθηκαν αναφορικά με τα 
καθοριζόμενα σχολεία δημοτικής ή μέσης εκπαίδευσης, τηρουμένης της επιθυμίας του κληροδότη, και ως εκ 
τούτου δεν θα επηρεαστούν καθ’ οιονδήποτε τρόπο με τον προτεινόμενο νόμο. Συναφώς, όπως η ίδια δήλωσε 
επί του εν λόγω ζητήματος, λήφθηκε υπόψη ότι η άσκηση αρμοδιοτήτων επί όλων των εκπαιδευτικών, 
μορφωτικών και διδακτικών θεμάτων πριν από το 1965 ενέπιπτε στην Ελληνική Κοινοτική Συνέλευση και ότι δεν 
τέθηκε οποιοδήποτε αντίστοιχο ζήτημα, όταν συστάθηκαν οι πρώτες σχολικές εφορίες στη Δημοκρατία. 

 Επιπροσθέτως, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας εισηγήθηκε την προσθήκη στον 
προτεινόμενο νόμο πρόνοιας, ώστε να αποσαφηνιστεί ότι δύναται να εκλέγεται μέλος σχολικής εφορίας 
πρόσωπο που εργοδοτείται στη δημόσια υπηρεσία ή στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, δεδομένου ότι η ισχύουσα 
διάταξη χρήζει περαιτέρω διασαφήνισης, ώστε να μην επιδέχεται λανθασμένη ερμηνεία. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών 
Εφορειών, της Σχολικής Εφορείας Λευκωσίας και της Σχολικής Εφορείας Λεμεσού εξέφρασαν προβληματισμούς 
και επιφυλάξεις αναφορικά με το ενδεχόμενο δυσανάλογης εκπροσώπησης των δημοτικών διαμερισμάτων των 
νέων δήμων στη νεοσύστατη σχολική εφορία και τη διαχείριση των κληροδοτημάτων που παραχωρήθηκαν προς 
σχολεία δημοτικής ή μέσης εκπαίδευσης. 

 Πέραν των πιο πάνω αναφερόμενων κοινών θέσεων, οι εκπρόσωποι των σχολικών εφοριών υποστήριξαν 
την ανάγκη αύξησης του αριθμού των μελών των σχολικών εφοριών των μεγαλύτερων δήμων, λόγω του μεγάλου 
αριθμού σχολικών μονάδων οι οποίες εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των εν λόγω δήμων. 

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της Ένωσης Δήμων Κύπρου επισήμανε ότι εκάστη σχολική εφορία θα πρέπει 
να αποτελείται τόσο από αιρετά μέλη όσο και από μέλη που ορίζονται από το οικείο δημοτικό συμβούλιο, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι από το 2029 και εντεύθεν οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες των υπό συνένωση και των 
νεοσύστατων σχολικών εφοριών θα αναληφθούν από τους δήμους.  

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, στη βάση της συζήτησης που 
διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής και των προβληματισμών και επιφυλάξεων που εκφράστηκαν για τον αριθμό 
των μελών των νεοσύστατων σχολικών εφοριών, ενημέρωσε την επιτροπή με επιστολή της γενικής διευθύντριας 
του εν λόγω υπουργείου ότι δεν φέρει ένσταση στο ενδεχόμενο αύξησης του αριθμού τόσο των αιρετών μελών 
όσο και των μελών που ορίζονται από τα δημοτικά συμβούλια, νοουμένου ότι η αύξηση δεν θα είναι οριζόντια, 
ήτοι κατά τον ίδιο τρόπο για όλες τις σχολικές εφορίες. 
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 Επιπροσθέτως, το εν λόγω υπουργείο υπέβαλε ενώπιον της επιτροπής στοιχεία για τον αριθμό των 
μαθητών που φοιτούν στα σχολεία εκάστης υπό συνένωση και εκάστης νεοσύστατης σχολικής εφορίας, 
επισημαίνοντας ότι κριτήριο για τον καθορισμό του αριθμού των μελών των σχολικών εφοριών που είτε 
εκλέγονται είτε ορίζονται από το οικείο δημοτικό συμβούλιο θα πρέπει να αποτελεί ο αριθμός των σχολικών 
μονάδων που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα εκάστης νεοσύστατης σχολικής εφορίας και όχι ο αριθμός των 
μαθητών που φοιτούν στις εν λόγω σχολικές μονάδες. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε αυτό 
να διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 

1. Μείωση του αριθμού των σχολικών μονάδων βάσει του οποίου καθορίζεται ο αριθμός των μελών εκάστης 
νεοσύστατης σχολικής εφορίας, τα οποία εκλέγονται ή ορίζονται από το οικείο δημοτικό συμβούλιο μεταξύ 
των μελών του, ώστε οι σχολικές εφορίες με μεγαλύτερο αριθμό μελών να είναι αυτές στην αρμοδιότητα 
των οποίων εμπίπτουν πέραν των πενήντα (50) σχολικών μονάδων, αντί των εξήντα (60) σχολικών 
μονάδων, που προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

2.  Αύξηση του αριθμού των μελών των νεοσύστατων σχολικών εφοριών στην αρμοδιότητα των οποίων 
εμπίπτουν πέραν των πενήντα (50) σχολικών μονάδων, ώστε δέκα (10) μέλη να εκλέγονται και πέντε (5) 
μέλη να ορίζονται από το οικείο δημοτικό συμβούλιο μεταξύ των μελών του. 

3. Εισαγωγή προνοιών, ώστε, κατά το δυνατόν, η επιλογή των μελών με τα οποία ο οικείος δήμος θα μετέχει 
στη νεοσύστατη σχολική εφορία να γίνεται από το οικείο δημοτικό συμβούλιο με αναλογική εκπροσώπηση 
των συνδυασμών αυτοτελών κομμάτων ή συνασπισμών κομμάτων, αλλά και εκπροσώπηση των 
δημοτικών διαμερισμάτων που τον συναποτελούν, σύμφωνα με τον αριθμό εκλογέων σε έκαστο δημοτικό 
διαμέρισμα. 

4. Διασαφήνιση της διάταξης του βασικού νόμου η οποία προβλέπει για τη δυνατότητα εκλογής ως μέλους 
σχολικής εφορίας προσώπου που εργοδοτείται στη δημόσια υπηρεσία ή στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου, όπως αυτό 
αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πολύ ωραία! 

 Για το θέμα αυτό υπάρχει εισήγηση ένας βουλευτής ή μία βουλεύτρια από κάθε κόμμα να μιλήσει μέχρι 
πέντε λεπτά και βεβαίως και οι ανεξάρτητοι βουλευτές, η βουλεύτρια, αν επιθυμεί, και ο μεμονωμένος 
σοσιαλιστής βουλευτής μέχρι τρία λεπτά. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Μία προσθήκη, κυρία Πρόεδρε, με βάση τη συναντίληψη που υπήρξε, που έπρεπε να είναι αυτονόητη η 
εφαρμογή του Κανονισμού, ότι θα ανοίξει κατάλογος και θα κλείσει κατάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, με τη σειρά των κομμάτων. 

 Οπόταν, από τη στιγμή που υπάρχει αυτή η συνεννόηση, προχωράμε από το μικρότερο στο μεγαλύτερο 
κόμμα, κύριοι, κυρίες, εκτός αν κάποιος δεν επιθυμεί να μιλήσει. 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές.  Α, υπάρχουν.  Ωραία! 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι από τους ανεξάρτητους δεν υπάρχει, από τους Οικολόγους θα μιλήσει κάποιος; 

 Όχι.  Άρα, προχωράμε στη ΔΗΠΑ. 

 Κύριε Μουσιούττα, σας ακούμε με πολλή προσοχή. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Η νομοθεσία αυτή ήρθε, έστω και ετεροχρονισμένα.  Όμως τουλάχιστον έχουμε φτάσει... διότι 
αντιλαμβάνεστε οι εκλογές είναι κοντά, 9 Ιουνίου, και μεταξύ των εκλογών της τοπικής διοίκησης την ίδια μέρα 
θα γίνουν και εκλογές για τις σχολικές εφορίες.  Έτσι, ήταν αναγκαίο να γίνει μία αλλαγή στον νόμο περί Σχολικών 
Εφορειών, εφόσον η νομοθεσία προβλέπει ότι οι σχολικές εφορίες θα παραμείνουν στην τοπική διοίκηση μέχρι 
το τέλος του 2029.  Η διαφοροποίηση που έχει προκύψει μετά από σύμφωνη και ομόφωνη γνώμη της επιτροπής, 
αλλά και του αρμόδιου υπουργείου ήταν να εκλέγονται σχολικοί έφοροι, δέκα στους τρεις μεγάλους δήμους -και, 
όταν λέω μεγάλους, εννοώ και σε αριθμό σχολικών μονάδων, Λευκωσία, Λεμεσό, Λάρνακα- και πέντε να 
προέρχονται από τα δημοτικά συμβούλια, ενώ στους υπόλοιπους παραμένει ο αριθμός ο ίδιος.  Αυτές ήταν οι 
γενικές γραμμές της νομοθεσίας και θεωρώ ότι είμαστε σε θέση να το ψηφίσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο λόγος στην ΕΔΕΚ. 

 Κύριε πρόεδρε, εσείς. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Θα πρέπει να τονίσουμε ότι δυστυχώς, μέσα στο πλαίσιο της βεβιασμένης διαδικασίας για τη 
μεταρρύθμιση δήθεν της τοπικής αυτοδιοίκησης, δεν είχε ληφθεί στο αρχικό νομοσχέδιο καμία πρόνοια που 
αφορούσε τις σχολικές εφορίες.  Έτσι λοιπόν, το θέμα των σχολικών εφοριών αναδείχθηκε πρόσφατα, τον 
περασμένο Μάιο, από πλευράς της επιτροπής Εσωτερικών και των μελών της.   

 Παρά το γεγονός ότι εμείς, ως ΕΔΕΚ, θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, ο λόγος που θα ήθελα 
να τοποθετηθώ είναι γιατί θέλω να διατυπώσω τις απόψεις μας για σκοπούς πρακτικών, γιατί είχαμε κάποιες 
διαφορετικές απόψεις όσον αφορά το θέμα της εκλογής των μελών των σχολικών εφοριών.  Και ο βασικός λόγος 
είναι γιατί ακριβώς οι σχολικές εφορίες έχουν να διαδραματίσουν έναν ουσιαστικό και έναν σημαντικό ρόλο κυρίως 
στα θέματα της εκπαίδευσης, αλλά περισσότερο στη συντήρηση των σχολικών κτιρίων, αλλά και των 
εγκαταστάσεων.  Και θεωρούμε ότι ακριβώς θα πρέπει τα μέλη των σχολικών εφοριών να είναι επικεντρωμένα 
κυρίως σε αυτή την αποστολή.   

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο από την πλευρά της ΕΔΕΚ καταθέσαμε μια συγκεκριμένη πρόταση όσον αφορά 
τον τρόπο εκλογής των μελών των σχολικών εφοριών, ότι θα έπρεπε όλα τα μέλη των σχολικών εφοριών να 
εκλέγονται απευθείας από τους ψηφοφόρους και να καθοριστεί αριθμός ανάλογα με τον αριθμό των σχολικών 
μονάδων που η κάθε σχολική εφορία έχει να διαχειριστεί.   Η πρότασή μας περιλάμβανε ότι σχολικές εφορίες 
που έχουν υπό την αρμοδιότητά τους μέχρι είκοσι πέντε σχολικές μονάδες να εκλέγουν εφτά μέλη, μέχρι τις 
πενήντα να εκλέγουν έντεκα και πάνω από τις πενήντα να εκλέγουν δεκαπέντε, για να μπορούν ακριβώς να είναι 
ως επί το πλείστον αποτελεσματικές στις εργασίες και στην αποστολή την οποία αναλαμβάνουν.  Έγινε εν πάση 
περιπτώσει ένας συμβιβασμός, αυτός ο οποίος αναφέρθηκε προηγουμένως και περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο.  
Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο εμείς θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο όπως έχει τελικά διαμορφωθεί, παρά τις 
διαφορετικές απόψεις τις οποίες είχαμε.   

 Όμως, με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να διατυπώσω και μία προσωπική άποψη όσον αφορά την 
παραμονή των σχολικών εφοριών στη σημερινή μορφή και στο σημερινό σύστημα μέχρι το 2029 και την ένταξή 
τους στη συνέχεια στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Εγώ προσωπικά θέλω να ξεκαθαρίσω ότι διαφωνώ.  Οι σχολικές 
εφορίες πρέπει να παραμείνουν αυτόνομες οντότητες, δεν πρέπει σε καμία περίπτωση οι σχολικές εφορίες να 
ενταχθούν εις τους δήμους.  Απ’ εκεί και πέρα, εκτιμώ ότι η ένταξη, με εμπειρίες που έχουμε από άλλες χώρες, 
που δεν υπάρχει λόγος να τις αναφέρουμε τώρα, θα οδηγήσει δυστυχώς σε οπισθοδρόμηση όσον αφορά τη 
διαχείριση των σχολικών εγκαταστάσεων και όλων των αρμοδιοτήτων που σήμερα έχουν για πολλούς και 
διάφορους λόγους.  Εν πάση περιπτώσει, εύχομαι και ελπίζω ότι ή αυτή η Βουλή ή η επόμενη Βουλή θα 
αναθεωρήσει τη συγκεκριμένη πρόνοια του νόμου και θα τις διατηρήσει αυτόνομες, για να μπορούν να 
λειτουργούν σωστά. Και δεν είναι καθόλου απίθανο.  

 Να επισημάνω δύο στοιχεία:  Το ένα έχει ενδεχομένως μια οικονομική διάσταση, είναι τα κληροδοτήματα 
τα οποία δόθηκαν στις σχολικές εφορίες ως αυτόνομες οντότητες και όχι στο πλαίσιο των δήμων με ό,τι 
ενδεχομένως ήθελε προκύψει.  Το δεύτερο είναι μια πολιτική διάσταση, την οποία δυστυχώς δεν έλαβαν υπόψη 
αυτοί που το υποστήριξαν.  Να υπενθυμίσω ότι οι σχολικές εφορίες ήταν κάτω από την ευθύνη των Κοινοτικών 
Συνελεύσεων μέχρι και το 1964 και γι’ αυτό ακριβώς στη συνέχεια πέρασαν κάτω από την αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Παιδείας.  Και αυτό που σήμερα συμβαίνει είναι ότι ένας αριθμός σχολικών εφόρων θα είναι κάτω 
από την αρμοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας και ένας αριθμός σχολικών εφόρων θα είναι κάτω από την 
αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών.  Λοιπόν, αυτά επιτρέψτε μου να πω ότι είναι στρεβλώσεις.  Ως εκ 
τούτου, επαφίεται πια εις την αντίληψη, στην ευαισθησία και στη διορατικότητα των συναδέλφων το πώς θα 
διαχειριστούμε αυτό το θέμα κατά τρόπο απλό, καθαρό και αποτελεσματικό. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Το ΕΛΑΜ.   

 Θα μιλήσετε, κύριε Παπαγιάννη; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Δεν επιθυμείτε.  Πολύ ωραία! 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα, παρακαλώ.  Θα μιλήσει ο κ. Λεωνίδου.  

 Ελάτε.  Στο βήμα; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι καθυστερήσαμε πάρα πολύ να ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία, που αφορά τον τρόπο και 
τη σύνθεση εκλογής των μελών των σχολικών εφοριών.  Η προηγούμενη κυβέρνηση οφείλω να πω ότι 
καθυστέρησε πάρα πάρα πολύ, με αποτέλεσμα να ανακαλύψει η επιτροπή Εσωτερικών ότι υπάρχουν τεράστια 
κενά στη νομοθεσία, και θα φτάναμε στις εκλογές χωρίς να υπάρχει το νομικό υπόβαθρο που να καθορίζει 
ακριβώς τη λειτουργία των σχολικών εφοριών και το τι θα γίνει μετά τις εκλογές.   

 Εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, όταν συζητούσαμε τα της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης, 
είχαμε ταχθεί εναντίον της υιοθέτησης της πρότασης της πλειοψηφίας, που τελικά πέρασε, να ενταχθούν οι 
σχολικές εφορίες στους δήμους.  Μετά από πολλή συζήτηση και διαβουλεύσεις τελικά καταλήξαμε ότι ήταν 
ανέφικτο οι σχολικές εφορίες να περάσουν στα χέρια των δήμων κατ’ αυτή την περίοδο.  Γι’ αυτό ανεστάλη με 
νομοθετική εξουσιοδότηση, ούτως ώστε οι σχολικές εφορίες, αν τελικά αυτή θα είναι η πολιτική απόφαση των 
κυβερνώντων, το 2029 να ενταχθούν στους δήμους.  Στην πορεία έρχεται σήμερα το παρόν νομοσχέδιο και το 
ίδιο το νομοσχέδιο, κατά την άποψή μας -και είναι και η προσωπική μου άποψη, αν θέλετε- νομικά θα έχει 
πρόβλημα.  Θα έχει πρόβλημα, καθότι καταργούμε ουσιαστικά τις τριάντα σχολικές εφορίες που βρίσκονται στους 
δήμους και δημιουργούμε και συστήνουμε είκοσι σχολικές εφορίες, δηλαδή συμπτύσσονται οι τριάντα στις είκοσι.  
Κατά την άποψή μας, δημιουργείται ένα νομικό ζήτημα, γιατί ο περί Δήμων Νόμος καθορίζει την υποχρέωση να 
μετατεθεί η συγχώνευση στους δήμους το 2029.  Εμείς το κάμνουμε από τώρα.   

 Ένα δεύτερο ζήτημα, που, κατά την άποψή μας, ενδεχομένως να δημιουργήσει νομικά και συνταγματικά 
ζητήματα, είναι το θέμα των κληροδοτημάτων.  Κάποιος αποβιώσας ανέθεσε και έδωσε κληροδότημα στον «χι» 
δήμο, ο οποίος σήμερα συγχωνεύεται με έναν άλλο δήμο.  Η επιθυμία του κληροδότη ήταν άλλη από εκείνη που 
υλοποιούμε σήμερα εμείς.  Εγώ επισημαίνω ότι θα έχει πρόβλημα.   

 Αλλά εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, τελικά αποφασίσαμε να ψηφίσουμε τη νομοθεσία αυτή, παρ’ όλα τα 
προβλήματα και τις επισημάνσεις.  Τις θεωρούμε σοβαρές μεν, αλλά, επειδή πρέπει να προχωρήσει η κατάσταση 
πραγμάτων που αφορά τις σχολικές εφορίες, πρέπει να προχωρήσει η εκλογή, εκ των πραγμάτων, εκ του 
αποτελέσματος κρίνουμε ότι πρέπει να ψηφίσουμε και θα δείξει ο χρόνος κατά πόσο είναι σύννομη η απόφασή 
μας ή όχι η σημερινή ή εάν με την ψήφιση τη σημερινή θα δημιουργήσουμε περαιτέρω προβλήματα ή όχι.  Αυτό 
θα φανεί.   

 Γι’ αυτό θα ψηφίσουμε, παρ’ όλες τις επιφυλάξεις, όπως έχω αναφέρει, και θεωρώ ότι και η πρωτοβουλία 
που έχει παρθεί να συγχωνευθεί και ο αριθμός ή να επεκταθεί σε κάποιο βαθμό στη σύνθεση των σχολικών 
εφοριών μπορεί μερικώς να λύνει το πρόβλημα.  Δεν το λύνει ή δεν θα δώσει λύσεις όπως εξελίσσεται.  Με κάθε 
επιφύλαξη το ψηφίζουμε και ίδωμεν. 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ, κύριε Λεωνίδου. 

 Από το ΑΚΕΛ θα μιλήσει ο κ. Δαμιανού. 

 Ελάτε στο βήμα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να πω ευθύς εξαρχής ότι συζητούμε επί κυβερνητικού νομοσχεδίου το οποίο κατ’ επανάληψη συζητήσαμε 
στην επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής και επιτρέψτε μου να ξεκινήσω με ένα θεσμικό σχόλιο καθηκόντως, ως 
πρόεδρος της επιτροπής, για να πω το εξής:  Εάν η επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής κατ’ επανάληψη 
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προφορικά και γραπτώς δεν απευθυνόταν στα συναρμόδια υπουργεία, πρωτίστως στο Παιδείας και επί δευτέρου 
το Εσωτερικών, σας λέω με βεβαιότητα ότι στις 9 του Ιούνη του 2024 θα πηγαίναμε σε εκλογές χωρίς να υπάρχει 
σαφές εκλογικό πλαίσιο για εκλογή των σχολικών εφοριών.   

 Το λέω αυτό, για να κακίσω τις παραλείψεις της προηγούμενης κυβέρνησης, η οποία όφειλε μετά την 
ψήφιση εδώ και ενάμιση χρόνο της μεταρρύθμισης να ερχόταν στη Βουλή, για να ρυθμίσουμε τι ακριβώς;  Το 
γεγονός ότι στη μεταρρύθμιση υπάρχει πρόνοια ότι το 2029 οι σχολικές εφορίες περιέρχονται στην τοπική 
αυτοδιοίκηση, πλην όμως δεν έλεγε πώς περιέρχονται, πώς θα γίνουν οι εκλογές, πώς θα διασφαλιστεί η 
γεωγραφική εκπροσώπηση, πώς θα διασφαλιζόταν η αναλογική εκπροσώπηση, όπως υπάρχει και σήμερα στην 
κειμένη νομοθεσία, και το πιο σημαντικό πώς θα ρυθμίζονταν νομικά ζητήματα, ενδεχομένως να δημιουργήσει 
ανυπέρβλητα νομικά προβλήματα.   

 Θα δώσω μόνο ένα παράδειγμα.  Αυτή τη στιγμή σε αριθμό σχολικών εφοριών υπάρχουν κληροδοτήματα 
πολλών εκατομμυρίων ευρώ.  Αυτή την πραγματικότητα την υποδείξαμε κατ’ επανάληψη και πρέπει να πω με 
ικανοποίηση ότι υπήρξε ενεργοποίηση του Υπουργείου Παιδείας και του Υπουργείου Εσωτερικών, για να είμαστε 
σήμερα εδώ, για να ψηφίζουμε.  Όχι για να ψηφίζουμε το ιδανικό, αντιθέτως είναι μια νομοθεσία ανάγκης, γιατί 
έχουν λεχθεί πάρα πολλά πράγματα και για τη λειτουργικότητα και για την προοπτική και για άλλες πτυχές που 
μας απασχολούν σε σχέση με την ομαλή μετάβαση των εφοριών στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Και θέλω να το 
υπογραμμίσω το τελευταίο, διότι γνωρίζουμε ότι υπάρχουν διαφορετικές απόψεις, αλλά, αν είναι μια πτυχή για 
την οποία σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και στη Λατινική Αμερική, όπου μελετήσαμε διάφορα μοντέλα, 
υπάρχει μια ενιαία προσέγγιση, είναι οι σχολικές εφορίες, λόγω του ότι έχουν να κάμουν με την ποιότητα ζωής 
και των παιδιών μας, αλλά και των ανθρώπων γενικότερα, αλλά και των ανθρώπων που βρίσκονται στις σχολικές 
μονάδες.  Περιέρχονται στην τοπική αυτοδιοίκηση, για να υπάρχει μια ολοκληρωμένη, ολιστική προσέγγιση και 
εφαρμογή πολιτικών.  Αυτή λοιπόν η πρόθεση είναι στη νομοθεσία.  Αυτό που έλειπε ήταν το πώς θα γίνει αυτό 
μέσα από την εκλογική νομοθεσία.   

 Ρυθμίζουμε λοιπόν τα ζητήματα, να μην τα επαναλάβω, λέχθηκαν κατά κόρον από συναδέλφους.  
Υπάρχουν ρυθμίσεις που δεν μπορούν να είναι νομικά δεσμευτικές, αλλά δίνουν μια κατεύθυνση σε σχέση με τη 
γεωγραφική εκπροσώπηση, γιατί το οξύμωρο είναι ότι αφενός μιλάμε για είκοσι νέους δήμους, αλλά αφετέρου 
προφανώς δεν διασφαλίζεται η εκπροσώπηση των διαμερισμάτων που θα αποτελούν τους δήμους, δεν 
διασφαλίζεται η εκπροσώπηση των κοινοτήτων που μέχρι τώρα αποτελούν τις σχολικές εφορίες.  Γι’ αυτό στο 
μέτρο που μπορούμε εισάγουμε ρυθμίσεις που δημιουργούν την προοπτική να υπάρχει γεωγραφική 
εκπροσώπηση, αλλά και πολιτική και κοινωνική εκπροσώπηση μέσα από τις εκλογικές διαδικασίες, αλλά και 
μέσα από τα δημοτικά συμβούλια. 

 Εν κατακλείδι, κυρία Πρόεδρε, γνωρίζουμε ότι αυτό που ψηφίζεται ενδεχομένως να αντιμετωπίσει 
δυσκολίες.  Να επαναλάβω και τη δική μου ενόχληση για το γεγονός ότι, ενώ η επιτροπή Εσωτερικών, πιο ορθά 
η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε συνολικά τη μεταρρύθμιση πριν από ενάμιση χρόνο και φροντίσαμε να μην 
υπάρχουν εκκρεμότητες για εκλογικούς νόμους, τηρώντας τη δέσμευσή μας να μην ψηφίσουμε εκλογικούς 
νόμους πολύ λίγους μήνες πριν από τις εκλογές, είμαστε σήμερα εδώ, ένεκα εκκρεμοτήτων που έχουν να κάνουν 
με την εκτελεστική εξουσία.  Θέλω να πιστεύω ότι δεν θα επαναληφθεί αυτό το κακό προηγούμενο, γιατί, 
επαναλαμβάνω, δεν είναι σωστό για την ποιότητα της δημοκρατίας μας.   

 Κατά τα άλλα, ως κοινοβουλευτική ομάδα θα υπερψηφίσουμε, κρατώντας τις ανησυχίες τις οποίες θα 
μελετούμε μαζί και με την εφαρμογή της μεταρρύθμισης ανά δίμηνο, τρίμηνο στην επιτροπή Εσωτερικών της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Και τελευταίος ομιλητής ο κ. Σύκας, παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν είχα σκοπό να αναλώσω τον χρόνο μου, αλλά είμαι αναγκασμένος επί τη βάσει και των τοποθετήσεων 
των αγαπημένων συναδέλφων να προβώ και εγώ σε μια ιστορική αναδρομή, έχοντας κατά νου πρώτον ότι η 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι αποτέλεσμα και προσπάθειας των περαιτέρω και των μεγάλων 
μεταρρυθμίσεων που έχει κάνει η προηγούμενη διακυβέρνηση, η διακυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού.  
Και αυτό το λέω, για να θυμόμαστε τις μεταρρυθμίσεις που έχουμε κάμει.   

 Απ’ εκεί και πέρα, είχα πει και για την ψήφιση του περί Δήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων Νόμου ότι 
αυτή η μεταρρύθμιση ήταν αποτέλεσμα συναίνεσης, νουσιμάδας και σοβαρότητας απ’ όλα τα μέλη της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Είχαμε και εμείς διαφορές, είχαμε άλλες απόψεις, αλλά στο πλαίσιο της μεγάλης 
εικόνας και της υπευθυνότητάς μας είχαμε πει ότι θα προχωρήσουμε.  Και η μαγκιά, κυρία Πρόεδρε, θα είναι στη 
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διαδρομή, οτιδήποτε προκύψει να είμαστε έτοιμοι και να έχουμε θέληση να το αλλάξουμε.  Αυτό όσον αφορά τη 
μεταρρύθμιση. 

 Βεβαίως, υπήρχε καθυστέρηση και πρέπει να λέμε τα γεγονότα, αλλά να θυμίσω ότι η πρώτη συνεδρία 
που έγινε, που αναφερόταν στις σχολικές εφορίες, έγινε στις 26 Οκτωβρίου του 2023 μετά από ισχυρή 
παρότρυνση της επιτροπής διά του προέδρου και προς το Υπουργείο Παιδείας και προς το Υπουργείο 
Εσωτερικών.  Άρα, αυτά εν ολίγοις. 

 Τώρα, όσον αφορά…  Nα θυμίσω επίσης ότι έγινε μια προσπάθεια συναίνεσης από τους δύο 
αγαπημένους φίλους, τον αγαπητό Μαρίνο και τον κ. Λεωνίδου, να βρούμε άλλες λύσεις, ώστε, αν ήταν δυνατόν, 
οι σχολικές εφορίες να παρέμεναν ως είχαν, υπό το ίδιο νομικό καθεστώς.  Να σας θυμίσω ότι αυτό δεν κατέστη 
δυνατόν, γιατί ηγέρθηκαν θέματα αντισυνταγματικότητας. 

 Θέλω να θυμίσω επίσης ότι η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού, όταν πρωτοσυζητούσαμε, δεν ήταν η 
μεταβατική περίοδος των είκοσι εννέα μηνών.  Εμείς λέγαμε, αγαπητή κυρία Πρόεδρε, ότι είμαστε υπέρ της 
άμεσης μεταρρύθμισης και των σχολικών εφοριών, ώστε να μην υπάρξει αυτή η μεταβατική περίοδος. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Του ’29. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Του ’29, πολύ σωστά. 

 Όμως είμαστε εδώ και είμαστε ικανοποιημένοι, πρώτον, για τη δουλειά που κάναμε ως επιτροπή και, 
δεύτερον, γιατί ψηφίστηκε ακόμα μία μεταρρύθμιση. 

 Τώρα, όσον αφορά τον ίδιο τον νόμο, θεωρώ ότι υπό τις περιστάσεις το να μπορέσομεν ουσιαστικά να 
ταυτιστεί η νομοθεσία του περί Σχολικών Εφορειών Νόμου με τον περί Δήμων Νόμο, και αναφέρομαι στους 
είκοσι δήμους...  Αυτούσια δημιουργούνται είκοσι σχολικές εφορίες.  Αυτό δημιουργεί και μια συνάφεια, αλλά και 
τον προπομπό για το 2029, όταν θα ενσωματωθούν, και εμείς είμαστε υπέρ της ενσωμάτωσης. 

 Έχει αναφερθεί ο πρόεδρος της επιτροπής πολύ σωστά σε κάποια δεδομένα, προσθέτοντας ακόμα ότι 
με τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης αρκετές αρμοδιότητες από τους δήμους θα πάνε προς τον 
Επαρχιακό Οργανισμό Αυτοδιοίκησης.  Άρα, θα υπάρχει πεδίον δόξης λαμπρόν για τους δημάρχους που εμείς 
θα επιλέξουμε, τα πολιτικά κόμματα και η κοινωνία των πολιτών, να μπορέσουν δημιουργικά αυτοί που θα 
ηγηθούν αυτής της προσπάθειας αυτές τις αρμοδιότητες που φεύγουν να τις αντικαταστήσουν με νούσιμες 
πράξεις για τις σχολικές εφορίες το 2029. 

 Άρα, εδώ έν’ η τέχνη και έχομεν και ευθύνη για το ποιους θα επιλέξουμε για τις επόμενες δημοτικές 
εκλογές.  Ως εκ τούτου, έχουμε ακόμα προσδιορίσει, κυρία Πρόεδρε, ότι για τις μεγάλες σχολικές εφορίες, που 
έχουν πέραν των πενήντα σχολικών μονάδων, αυξάνεται η εκπροσώπηση σε δεκαπέντε, δέκα αιρετοί και πέντε 
αναλογικά από τους αντιπροσώπους, και παραμένει το εφτά με τέσσερα, εφτά αιρετοί και τέσσερις διορισμένοι 
από τα δημοτικά συμβούλια, για τις σχολικές εφορίες με σχολικές μονάδες λιγότερες από πενήντα. 

 Ως εκ τούτου, εμείς θα στηρίξουμε, θα ψηφίσουμε το σημερινό νομοσχέδιο, κυρία Πρόεδρε, ικανοποιώντας 
και το αίσθημα, θεωρώ, των πολιτών για μεταρρυθμίσεις που έχει ανάγκη αυτός ο τόπος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Παύλο Μυλωνά) 

 Κύριε Μυλωνά, συγγνώμη, δεν σας πρόσεξα. 

 Ελάτε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν προχωρήσουμε στην ψήφιση, ακυρώνεται... 

 Ελάτε, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 
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 Είναι εκτός της διαδικασίας που αποφασίστηκε στη Σύσκεψη... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν πειράζει, σας ακούω. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ζητώ την άδεια και σας ευχαριστώ πολύ που μου τη δίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Να υπενθυμίσω σε όλους μας ότι οι σχολικές εφορίες -μου το θύμισε ο κ. Σιζόπουλος αναφερόμενος στην 
Κοινοτική Συνέλευση με το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας και νομίζω ότι θα εκφράζω και τους 
συναδέλφους της επιτροπής Παιδείας- υπάρχουν εκεί και είναι εκεί εντεταλμένες να υπηρετούν τις σχολικές 
μονάδες.  Να υπενθυμίσω επίσης, για χάρη της ιστορίας, ότι υπάρχουν πάμπλουτες σχολικές εφορίες και φτωχές 
σχολικές εφορίες, οπόταν έχουμε σχολεία τα οποία είναι πρότυπα και έχουμε σχολεία που είναι άθλια. 

 Οπόταν, πέραν της λογικής του διαμοιρασμού των υποψηφίων και ποιους θα εκλέξουμε ο καθένας από 
μας, είναι ανάγκη να βρεθεί η χρυσή τομή, αφού θα είναι πεδίον δόξης λαμπρόν και για την επιτροπή 
Εσωτερικών, που προεδρεύει ο κ. Δαμιανού, να βρούμε εκείνους τους ανθρώπους, έναν μάνατζερ ίσως, δεν 
ξέρω με ποιους τρόπους, ο οποίος θα έκαμνε αυτή τη δουλειά σωστά και όχι να επαφίεται στον κομματικό 
πατριωτισμό ή στην αδυναμία κάποιων να εκφράσουν ή να προσπαθήσουν υπέρ των σχολικών μονάδων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυλωνά. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου... 

 Συμφωνούμε για τη σημαντικότητα των σχολικών εφοριών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 22 και 23.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Πίνακα.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα δύο.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και στη συνέχεια ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα δύο.  Τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον, δύο αποχές και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το δέκατο τέταρτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2022».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο αναφορικά με τα προσόντα και τα κριτήρια πολιτογράφησης 
αλλοδαπών και να ενισχυθούν ο έλεγχος και η διενέργεια της δέουσας έρευνας από το Τμήμα Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μαρίνα Νικολάου  Νίκος Γεωργίου 

 Βαλεντίνος Φακοντής  Χρίστος Σενέκης 

 Νίκος Σύκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 29 Ιουνίου, στις 12 Οκτωβρίου, καθώς και 
στις 2, 16 και 23 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας και του οργανισμού «TechIsland». 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας και ο Κυπριακός Οργανισμός 
Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Πανίκος 
Λεωνίδου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Μαρίνος Μουσιούττας και Αλεξάνδρα Ατταλίδου, ο εισηγητής της πρότασης 
νόμου κ. Νικόλας Παπαδόπουλος και το μη μέλος της επιτροπής κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή μελέτησε την εν λόγω πρόταση νόμου κατά προτεραιότητα, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40A του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω της σημασίας και 
των σκοπών των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο αναφορικά με τα προσόντα και τα κριτήρια πολιτογράφησης 
αλλοδαπών, καθώς και να ενισχυθούν ο έλεγχος και η διενέργεια της δέουσας έρευνας από το Τμήμα Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπονται μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

 
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ-Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή: ΕΛΑΜ. 
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1. Ο καθορισμός του εντύπου του πιστοποιητικού πολιτογράφησης που χορηγείται σε αλλοδαπό ο οποίος 
καθίσταται πολίτης της Δημοκρατίας δυνάμει πολιτογράφησης. 

2. Η αναθεώρηση των προσόντων που σωρευτικά πρέπει να συγκεντρώνει αλλοδαπός για σκοπούς 
πολιτογράφησης, ώστε να εισαχθούν επιπρόσθετα προσόντα τα οποία θα πρέπει να πληρούνται, 
προκειμένου να δύναται αλλοδαπός να αποκτήσει την ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας δυνάμει 
πολιτογράφησης, τα οποία μεταξύ άλλων αφορούν στην πιστοποίηση της επαρκούς γνώσης της 
ελληνικής γλώσσας επιπέδου Γ1, σύμφωνα με το Κοινό Πλαίσιο Αναφοράς για τις Γλώσσες του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, στην κατοχή επαρκούς γνώσης των βασικών στοιχείων της σύγχρονης και 
κοινωνικής πραγματικότητας και στην οικονομική κατάσταση του αιτούντος. 

3. Η τροποποίηση της προβλεπόμενης χρονικής προϋπόθεσης αναφορικά με τα έτη νόμιμης διαμονής στη 
Δημοκρατία τα οποία απαιτούνται για τον σκοπό της πολιτογράφησης. 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, απαιτείται η συνολική διαμονή στη Δημοκρατία 
τουλάχιστον επτά ετών, στην περίπτωση, μεταξύ άλλων, φοιτητών, αυτοεργοδοτουμένων και 
εργαζομένων σε Κύπριους ή ξένους εργοδότες ή σε υπεράκτιες εταιρείες, που διαμένουν στη Δημοκρατία 
αποκλειστικά με σκοπό την εργασία, και τουλάχιστον πέντε ετών, στην περίπτωση αλλοδαπών με 
οποιοδήποτε άλλο καθεστώς νόμιμης διαμονής. Ωστόσο, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προτείνεται 
να αποτελεί προϋπόθεση για σκοπούς πολιτογράφησης η συνεχής και νόμιμη διαμονή του αιτούντος στη 
Δημοκρατία κατά το αμέσως προηγούμενο χρονικό διάστημα δώδεκα μηνών από την ημερομηνία 
υποβολής της αίτησης πολιτογράφησης και επιπροσθέτως η διαμονή αυτού στη Δημοκρατία για 
τουλάχιστον επτά έτη εντός χρονικής περιόδου δέκα ετών από το εν λόγω δωδεκάμηνο χρονικό διάστημα. 

4. Η εισαγωγή στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία προνοιών αναφορικά με την πολιτογράφηση 
προσώπων τα οποία διαμένουν στη Δημοκρατία, με σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης σε 
εταιρείες που θα καθορίζονται με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, στο πλαίσιο προσέλκυσης 
εταιρειών για δραστηριοποίηση ή/και επέκταση των δραστηριοτήτων τους στη Δημοκρατία ή παρόμοιας 
φύσεως πλαίσιο προσέλκυσης εταιρειών ή/και ταλαντούχου ανθρώπινου δυναμικού, καθώς και την 
πολιτογράφηση μελών των οικογενειών των εν λόγω προσώπων. 

5. Ο καθορισμός των κριτηρίων βάσει των οποίων θα καταδεικνύεται ότι πληρούται από τον αιτούντα το 
προσόν του καλού χαρακτήρα, προκειμένου να δύναται να αποκτήσει την ιδιότητα του πολίτη της 
Δημοκρατίας δυνάμει πολιτογράφησης. 

6. Η διεκπεραίωση της εξέτασης της αίτησης πολιτογράφησης προσώπου το οποίο θα εμπίπτει στο πεδίο 
εφαρμογής της πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με διαδικασία ταχείας 
εξέτασης, μη υπερβαίνουσας τους τέσσερις μήνες. 

 Εισάγοντας την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, ο εισηγητής της δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις σκοπείται ο εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου που διέπει την παραχώρηση της ιδιότητας 
του πολίτη της Δημοκρατίας δυνάμει πολιτογράφησης, με απώτερο στόχο την ενίσχυση του ελέγχου και της 
διενέργειας της δέουσας έρευνας από το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, αλλά και τη μείωση 
της γραφειοκρατίας και τη βελτίωση των προβλεπόμενων διαδικασιών, ιδίως όσον αφορά στα πρόσωπα που 
κατέχουν γνώσεις και προσόντα υψηλής ειδίκευσης.   

 Επιπροσθέτως, υποστήριξε ότι η συνεισφορά στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν (ΑΕΠ) της Κύπρου του 
τομέα της τεχνολογίας και της καινοτομίας, στον οποίο απασχολούνται πρόσωπα με προσόντα υψηλής 
ειδίκευσης, έχει αυξηθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια.  Παράλληλα, επισήμανε ότι με την προσέλκυση των εν 
λόγω προσώπων διά των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων θα επωφεληθεί η οικονομία της Κύπρου εν 
γένει, καθότι ο εν λόγω τομέας συνεισφέρει στην ανάπτυξη και άλλων τομέων. Τέλος, όπως ο ίδιος σημείωσε, με 
την πρόταση νόμου παρέχεται επίσης δικαίωμα πολιτογράφησης σε μέλη της οικογένειας του αιτούντος. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησαν επί της αρχής με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις και ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το εν λόγω υπουργείο προτίθεται να καταθέσει σε 
μεταγενέστερο στάδιο ενώπιον του σώματος νομοσχέδιο, με στόχο τον εκσυγχρονισμό και τη διασαφήνιση 
ισχυουσών διατάξεων, οι οποίες προβλέπουν τις προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούνται για την 
πολιτογράφηση αλλοδαπών.  Παράλληλα, εξέφρασαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις και διατύπωσαν 
εισηγήσεις μεταξύ άλλων αναφορικά με τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Την εφαρμογή του προτεινόμενου πλαισίου βάσει του οποίου θα πολιτογραφούνται πρόσωπα τα οποία 
διαμένουν στη Δημοκρατία, με σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης σε εταιρείες οι οποίες θα 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της υπό αναφορά απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου όσον αφορά 
στην προσέλκυση εταιρειών για δραστηριοποίηση ή/και επέκταση των δραστηριοτήτων τους στη 
Δημοκρατία ή/και ταλαντούχου ανθρώπινου δυναμικού. 

2. Τη διαδικασία απόκτησης της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από τα ανήλικα τέκνα των προσώπων 
τα οποία διαμένουν στη Δημοκρατία, με σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης και θα δύναται να 
πολιτογραφούνται σύμφωνα με την πιο πάνω αναφερόμενη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
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περιλαμβανομένης της περίπτωσης των ανήλικων τέκνων τα οποία ενηλικιώνονται μετά την υποβολή της 
αίτησης του ενδιαφερόμενου προσώπου. 

3. Την επανεξέταση των προϋποθέσεων βάσει των οποίων θα διαπιστώνεται κατά πόσο πληρούται το 
προσόν του καλού χαρακτήρα του αιτούντος, κατ’ αναλογίαν των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, οι οποίες προβλέπουν για την αποστέρηση της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από 
πολιτογραφημένο πρόσωπο.   

4. Την ανάγκη εισαγωγής στον προτεινόμενο νόμο προνοιών με τις οποίες να διασφαλίζεται ότι, σε 
περίπτωση πολιτογράφησης μελών της οικογένειας προσώπου το οποίο διαμένει στη Δημοκρατία με 
σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης, αυτά θα αποτελούν μέλη μίας ήδη δημιουργημένης 
οικογένειας, ήτοι μίας οικογένειας η οποία όντως υφίσταται κατά τον χρόνο υποβολής της αίτησης 
πολιτογράφησης, προς αποτροπή της τέλεσης εικονικών γάμων και της σύναψης εικονικών πολιτικών 
συμβιώσεων. 

5. Το ενδεχόμενο εισαγωγής πρόνοιας, ώστε να επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια του Υπουργού 
Εσωτερικών να επιτρέπει για ανθρωπιστικούς λόγους την υποβολή αίτησης πολιτογράφησης από 
πρόσωπο το οποίο δεν πληροί το κριτήριο της πλήρους ικανότητας, όπως προβλέπεται στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία. 

6. Τον επανακαθορισμό του προσόντος της γνώσης της ελληνικής γλώσσας, σύμφωνα με το Κοινό Πλαίσιο 
Αναφοράς για τις Γλώσσες του Συμβουλίου της Ευρώπης, ώστε να κρίνεται επαρκής για τα ενδιαφερόμενα 
προς πολιτογράφηση πρόσωπα η γνώση της ελληνικής γλώσσας επιπέδου Β1.  

7. Τη διεκπεραίωση της εξέτασης της αίτησης πολιτογράφησης προσώπου το οποίο θα εμπίπτει στο πεδίο 
εφαρμογής της πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με διαδικασία ταχείας 
εξέτασης, μη υπερβαίνουσας τους οχτώ μήνες, αντί τους τέσσερις μήνες, όπως προτείνεται.  

8. Την εξέταση αίτησης πολιτογράφησης με διαδικασία ταχείας εξέτασης, νοουμένου ότι επιβάλλεται τέλος 
επίσπευσης αυτής.  

9. Τη διασαφήνιση του χειρισμού που θα τυγχάνουν οι ήδη εκκρεμούσες αιτήσεις πολιτογράφησης 
προσώπων τα οποία πληρούν τα κριτήρια που καθορίζονται στην πρόταση νόμου. 

Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας προέβη σε ορισμένες παρατηρήσεις για 
σκοπούς διασαφήνισης και νομοτεχνικής βελτίωσης των προνοιών του προτεινόμενου νόμου. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας εισηγήθηκε όπως στο πλαίσιο του 
προτεινόμενου νόμου καθοριστούν συγκεκριμένα πιστοποιητικά τα οποία να αποδεικνύουν την κατοχή του 
κατάλληλου επιπέδου γνώσης της ελληνικής γλώσσας, ήτοι την πιστοποίηση του εν λόγω προσόντος διά της 
κατοχής του αντίστοιχου πιστοποιητικού ελληνομάθειας του Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας του Υπουργείου 
Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού της Ελλάδας ή του αντίστοιχου πιστοποιητικού επιτυχίας γνώσης της 
ελληνικής γλώσσας του Σχολείου Ελληνικής Γλώσσας της Φιλοσοφικής Σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
Επιπροσθέτως, εισηγήθηκε όπως τροποποιηθεί η προβλεπόμενη προϋπόθεση της κατοχής από τους αιτούντες 
πολιτογράφηση επαρκούς γνώσης των βασικών στοιχείων της σύγχρονης και κοινωνικής πραγματικότητας, 
ώστε η εν λόγω προϋπόθεση να μην περιορίζεται στο επίπεδο της γνώσης βασικών στοιχείων.  

 Ο πρόεδρος του οργανισμού «TechIsland» υποστήριξε τη συμβολή του τομέα της τεχνολογίας στο ΑΕΠ 
της Κύπρου, η οποία σύμφωνα με στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας για το έτος 2022 ανέρχεται στο 13%, 
καθώς και τη συμβολή του σε άλλους τομείς της οικονομίας, σημειώνοντας δε ότι το 70% των εταιρειών που 
ενεγράφησαν στην Κύπρο κατά το ίδιο έτος ήταν εταιρείες ξένων συμφερόντων.  Περαιτέρω, ανέφερε ότι 
σημαντικό παράγοντα για την ανάπτυξη του τομέα της τεχνολογίας αποτελεί η προσέλκυση επαγγελματιών 
υψηλής κατάρτισης από το εξωτερικό, γεγονός το οποίο συνδράμει στην ανάπτυξη της εξειδίκευσης γενικότερα 
σε τοπικό επίπεδο.  Επιπροσθέτως, δήλωσε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται ότι θα 
δημιουργήσουν ένα σύγχρονο νομοθετικό πλαίσιο, ώστε να παραμείνει η Κύπρος ανταγωνιστική χώρα για 
σκοπούς διαμονής και εργασίας εξειδικευμένων επαγγελματιών στον τομέα της τεχνολογίας.   

 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου η επιτροπή ζήτησε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους 
στοιχεία και διευκρινίσεις για επιμέρους ζητήματα τα οποία αφορούν στην εφαρμογή των προτεινόμενων 
τροποποιήσεων, καθώς και του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, σε μεταγενέστερο στάδιο, ο εισηγητής, με βάση τη συζήτηση που διεξήχθη 
αναφορικά με την εν λόγω πρόταση νόμου, εισηγήθηκε επιμέρους τροποποιήσεις και βελτιωτικές αλλαγές, 
υποβάλλοντας αναθεωρημένο κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να επενεχθούν τα ακόλουθα:  

1. Υιοθέτηση της εισήγησης που υποβλήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών, ώστε να επαφίεται στη 
διακριτική ευχέρεια του Υπουργού Εσωτερικών να επιτρέπει για ανθρωπιστικούς λόγους την υποβολή 
αίτησης πολιτογράφησης από πρόσωπο το οποίο δεν πληροί το κριτήριο της πλήρους ικανότητας. 

2. Αναθεώρηση των προβλεπόμενων κριτηρίων σύμφωνα με τα οποία θα θεωρείται ότι πληρούται από τον 
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αιτούντα πολιτογράφηση το προσόν του καλού χαρακτήρα, προκειμένου να δύναται να αποκτήσει την 
ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας δυνάμει πολιτογράφησης, στη βάση της συζήτησης που προηγήθηκε 
ενώπιον της επιτροπής.  

3. Υιοθέτηση της εισήγησης που υποβλήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών, ώστε να κρίνεται ως επαρκής 
για τα ενδιαφερόμενα προς πολιτογράφηση πρόσωπα η γνώση της ελληνικής γλώσσας επιπέδου Β1.  

4. Καθορισμός των απαιτούμενων πιστοποιητικών γλωσσομάθειας, για σκοπούς απόδειξης του 
προβλεπόμενου επιπέδου γνώσης της ελληνικής γλώσσας, με διάταγμα του Υπουργού Εσωτερικών. 

5. Χορήγηση των απαιτούμενων πιστοποιητικών γλωσσομάθειας κατόπιν υποβολής του αιτούντος 
πολιτογράφηση σε γραπτή εξέταση, η οποία θα διενεργείται ανά τακτά χρονικά διαστήματα, σύμφωνα με 
διάταγμα του Υπουργού Εσωτερικών. 

6. Απάλειψη των προνοιών της πρότασης νόμου αναφορικά με την πολιτογράφηση των ανήλικων τέκνων 
προσώπων τα οποία διαμένουν στη Δημοκρατία με σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης, σύμφωνα 
με την υπό αναφορά απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ώστε η απόκτηση της ιδιότητας του πολίτη 
της Δημοκρατίας στις εν λόγω περιπτώσεις να ρυθμιστεί με τη θέσπιση ειδικής ταχείας διαδικασίας, η 
οποία θα καθορίζεται στην εν λόγω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

7. Διασαφήνιση στο κείμενο της πρότασης νόμου ότι τα μέλη της οικογένειας προσώπων τα οποία διαμένουν 
στη Δημοκρατία με σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης θα δύναται να πολιτογραφηθούν, 
νοουμένου ότι, πέραν των άλλων προβλεπόμενων κριτηρίων και προϋποθέσεων, πληρούν και το προσόν 
της νόμιμης και συνεχούς διαμονής κατά το χρονικό διάστημα των αμέσως προηγούμενων δώδεκα μηνών 
από την ημερομηνία της αίτησης πολιτογράφησης αυτών. 

8. Διασαφήνιση στο κείμενο της πρότασης νόμου ότι οι σύζυγοι και οι σύμβιοι προσώπων τα οποία 
διαμένουν στη Δημοκρατία με σκοπό την απασχόληση υψηλής ειδίκευσης θα δύναται να 
πολιτογραφηθούν, νοουμένου ότι η οικογένεια υφίσταται κατά τον χρόνο υποβολής της αίτησης 
πολιτογράφησης και συναφώς οι οικογενειακοί δεσμοί δημιουργήθηκαν πριν από την υποβολή αυτής. 

9. Δημοσίευση της πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με γνωστοποίησή του 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, καθώς και εισαγωγή πρόνοιας, ώστε η εν λόγω απόφαση να 
δύναται να αναθεωρηθεί. 

10. Υιοθέτηση της εισήγησης που υποβλήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών, ώστε η ολοκλήρωση της 
διαδικασίας ταχείας εξέτασης της αίτησης πολιτογράφησης προσώπου το οποίο θα εμπίπτει στο πεδίο 
εφαρμογής της πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου να μην υπερβαίνει τους 
οχτώ μήνες, αντί τους τέσσερις μήνες, όπως προτείνεται. 

11. Διεκπεραίωση των εκκρεμουσών αιτήσεων για πολιτογράφηση σύμφωνα με τις διατάξεις του 
προτεινόμενου νόμου, τηρουμένης της καθορισθείσας σειράς προτεραιότητας για την εξέτασή τους με 
βάση το ισχύον σήμερα καθεστώς και ανεξαρτήτως της υποβολής συμπληρωματικών επί των αιτήσεων 
πληροφοριών. 

12. Παροχή δυνατότητας αποστέρησης της ιδιότητας του πολίτη της Δημοκρατίας από μέλη της οικογένειας 
προσώπου το οποίο πολιτογραφήθηκε ως πρόσωπο το οποίο διαμένει στη Δημοκρατία με σκοπό την 
απασχόληση υψηλής ειδίκευσης και το οποίο ακολούθως αποστερήθηκε την εν λόγω ιδιότητα, δεδομένου 
ότι αυτά απέκτησαν την ιδιότητα του πολίτη της Δημοκρατίας ως συνδεδεμένα με αυτό πρόσωπα. 

 Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη του εισηγητή της πρότασης νόμου, αποφάσισε 
να τροποποιήσει περαιτέρω το υποβληθέν ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο, ώστε να αποσαφηνιστεί το 
ζήτημα της εγγραφής ως πολιτών της Δημοκρατίας των ανήλικων τέκνων προσώπων που αιτούνται 
πολιτογράφηση στη βάση της πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, τα οποία 
ενηλικιώνονται στο στάδιο της εξέτασης της αίτησης πολιτογράφησης των γονέων τους. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου όπως αυτή 
αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, 
και της ανεξάρτητης βουλεύτριας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου. 

 Η εισήγηση και η συμφωνία είναι η ίδια όσον αφορά τον χρόνο, οπόταν παρακαλώ να δηλώσετε ποιοι, 
ποιες επιθυμείτε να μιλήσετε. 
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 Ομιλήτριες, ομιλητές λοιπόν επί θέματος αρχής.  

 Κυρία Ατταλίδου, να ξεκινήσουμε από εσάς. 

 Πολύ ωραία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου) 

 Βεβαίως, στο βήμα ελάτε. 

 Σας ακούμε, κυρία Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Συνάδελφοι, για μια ακόμη φορά ως κράτος, περιλαμβανομένης και της Βουλής, επιβεβαιώνουμε ότι το 
όραμά μας για την οικονομία αυτού του τόπου παραμένει κοντόφθαλμο, επιρρεπές, ευκαιριακό και ευάλωτο. 

 Καλούμαστε σήμερα να τροποποιήσουμε και πάλι τον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο και από εκεί που 
δίναμε πολιτογραφήσεις για προσέλκυση επενδύσεων στο «κτίσε-πούλα», που ανέβασε το κόστος της στέγης 
και των ενοικίων στα ύψη, με αποτέλεσμα τριαντάρηδες να μένουν ακόμα στο παιδικό δωμάτιο των γονιών τους, 
τώρα θα τις δίνουμε στην προσέλκυση ειδικευμένου προσωπικού.  Αυτό δήθεν θα προσελκύσει εταιρείες υψηλής 
τεχνολογίας να εγκατασταθούν και να επενδύσουν στον τόπο μας. 

 Συνάδελφοι, αυτό που θα προσελκύσει εταιρείες σοβαρές να επενδύσουν στην Κύπρο είναι το να 
καθαρίσουμε από την τάτσα της διαφθοράς την Κύπρο!  Και είναι και πολύ επίκαιρο το θέμα. 

 Όσον αφορά το εξειδικευμένο προσωπικό, να υπενθυμίσω, πρώτον, ότι στην Πράσινη Συμφωνία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία όλοι επικαλούμαστε, ένας από τους πιο κύριους στόχους είναι να 
δημιουργηθούν πράσινες, μόνιμες, καλά αμειβόμενες θέσεις εργασίας για τους πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
συγκεκριμένα για τους Κύπριους πολίτες. 

 Δεύτερον, είμαστε μια χώρα που επαίρεται για το υψηλά ειδικευμένο προσωπικό της και τους πολλούς 
απόφοιτους πανεπιστημίου που έχουμε.  Και έχουμε πάρα πολλούς απόφοιτους πανεπιστημίου, αλλά δυστυχώς 
εργάζονται σε άλλες χώρες, γιατί δεν τους δίνονται οι ίδιοι μισθοί απ’ αυτές τις σπουδαίες εταιρείες που νομίζομεν 
και ονειρευόμαστε ότι θα φέρομεν στην Κύπρο, για να επιστρέψουν. 

 Τρίτον, φέτος, στο πλαίσιο και αυτής της πολιτικής, μεγάλες εταιρείες του εξωτερικού απέλυσαν μαζικά 
προσωπικό στις αρχές του χρόνου.  Αυτό το περιτύλιγμα, το οποίο θα προσελκύσει επενδύσεις, είναι και πάλι 
τόσο ευφάνταστο όσο και το περιτύλιγμα του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος, που μετέτρεψε το 
Υπουργικό Συμβούλιο σε σουπερμάρκετ διαβατηρίων! 

 Τελικά δεν μαθαίνουμε με κανένα τρόπο!  Λυπούμαι που το λέω, αλλά εγώ δεν εμπιστεύομαι κανένα 
Υπουργικό Συμβούλιο πλέον να δίνει υπηκοότητες, τη στιγμή που τα προηγούμενα έδωσαν τρεις χιλιάδες και 
πλέον παράνομα διαβατήρια.  Άρα, επειδή ο νόμος αυτό προβλέπει, ότι πάλι το Υπουργικό Συμβούλιο θα τα 
δίνει, εγώ είμαι κάθετα εναντίον σε αυτό το θέμα.  Αντί η κυβέρνηση να είναι θεματοφύλακας της υπηκοότητας 
του τόπου μας και να την προστατεύει, γίνεται ο προαγωγός της!  Η εκτελεστική εξουσία θεωρώ ότι έχει χάσει 
την έξωθεν καλή μαρτυρία και οφείλουμε ως σώμα να το επισημάνουμε πρακτικά μέσα από νομοθετήματα και 
όχι μόνο στο πλαίσιο της όποιας αντιπολιτευτικής δράσης. 

 Για προβληματισμό εγώ θέτω τα εξής ερωτήματα:  Ποιος θα ελέγχει αν ο εργοδότης έχει εξαντλήσει τις 
προσπάθειές του για πρόσληψη εξειδικευμένου προσωπικού από την Κύπρο ή από τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν χρειάζονται υπηκοότητα, και άρα δεν θα αλλάξει και το περιβόητο δημογραφικό, 
που, όποτε θυμούμαστε, το επικαλούμαστε ως κίνδυνο εξαφάνισης του ελληνισμού, αλλά, όποτε μας συμφέρει, 
δεν μας αφορά;  Θα διαφημίζονται οι θέσεις μέσα από το EURES, δηλαδή το European Employment Services, 
όπως είμαστε υποχρεωμένοι να κάνουμε;  Ποιος θα ελέγχει αν οι προσλήψεις αυτές είναι πραγματικές και όχι 
εικονικές, απλά και μόνο για να εξασφαλίζουν τα παιδιά κάποιων πλούσιων από άλλες χώρες υπηκοότητα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με συμφωνίες πίσω από την πλάτη μας;  Ποιος θα ελέγχει τον αριθμό των 
πολιτογραφήσεων που θα δίνονται και ότι αυτός δεν θα φτάσει σε επίπεδο που πραγματικά θα οδηγεί στη 
δημιουργία ακόμα μιας κοινότητας στην Κύπρο και μετά θα θυμηθούμε ότι αυτό μπορεί να έχει κάποιο πρόβλημα 
στην πολιτική σκηνή του τόπου; 

 Και το τελευταίο:  Μαζί με τον κ. Θεοπέμπτου έχουμε υποβάλει μία τροπολογία στην προσπάθειά μας να 
καταλήξουμε σε κάποια συμφωνία και βάλαμε ένα πλαφόν στις τέσσερις χιλιάδες και ζητήσαμε επίσης να έρχεται 
κάθε χρόνο η εκτελεστική εξουσία και να ενημερώνει την επιτροπή για το ποιες και πόσες πολιτογραφήσεις και 
από ποιες χώρες και για ποιες εταιρείες δόθηκαν.  Νομίζω ότι δεν υπήρχε ομοφωνία, γι’ αυτό και φτάσαμε στην 
ολομέλεια για τις τροπολογίες μας. 

 Θεωρώ ότι η Βουλή πρέπει να σκεφτεί όχι μια, αλλά εκατό φορές αυτή τη σημερινή πρόταση νόμου, γιατί 
ο κόσμος έξω μάς κατηγορεί καθημερινά ότι φταίμε και εμείς για ό,τι έγινε στην Κύπρο.  Εγώ τουλάχιστον δεν θα 
είμαι μέσα στους φταίχτες. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ατταλίδου. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, ελάτε.  Όσο πιο σύντομα μπορείτε, παρακαλώ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Πρώτα να ευχαριστήσω και να πούμε τις ευχές μας εις τους τρεις Ανδρέηδες που μας έβαλαν τα 
κεραστικά σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χρόνια τους πολλά! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εμένα με ανησυχεί πάρα πολλά η πρόταση νόμου η οποία υπάρχει κάτω, γιατί έν’ ένα θέμα για το οποίο 
έχουμε τόσο κακό όνομα εις το εξωτερικό.  Δεν κάμνουμε ούτε περιμένω ότι εννά καταφέρει καμιά κυβέρνηση ή, 
το χειρότερο όλων, ότι εννά ενδιαφερθεί να κάμει τους ελέγχους που πρέπει να γίνουν, γιατί υπάρχει ένας έλεγχος 
που πρέπει να γίνεται για τα ποσοστά. 

 Εβάλαμεν για τούτον τον λόγο στην τροπολογία τον αριθμό «τέσσερις χιλιάδες», για να φτάσει σε ένα 
σημείο τζιαι να ξέρουμε, να μπορεί η Βουλή τουλάχιστον να ενημερωθεί, ώστε να μη βρεθούμε προ εκπλήξεως 
τζιαι ύστερα να λαλούμε:  «Μα τι έγινε τζιαι δεν το επήραμεν είδηση κ.τ.λ.;».  Για τον ίδιο λόγο μες στην 
τροπολογία εβάλαμεν να γίνεται τζιαι ενημέρωση κανονική. 

 Υπάρχει, επαναλαμβάνω, πάρα πολλά μεγάλη ευκολία στο να γίνει κατάχρηση των πολιτογραφήσεων σε 
τέτοιες περιπτώσεις.  Τζιαι να θυμίσω ότι οι αναφορές που γίνονται για ειδικούς τζιαι τεχνικούς τζιαι υψηλές 
τεχνολογίες και ειδικούς και διάφορα θέματα κτλ. έντζιεν εύκολο να τα τσιεκκάρεις τούτα.  Μπορεί κάποιος νάν’ 
πολλά μεγάλος ειδικός τζιαι να μην έσιει σπουδαία ακαδημαϊκά προσόντα να ταιρκάζουν.  Έν’ πολλά χαλαρό το 
πλαίσιο, εννά δώκει ευκαιρίες για κατάχρηση φοβερές τζιαι για τούτον τον λόγο ανησυχούμε πάρα πολλά, γι’ 
αυτό και οι δύο τροπολογίες τις οποίες εβάλαμεν κάτω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ. 

 Ανοίξετέ μου τον κατάλογο των ομιλητών. 

 Ωραία! 

 Από τη Δημοκρατική Παράταξη δεν επιθυμείτε ούτε από την ΕΔΕΚ.  Οπόταν, προχωράμε ευθύς αμέσως 
στο ΕΛΑΜ. 

 Ελάτε, κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Πιθανόν προς έκπληξη κάποιων εμείς θα στηρίξουμε την πρόταση για μια σειρά από λόγους.  Ο πρώτος 
είναι ότι με ιδιαίτερη χαρά έχουμε δει ότι η πρωτοβουλία του κ. Παπαδόπουλου, πρώτον και κύριον, οδηγεί, κατά 
τη δική μας άποψη, στην καλύτερη επίβλεψη του τι είχε συμβεί στο παρελθόν.  Εάν εφαρμοστεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο -έχω ακούσει τις ανησυχίες- δεν είναι δουλειά δική μας· δουλειά μας εμάς είναι να κάμουμε εισηγήσεις, 
νομοθετήματα και, αν στην πορεία έχουν πρόβλημα, να τα διορθώσουμε.   

 Δεύτερον, έχουμε δει τι έχει γίνει στην πράξη.  Άρα, το να μην κάμουμε κάτι και να αφήσουμε τη συνέχεια 
με οποιοδήποτε παράθυρο ή απευθείας τρόπο να οδηγήσει στην επανάληψη των προηγούμενων λαθών δεν 
θεωρώ ότι θα οδηγήσει σε καλύτερα αποτελέσματα.   

 Και το πιο ουσιαστικό, αυτή η πρόταση στην ουσία δίνει την ευκαιρία σε κάποιους με πολύ ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά και κατ’ ευχήν πιο άξιους από τους συμπατριώτες μας σε συγκεκριμένες θέσεις να βοηθήσουν 
παράλληλα τη χώρα μας.  Δεν είναι κάτι κακό και είναι κάτι που οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες έχουν εφαρμόσει.  
Εάν δεν κάνω λάθος, μόνο τρεις χώρες δεν έχουν εφαρμόσει κάτι ανάλογο.  Άρα, δεν μπορούμε μια ζωή να 
θεωρούμε ότι πρέπει να είμαστε τα παραδείγματα προς αποφυγή.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ. 

 Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαδόπουλος, ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε πρώτα να ευχαριστήσω τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής Εσωτερικών, γιατί 
έβαλαν αμέσως αυτή την πρόταση στην ημερήσια διάταξη και θεωρώ ότι με τη θετική συμβολή τη δική τους έχει 
διαμορφωθεί ένα πάρα πολύ καλό τελικό κείμενο.  Ως επίσης θα ’θελα να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες της Βουλής 
και τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών, γιατί βοήθησαν στην επεξεργασία αυτής της πρότασης και 
έχουμε, πιστεύω, καταλήξει σε μία πρόταση με την οποία όχι μόνο συμφωνεί η εκτελεστική εξουσία, αλλά είναι 
και μία πρόταση που θα έχει σημαντικά οφέλη για ολόκληρη την οικονομία.   

 Κυρία Πρόεδρε, αυτό που προτείνουμε είναι ένα διαφορετικό και νέο μοντέλο πολιτογραφήσεων. ένα 
μοντέλο που δεν έχει να κάμει με τις επενδύσεις, αλλά με τη γνώση.  Ο στόχος αυτής της πρότασης είναι η 
προσέλκυση ταλέντων, η προσέλκυση προσοντούχων εμπειρογνωμόνων σε ειδικούς και σημαντικούς κλάδους 
και τομείς της κυπριακής οικονομίας, όπως είναι οι τομείς της καινοτομίας και της έρευνας και της τεχνολογίας.   

 Η δική μας θέση είναι ότι η επένδυση στην έρευνα και στην καινοτομία αποτελεί επένδυση στο μέλλον της 
χώρας μας, γιατί η καινοτομία, η τεχνολογία και η έρευνα μπορούν να βελτιώσουν την ποιότητα ζωής των 
συμπολιτών μας, να διευκολύνουν τη ζωή όλων μας και να αναπτύξουν τους τομείς της κυπριακής οικονομίας.  
Αυτό το νέο μοντέλο βασίζεται πάνω στη διαφοροποίηση των κριτηρίων που οδηγούν στη σύμπτυξη του χρόνου 
εξέτασης αίτησης για πολιτογράφηση.  Ο αιτητής πρέπει να έχει τη συνεχή και τη μόνιμη διαμονή του στην Κύπρο 
τους τελευταίους δώδεκα μήνες, όπως ισχύει και σήμερα.   

 Και να μου επιτρέψετε ακριβώς σε αυτό το σημείο να πω ότι η προηγούμενη επιφύλαξη που είχε κατατεθεί 
από τη συνάδελφο την κ. Ατταλίδου δεν ευσταθεί, καθώς αυτοί θα είναι αιτητές που ήδη βρίσκονται στην Κύπρο.  
Άρα, έχουν ήδη πάρει άδεια θεώρησης εισόδου.  Άρα, έχουν ξεπεράσει όλα τα κριτήρια, για να τους δοθεί η άδεια 
να έρθουν και να εργαστούν στην Κύπρο.   

 Εκεί που υπάρχει διαφορά είναι στο ότι, αντίθετα με το τι γίνεται σήμερα, που δικαιούται κάποιος που έχει 
τη διαμονή του στην Κύπρο να υποβάλει την αίτηση στα εφτά χρόνια, αυτός ο χρόνος θα συμπτυχθεί στα τέσσερα 
και στα τρία χρόνια, στη βάση των γνώσεων που διαθέτει εις την ελληνική γλώσσα, αλλά και γνώσεων που θα 
διαθέτει σε ζητήματα που αφορούν την κυπριακή πολιτεία και ιστορία, νοουμένου φυσικά ότι θα έχει γνώσεις 
υψηλής ειδίκευσης σε τομείς που θα καθορίζει το Υπουργικό Συμβούλιο.  Δηλαδή πρέπει να έχει επαρκή γνώση 
βασικών στοιχείων της σύγχρονης πολιτικής και κοινωνικής πραγματικότητας, αλλά επιπρόσθετα πρέπει να έχει 
ικανοποιητική γνώση της ελληνικής γλώσσας στη βάση προτύπων που έχει αποφασίσει το Υπουργείο Παιδείας.  
Και επιπρόσθετα, θα πρέπει να έχει γνώσεις εξειδικευμένες, να είναι τεχνοκράτης, να είναι εμπειρογνώμονας σε 
τομείς της οικονομίας σε αντικείμενα που θα καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο, καθώς η τεχνολογία εξελίσσεται, 
η κοινωνία εξελίσσεται και δεν μπορούμε σήμερα να προβλέψουμε ποιοι είναι αυτοί οι τομείς της καινοτομίας για 
τους οποίους χρειαζόμαστε τέτοιο εξειδικευμένο προσωπικό.  Επιπρόσθετα, ο αιτητής θα πρέπει να διαθέτει 
κατάλληλο κατάλυμα για τον ίδιο και την οικογένειά του, θα πρέπει να έχει και να διαθέτει σταθερούς τακτικούς 
οικονομικούς πόρους από πλήρη απασχόληση και να είναι καλού χαρακτήρα, δηλαδή να έχει λευκό ποινικό 
μητρώο, να μην καταζητείται, να μη βρίσκεται σε κυρώσεις, δεν θα πρέπει να αποτελεί κίνδυνο για την ασφάλεια 
και φυσικά δεν μπορεί να είναι παράνομος μετανάστης.  Και επιπρόσθετα, μέλη της οικογένειάς του θα μπορούν 
να πολιτογραφηθούν ταυτόχρονα με τον ίδιο, καθώς κανένας προσοντούχος, ταλαντούχος δεν πρόκειται να έρθει 
στην Κύπρο να εργαστεί, εάν δεν γνωρίζει ότι μπορεί ταυτόχρονα να διασφαλίσει και την οικογένειά του.  
Επομένως, η προσέλκυση αυτών των προσοντούχων, των ταλαντούχων, των ειδικών εμπειρογνωμόνων αφορά 
ιδιαίτερα τις εταιρείες που θα δραστηριοποιούνται στον τομέα της καινοτομίας, της τεχνολογίας, της έρευνας, 
αυτής της μορφής ανάπτυξης και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο θεωρούμε ότι το οικονομικό όφελος στην κυπριακή 
οικονομία θα είναι τεράστιο.   

 Απλά, να επισημάνω το εξής, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι τα τελευταία εφτά χρόνια η συνεισφορά του τομέα 
της καινοτομίας και της τεχνολογίας στην κυπριακή οικονομία αυξήθηκε από λιγότερο του 2% του ΑΕΠ μας στο 
13% του ΑΕΠ μας.  Επομένως, είναι ξεκάθαρο ότι η καινοτομία, ο τομέας της τεχνολογίας ωφελεί όχι μόνο την 
οικονομία ευρύτερα, αλλά επιπρόσθετα και άλλους τομείς της οικονομίας.  Και σημειώνω κάτι πάρα πολύ 
σημαντικό:  Σε αυτές τις εταιρείες που δραστηριοποιούνται σε αυτούς τους τομείς εργοδοτούνται και Κύπριοι.  
Κατ’ ακρίβειαν, τα στοιχεία δείχνουν ότι το 70% των υπαλλήλων αυτών των εταιρειών είναι Κύπριοι και μόνο το 
30% ξένοι.  Αυτές οι θέσεις εργασίας δεν θα υπήρχαν στην Κύπρο, εάν δεν υπήρχαν στην Κύπρο αυτές οι 
εταιρείες.  Επομένως, το αντίθετο θα συμβεί παρά να προκαλέσουμε προβλήματα ανεργίας.  Είναι θέσεις 
εργασίας που θα δημιουργήσουν τέτοιες εταιρείες και θα φέρουν στην Κύπρο τέτοιες θέσεις εργασίας τέτοιες 
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εταιρείες.  Και επιπρόσθετα, φυσικά οι συμπολίτες μας που εργοδοτούνται σ’ αυτές τις εταιρείες παράλληλα και 
ταυτόχρονα αποκτούν γνώση και πείρα που μπορούν να αξιοποιήσουν και αλλού στη συνέχεια της καριέρας τους 
και της σταδιοδρομίας τους.   

 Επομένως, κυρία Πρόεδρε, θεωρούμε ότι δεν μπορούμε να αποδεχθούμε την τροπολογία που έχει 
κατατεθεί από τους ευπαίδευτους συναδέλφους την κ. Ατταλίδου και τον κ. Θεοπέμπτου, γιατί θεωρούμε ότι το 
νούμερο, το πλαφόν που έχει τεθεί είναι αυθαίρετο, δεν γνωρίζουμε πάνω σε ποια στοιχεία βασίζεται, αλλά 
εγείρονται και τα ερωτήματα:  Καλά, γιατί δεν μπαίνει πλαφόν για όλους που θα έρθουν στην Κύπρο;  Γιατί μπαίνει 
μόνο γι’ αυτούς που είναι αυτοί που θέλουμε να έρθουν;  Γιατί θέλουμε να περιορίσουμε μόνο αυτούς που 
μπορούν να φέρουν οφέλη στην κυπριακή οικονομία και δεν περιορίζουμε άλλους με πλαφόν;  Επιπρόσθετα, 
μακάρι να έρθουν πάνω από 4 000 ειδικοί τεχνοκράτες εμπειρογνώμονες.  Αυτό θα σημαίνει ότι αναπτύσσεται 
σε γοργούς ρυθμούς η κυπριακή οικονομία.   

 Τέλος -καταλήγω, κυρία Πρόεδρε- αυτό δεν είναι ένα πρόγραμμα χρυσών διαβατηρίων, είναι ένα 
πρόγραμμα χρυσής γνώσης. είναι ένα πρόγραμμα, τουλάχιστον μία πρόταση, μακροχρόνιας βελτίωσης 
ολόκληρης της οικονομίας.  Η θέση μας είναι ότι με αυτή την πρόταση πετυχαίνουμε τον εκσυγχρονισμό του 
νομικού πλαισίου, υιοθετούμε καλές πρακτικές που έχουν υιοθετήσει ήδη άλλες ευρωπαϊκές χώρες, ενισχύουμε 
την ανάπτυξη και με αυτούς τους τρόπους μπορούμε να συμβάλουμε, έτσι ώστε η Κύπρος να καταστεί κέντρο 
έρευνας, τεχνολογίας και καινοτομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Παπαδόπουλο. 

 Και εναπομένουν δύο ομιλητές, ο κ. Δαμιανού και ο κ. Σύκας. 

 Κύριε Δαμιανού, στο βήμα; 

 Πολύ ωραία! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

  Ασφαλώς, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα αυτονόητο αξίωμα, ότι μπορεί να 
υπάρχουν πολλές οπτικές γωνίες, εξού και τοποθετούμαστε εδώ με βάση τη συνείδησή μας, αλλά επιτρέψτε μου 
να πω ότι είναι δίκαιο να κρίνονται τα νομοσχέδια από το πραγματικό περιεχόμενό τους.  Επομένως, το 
επιχείρημα ότι ενδεχομένως να πολιτογραφούμε με εικονικές παρουσίες, όπως εγίνετουν κατά κόρον με 
εγκληματίες, λαμόγια, όλους αυτούς που πολιτογραφήθηκαν με βάση το επενδυτικό πρόγραμμα, στην 
προκείμενη περίπτωση, με πρόνοια ότι πρέπει να έχει προϋπάρξει εφταετής παρουσία στη Δημοκρατία με 
σύντμηση περιόδου στα τέσσερα χρόνια, εκ των οποίων οι τελευταίοι δώδεκα μήνες... άστε που η πλειονότητα 
αυτών των ανθρώπων είναι εδώ συν γυναιξί ή συν ανδράσι και τέκνοις, είναι με τις οικογένειές τους στην Κύπρο, 
αντιλαμβάνεστε ότι σίγουρα δεν μπορούμε να μιλούμε για εικονικότητα.   

 Επομένως, αν είναι κάτι το οποίο θέλω να υπογραμμίσω σε σχέση με τη νομοθεσία που προτείνεται, που 
ήταν πρωτοβουλία του κ. Παπαδόπουλου, αλλά πρέπει να πω ότι τους σκοπούς τούς αγκάλιασε το σύνολο 
σχεδόν των κομμάτων στην επιτροπή και όλοι οι φορείς που παρευρέθηκαν και έχει υπάρξει αρκετή ενίσχυση 
του κειμένου και με τη συναίνεση του κ. Παπαδόπουλου, αλλά και των υπολοίπων κοινοβουλευτικών κομμάτων...  
Θα έλεγα λοιπόν ότι αδικεί την πρόθεση υπό την εξής έννοια:  Η πλειοψηφία σε αυτή την αίθουσα, τουλάχιστον 
στο παρελθόν, σήμερα ενδεχομένως όλοι και όλες να μιλούμε για ένα πρόγραμμα της αρπαχτής που αφορούσε 
το επενδυτικό πρόγραμμα και την ίδια ώρα λέμε ότι χρειαζόμαστε πολιτικές που να δημιουργούν προοπτική 
αειφορίας στην ανάπτυξη.  Αειφορία στην ανάπτυξη έρχεται ή επέρχεται, όταν εφαρμόζονται και δίνονται 
δυνατότητες που θα έχουν μια συνεχή φυσική παρουσία στην Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Ε, δεν είναι εικονικότητα το γεγονός ότι οι εταιρείες έρευνας, καινοτομίας και τεχνολογίας προσφέρουν 
αυτή τη στιγμή ως άμεση συνεισφορά στο ΑΕΠ της Κυπριακής Δημοκρατίας 3,2 δις.  Και έχω ζητήσει, έχω πάρει 
τα στοιχεία.  Ναι, ο μέσος όρος εργοδότησης Κυπρίων πολιτών σε αυτές τις εταιρείες, που μερικές απ’ αυτές είναι 
και πολύ μεγάλες και βρίσκονται σε διάφορες πόλεις διάσπαρτες και τρέφονται πάρα πολλές οικογένειες 
Κυπρίων, σε κάποιες περιπτώσεις αγγίζει το 70%, ενώ στη νομοθεσία υπάρχει παραίνεση για 30%.  Επομένως, 
είναι σωστό να πούμε ότι πρέπει να υπάρχει έλεγχος στη διαδικασία, αλλά να υπενθυμίσω ότι υπάρχουν 
αρμοδιότητες και υπάρχει και διάκριση εξουσιών, διότι λέχθηκε για παράδειγμα «μα, έχουμε εμπιστοσύνη στα 
Υπουργικά Συμβούλια;».  Ε, η πολιτογράφηση είναι αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας, η οποία ασκείται 
από τα Υπουργικά Συμβούλια.  Εμείς ασκούμε κοινοβουλευτικό έλεγχο.  Και να πω και κάτι επιπρόσθετο:  
Διερωτώμαι τι αποτέλεσμα είχε -μάλλον επιμερισμός ευθύνης εις τη Βουλή υπήρξε από σκοπιμότητα- όταν 
εφτάνναν στη Βουλή κάποιοι κατάλογοι με εκατό, δκιακόσια ονόματα από τις τέσσερις γωνιές του πλανήτη τζιαι 
έλεγε η τότε εκτελεστική εξουσία «είσαστε συνυπεύθυνοι, διότι τα ονόματα εστέλλονταν εις τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων».  Έν’ κοινοβουλευτικός έλεγχος αυτό το πράμαν;  Επομένως, αυτός που έχει την ευθύνη -και 
θα ασκούμε κοινοβουλευτικό έλεγχο- είναι η εκτελεστική εξουσία.   

 Μας απασχόλησε ιδιαίτερα, ως κοινοβουλευτική ομάδα, μία κοινωνική πραγματικότητα, ότι ειδικότερα σε 
κάποιες πόλεις -θα το προσδιόριζα περισσότερο στη Λεμεσό και στη Λευκωσία- δημιουργείται μια φούσκα 
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ακινήτων όχι μόνο για την αγορά, αλλά και για την ενοικίαση, αλλά και κάποια άλλα κοινωνικά φαινόμενα και 
οικονομικά φαινόμενα, αυξημένες πληθωριστικές τάσεις, ακρίβια γενικότερη κ.τ.λ., ως αποτέλεσμα ακριβώς και 
της δυνατότητας αυτών των ανθρώπων να έχουν καλύτερη αγοραστική δύναμη.  Ε, πρέπει να δούμε την 
κοινωνική διάσταση που αφορά Κύπριους πολίτες και πώς με άλλες πολιτικές θα αντισταθμίσουμε ακριβώς αυτή 
την υπαρκτή φούσκα που επηρεάζει τον μέσο πολίτη που διαβιώνει στη Λεμεσό ή στη Λευκωσία κατά κύριο λόγο 
αλλά όχι αποκλειστικά. 

 Είναι σημαντικό να πούμε -επειδή λέχθηκε έτσι χαμηλόφωνα, όταν ετοποθετείτο ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά 
θα το πω, για να ακουστεί- ότι στη συντριπτική πλειοψηφία μιλούμε για ανθρώπους που ήδη βρίσκονται νόμιμα 
και εργάζονται στην Κυπριακή Δημοκρατία, για να υπενθυμίσω ότι με πρωτοβουλία πολλών απ’ αυτούς τους 
ανθρώπους έχουν χτιστεί και σχολεία στην Κύπρο, που εργοδοτούν επίσης προσωπικό, τα παιδιά της 
πλειοψηφίας αυτών των ανθρώπων κατέχουν την πολύ καλή γνώση της ελληνικής γλώσσας, των οποίων ντε 
φάκτο η πρώτη τους γλώσσα, με εξαίρεση το σπίτι, είναι τα ελληνικά.   

 Επομένως, δεν μιλούμε για φαινόμενα ούτε Jho Low ούτε του οποιουδήποτε εγκληματικού στοιχείου που 
εκμεταλλευόταν ένα πρόγραμμα συνδεδεμένο με την αγορά ακίνητης περιουσίας.  Εδώ μιλούμε για ανθρώπους 
οι οποίοι αποδεδειγμένα, με βάση αντικειμενικά, μετρήσιμα, αυστηρά κριτήρια θα πρέπει να έχουν κάποια 
προσόντα, το επαναλαμβάνω, που είναι μετρήσιμα.  Άρα, δεν μπορεί να αυθαιρετεί οποιοσδήποτε υπουργός 
της οποιασδήποτε κυβέρνησης.  Αν αυθαιρετεί, εδώ είμαστε να ασκήσουμε τη δική μας κοινοβουλευτική 
αρμοδιότητα. 

 Άρα, κλείνοντας, θέλω να υπογραμμίσω ότι το βασικό κριτήριο είναι η προσέλκυση εργατικού δυναμικού 
με υψηλή επαγγελματική κατάρτιση, υπενθυμίζοντας ότι προφανώς γνωρίζουμε πολλά στην Κύπρο, αλλά 
σίγουρα δεν είμαστε ούτε ιδρυτές της Google ή της οποιασδήποτε εταιρείας, άρα έχουμε και εμείς να μάθουμε 
από την επιστημοσύνη και την τεχνογνωσία πολλών ανθρώπων που επιλέγουν την Κύπρο, για να ασκήσουν το 
επιτήδευμα, το επάγγελμά τους.  Και συνάμα επαναλαμβάνω ότι πάρα πολλοί Κύπριοι τρέφουν τις οικογένειές 
τους από το 12,5%, σχεδόν 13% του ΑΕΠ, πέραν των €3 δις, που αυτές οι εταιρείες προσφέρουν στην κυπριακή 
οικονομία. 

 Ένα τελευταίο στατιστικό.  Με βάση στοιχεία που έχουμε λάβει, το 80% των απολαβών αυτών των 
ανθρώπων, ακριβώς για λόγους που έχουν να κάνουν με την παρουσία εδώ των οικογενειών τους, τη μόρφωση, 
τη σίτιση, την ψυχαγωγία, το 80% των απολαβών τους παραμένει στην κυπριακή οικονομία.   

 Επομένως, δεν βλέπουμε κανένα ουσιαστικό λόγο γιατί να μην υπερψηφιστεί αυτή η πρόταση.  Τον 
κοινοβουλευτικό έλεγχο να τον ασκήσουμε, πλέον όμως θεωρούμε ότι η συγκεκριμένη πρόταση δεν καλύπτει τις 
ανάγκες κοινοβουλευτικού ελέγχου, πόσο μάλλον που κατά την ταπεινή νομική μου άποψη ενέχει και στοιχείο 
αντισυνταγματικότητας, διότι περιορίζει την άσκηση εκτελεστικής εξουσίας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Δαμιανού, ευχαριστούμε και εμείς. 

 Τελευταίος ομιλητής λοιπόν ο  κ. Νίκος Σύκας.   

 Ελάτε στο βήμα, κύριε Σύκα, και να ετοιμαζόμαστε για την ψήφιση.  Σας ακούμε. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα συμφωνήσουμε με τα πλείστα όσα έχουν αναφερθεί από τον εισηγητή κ. Παπαδόπουλο, όπως και με 
αρκετά τα οποία έχουν αναφέρει οι αγαπημένοι συνάδελφοι που έχουν προλογίσει.   

 Θα προσθέσω σ’ όλα αυτά τα οποία έχουμε ακούσει ακόμα δύο σημαντικά πράγματα.  Το πρώτο που 
ήθελα να πω ως γενικό είναι ότι κατά καιρούς όλοι μας παινευόμαστε ότι η Κύπρος είναι ή θα πρέπει να εξελιχθεί 
περαιτέρω σε μία χώρα υπηρεσιών.  Η Κύπρος είναι η μοναδική χώρα από τις είκοσι εφτά χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης όπου λαμβάνεται υπόψη η περίοδος απουσίας για σκοπούς αίτησης και έγκρισης, απ’ όλες τις χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο θέμα της πολιτογράφησης.   

 Το δεύτερο που είχα να πω είναι ότι -πολύ σωστά ανέφερε ο πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών- το 
80% των απολαβών τους παραμένει στην πραγματική οικονομία.  Άρα, για τους βέλτιστους οικονομολόγους 
αντιλαμβανόμαστε όλοι μας τι σημαίνει αυτό.  Και το πιο σημαντικό είναι ότι, πέρα από το 13%, το οποίο 
αναφέρεται στη συνεισφορά του εθνικού προϊόντος μας κάτω από τον τίτλο «Υπηρεσίες και τεχνολογία», να 
θυμίσω επίσης ότι οι αναπτύξεις που προέρχονται από την εισδοχή νέων κεφαλαίων σ’ αυτές καθεαυτές τις 
αναπτύξεις είναι ένα άλλο κομμάτι, το οποίο θα πρέπει να προστεθεί. 

 Από εκεί και πέρα, επίσης να θυμίσω ότι η Κύπρος δεν είναι χώρα που ανήκει στη Σένγκεν και εδώ 
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ξεκινούν προβλήματα.  Γι’ αυτό και με το νομοσχέδιο που θα ψηφίσουμε σήμερα θεωρώ ότι γινόμαστε περαιτέρω 
ανταγωνιστικοί και σε επίπεδο οικονομικών δεικτών, αλλά και σε επίπεδο αξιοπιστίας. 

 Επίσης να τονίσω αυτό που λέμε πάντοτε: «γηράσκω αεί διδασκόμενος».  Ε, σίγουρα αυτό όλο το 
επιστημονικό προσωπικό που ήδη είναι στην Κύπρο αντιλαμβάνεστε πως θα τραβήξει και τους δικούς μας 
ανθρώπους, που χρειάζονται την εμπειρογνωμοσύνη, και ειδικότερα σε νέους τομείς της τεχνολογίας, όπως είναι 
η τεχνητή νοημοσύνη, που θα είναι και το μέλλον, θα χρειαστούμε τα δικά μας χέρια και τα δικά μας παιδιά να 
αναπτύξουν.  Από εκεί και πέρα, θεωρώ, κυρία Πρόεδρε, ότι, έχοντας το ανταγωνιστικό πλεονέκτημα πλέον σε 
σχέση με χώρες όπως είναι η Ολλανδία, το Βέλγιο και άλλες βόρειες χώρες, μένει ακόμα ένα κομμάτι, που 
ονομάζεται «περαιτέρω αύξηση του εθνικού εισοδήματος».  Ως εκ τούτου, θεωρούμε ότι η συγκεκριμένη 
προτεινόμενη νομοθεσία δημιουργεί προστιθέμενη αξία όσον αφορά το τι εστί Κύπρος στον τομέα των 
υπηρεσιών, βοηθά στην αύξηση του εθνικού εισοδήματος, σίγουρα βοηθά και στις περιοχές όπου υπάρχει μία 
ανισότητα όσον αφορά τις αναπτύξεις, αλλά και τις τιμές να υπάρξει μία βελτίωση, γι’ αυτό και εμείς, κυρία 
Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου του κ. Παπαδόπουλου και θα καταψηφίσουμε -είναι πασιφανές- την 
τροπολογία του κ. Θεοπέμπτου και της κ. Ατταλίδου.   

 Δεν θα αναλύσω, απλώς να ρωτήσω:  Δηλαδή -οι τέσσερις χιλιάδες συμφωνώ ότι είναι αυθαίρετο- τι θα 
κάνουμε, αν δεν φθάσουμε στις τέσσερις χιλιάδες;  Μπορεί αυτό το οποίο ψηφίζουμε σήμερα να δημιουργεί 
ανάγκες ή να έρθουν χίλιοι!  Κάποιοι τότε ίσως να σπρώχνουν τα πράγματα στο να φθάσουμε στο περιβόητο 
πλαφόν.  Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι -δεν αναφερόμαστε σ’ αυτά που έχουν λεχθεί, με τα οποία διαφωνούμε- ζούμε 
την Κύπρο του αύριο και την τεχνολογική, ποιοτική αναβάθμιση αυτού του τόπου μας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ. 

 Πάμε στην ψήφιση, παρακαλώ. 

 Να προχωρήσουμε με την προτεινόμενη τροπολογία του κ. Θεοπέμπτου και της κ. Ατταλίδου. 

 Επιτρέψτε μου, κύριε Γεωργίου, να το χειριστώ. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, και Αλεξάνδρας Ατταλίδου, ανεξάρτητης βουλεύτριας, για την πρόταση νόμου «Ο περί 

Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 της πιο πάνω πρότασης νόμου, ώστε να προστεθεί, 
αμέσως μετά το εδάφιο (7) του άρθρου 111ΑΑ, το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

 «(7Α)(α) Οι διατάξεις των εδαφίων (2) και (3) ισχύουν για την παραχώρηση μέχρι τεσσάρων χιλιάδων (4 
000) πολιτογραφήσεων και ουδείς αλλοδαπός δύναται να πολιτογραφηθεί δυνάμει των διατάξεων των εν λόγω 
εδαφίων ύστερα από την παραχώρηση του συνόλου των τεσσάρων χιλιάδων (4 000) πολιτογραφήσεων. 

 (β) Το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού ενημερώνει πριν από το τέλος Νοεμβρίου κάθε έτους την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για τον συνολικό αριθμό των πολιτογραφήσεων που παραχωρήθηκαν 
σε αλλοδαπούς δυνάμει των διατάξεων των εδαφίων (2) και (3), καθώς και για τον αριθμό των εν λόγω 
πολιτογραφήσεων ανά χώρα καταγωγής των αιτητών.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η άσκηση αποτελεσματικού ελέγχου αναφορικά με την 
παραχώρηση πολιτογραφήσεων σε αλλοδαπούς.  Ειδικότερα, με την εν λόγω τροπολογία εισάγεται 
ασφαλιστική δικλίδα με στόχο τον περιορισμό του συνολικού αριθμού πολιτογραφήσεων που θα 
παραχωρηθούν σε αλλοδαπούς που διαμένουν στη Δημοκρατία με σκοπό την απασχόληση υψηλής 
ειδίκευσης, ώστε να κυμανθεί περί του ενός τοις εκατό (1%) του εκλογικού σώματος.  Επιπροσθέτως, 
σκοπείται η ετήσια παρακολούθηση της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, τόσο σε σχέση με τον αριθμό των πολιτογραφήσεων που θα παραχωρούνται στους εν 
λόγω αλλοδαπούς σε ετήσια βάση όσο και σε σχέση με τις χώρες από τις οποίες κατάγονται οι αιτητές.  
Τέλος, περιορίζεται ο κίνδυνος κατάχρησης των προνοιών του προτεινόμενου νόμου και πρόκλησης 
επιζήμιων συνεπειών για την Κυπριακή Δημοκρατία. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε για την τροπολογία. 

 Παρακαλώ να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Δύο ψήφοι υπέρ, σαράντα εναντίον και μία αποχή. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε με τη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 111 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 111ΑΑ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Τρίτου Πίνακα.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, σας παρακαλώ και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ, δύο εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το δέκατο πέμπτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου, ώστε να 
ρυθμιστεί το δικαίωμα οδήγησης στο οδικό δίκτυο από κατόχους μαθητικής άδειας οδήγησης και να καθοριστεί 
ως υποχρεωτική η χρήση προστατευτικού εξοπλισμού από εκπαιδευόμενους οδηγούς μοτοσικλέτας και οδηγούς 
μοτοσικλέτας για επαγγελματική χρήση. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κώστα, αναπλ. πρόεδρος Βαλεντίνος Φακοντής 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρίστος Ορφανίδης 

 
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία,  

Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
 Εναντίον:  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών), Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
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 Δημήτρης Δημητρίου   Σταύρος Παπαδούρης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δεκαπέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 14 Απριλίου 2022 και 23 
Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της o 
τέως Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς του υπουργείου του, 
και εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
και του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης και της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Τμήματος Τροχαίας Αρχηγείου Αστυνομίας Κύπρου, της Ομοσπονδίας 
Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Βιοτεχνών Επαγγελματιών Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Σχολών Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών Οδηγών Κύπρου (ΣΙΣΟΚ), της 
Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών Εκπαιδευτών Οδηγών (ΠΟΙΕΟ), της Λέσχης Δικαιωμάτων 
Μοτοσικλετιστών Κύπρου, του Συνδέσμου Εισαγωγέων Μοτοσικλετών Κύπρου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Μοτοσικλέτας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, καθώς και των εταιρειών που παρέχουν υπηρεσίες 
διανομής Foody, Wolt, Bolt Food, Fetch Limited και PHC Franchised Restaurants Public Ltd. 

 Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Μαρίνος Μουσιούττας και τα μέλη της κ. Πρόδρομος Αλαμπρίτης, Ηλίας Μυριάνθους, καθώς και οι 
βουλευτές μη μέλη της επιτροπής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, Μάριος Μαυρίδης και Σωτήρης Ιωάννου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου, ώστε να 
ρυθμιστεί το δικαίωμα οδήγησης στο οδικό δίκτυο από κατόχους μαθητικής άδειας οδήγησης και να καθοριστεί 
ως υποχρεωτική η χρήση προστατευτικού εξοπλισμού από εκπαιδευόμενους οδηγούς μοτοσικλέτας και οδηγούς 
μοτοσικλέτας για επαγγελματική χρήση.  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου, ως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η απαγόρευση πρόσληψης προσώπου ή σύναψης σύμβασης εργασίας ή παροχής οποιασδήποτε 
μορφής παροχής υπηρεσιών από οποιοδήποτε πρόσωπο, για να οδηγεί μηχανοκίνητο όχημα χωρίς να 
κατέχει άδεια οδήγησης για τη συγκεκριμένη κατηγορία οχήματος που οδηγεί.  

2. Η επιβολή υποχρέωσης χρήσης συγκεκριμένου προστατευτικού εξοπλισμού σε πρόσωπο που εργάζεται 
στους τομείς της παράδοσης προϊόντων, περιλαμβανομένου έτοιμου φαγητού, ροφημάτων και άλλων 
βρώσιμων προϊόντων ή αντικειμένων, των ταχυμεταφορών και των υπηρεσιών ταχυδρομείου, ο οποίος 
περιλαμβάνει εγκεκριμένου τύπου κράνος κατάλληλα προσδεδεμένο, ειδική ενδυμασία με σακάκι ή γιλέκο 
που φέρει φωσφορούχες λωρίδες, παντελόνι, μπότες ή παπούτσια, προστατευτικές επιγονατίδες και 
επαγκωνίδες, γάντια, προστατευτικά πλάτης και γοφών και αερόσακο ειδικά κατασκευασμένο για χρήση 
από οδηγούς συγκεκριμένων κατηγοριών οχημάτων.  

3. Η επιβολή υποχρέωσης χρήσης συγκεκριμένου προστατευτικού εξοπλισμού σε μαθητευόμενο οδηγό, ο 
οποίος περιλαμβάνει εγκεκριμένου τύπου κράνος κατάλληλα προσδεδεμένο, ειδική ενδυμασία με σακάκι 
ή γιλέκο που φέρει φωσφορούχες λωρίδες, παντελόνι, μπότες ή παπούτσια, προστατευτικές επιγονατίδες 
και επαγκωνίδες, γάντια και προστατευτικά πλάτης και γοφών.  

4. Η επιβολή υποχρέωσης στον εργοδότη επαγγελματία οδηγού όπως παρέχει τον προαναφερόμενο 
εξοπλισμό σε τακτά χρονικά διαστήματα και εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζονται από τον 
Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  

5. Η παράταση της διάρκειας ισχύος της άδειας οδήγησης μαθητευομένου από ένα σε δύο έτη και ανανέωση 
της εν λόγω άδειας, εφόσον πληρούνται οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας.  

6. Η ποινικοποίηση της οδήγησης μηχανοκίνητου οχήματος από πρόσωπο το οποίο εργάζεται στον τομέα 
παράδοσης προϊόντων χωρίς να κατέχει ισχύουσα άδεια οδήγησης στην κατηγορία του οχήματος που 
οδηγεί.  

7. Η ποινικοποίηση της οδήγησης μοτοσικλέτας από επαγγελματίες οδηγούς και από μαθητευομένους χωρίς 
να φέρουν την κατάλληλη προστατευτική ενδυμασία και εξοπλισμό. 

8. Η εισαγωγή μεταβατικής διάταξης βάσει της οποίας ο προτεινόμενος νόμος τίθεται σε ισχύ σε ημερομηνία 
η οποία καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο με γνωστοποίησή του, η οποία δημοσιεύεται στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.   
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 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου επί της αρχής, ο τέως Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων ανέλυσε τις κυριότερες πρόνοιές του, επισημαίνοντας ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κατέστησαν 
αναγκαίες για την ενίσχυση της ασφάλειας των χρηστών του οδικού δικτύου, ιδιαίτερα των επαγγελματιών 
οδηγών μοτοσικλετών που εργάζονται στον κλάδο των ταχυμεταφορών.  

 Όλοι οι εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων φορέων εξέφρασαν την άποψη ότι δεν διενεργήθηκε η 
απαραίτητη διαβούλευση επί των προνοιών του νομοσχεδίου και, αφού έθεσαν τις έντονες επιφυλάξεις τους σε 
επιμέρους ζητήματα του νομοσχεδίου, εισηγήθηκαν την παροχή του απαραίτητου χρόνου για τη διεξαγωγή 
περαιτέρω διαβούλευσης, με στόχο την άρση των επιφυλάξεών τους. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και των εταιρειών παροχής 
υπηρεσιών διανομής Foody, Wolt, Bolt Food, Fetch Limited και PHC Franchised Restaurants Public Ltd 
εξέφρασαν επιφυλάξεις ως προς την προτεινόμενη υποχρέωση χρήσης αερόσακου από οδηγούς μοτοσικλέτας 
που απασχολούνται στον τομέα παράδοσης προϊόντων, τονίζοντας ότι το αυξημένο κόστος για την απόκτησή 
του θα επιβαρύνει τον κύκλο εργασιών των επιχειρήσεων του κλάδου.  Επιπρόσθετα, ανέφεραν ότι ο αερόσακος, 
αλλά και τα γάντια δεν προσφέρουν την απαιτούμενη πρακτικότητα και ευελιξία που χρειάζεται να έχει ο 
ταχυμεταφορέας κατά την εκτέλεση της εργασίας του.  

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΕΣΟ, του ΣΙΣΟΚ και της ΠΟΙΕΟ εισηγήθηκαν τη διαγραφή της προτεινόμενης 
πρόνοιας για την υποχρεωτική χρήση προστατευτικών πλάτης και γοφών κατά τη διάρκεια εκπαίδευσης 
μαθητευομένου.  

 Οι εκπρόσωποι της Λέσχης Δικαιωμάτων Μοτοσικλετιστών Κύπρου, του Συνδέσμου Εισαγωγέων 
Μοτοσικλετών Κύπρου και της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας διαφώνησαν μεταξύ άλλων με την 
προτεινόμενη υποχρέωση χρήσης αερόσακου και γαντιών, τονίζοντας ότι δεν ενδείκνυται η χρήση της εν λόγω 
προστατευτικής ενδυμασίας στις αυξημένες θερμοκρασίες που παρατηρούνται στην Κύπρο, ιδιαίτερα κατά τους 
καλοκαιρινούς μήνες.  Επισήμαναν περαιτέρω ότι το ύψος των προβλεπόμενων ποινών χρήζει αναθεώρησης, 
καθώς αυτό πρέπει να συνάδει με τις υπόλοιπες ποινές που επιβάλλει ο νόμος για παρόμοιου τύπου αδικήματα.  
Περαιτέρω, τόνισαν την ανάγκη διάκρισης μεταξύ της επαγγελματικής και της ιδιωτικής χρήσης των οχημάτων 
και την κάλυψη του νομοθετικού κενού που ενδεχομένως να προκύψει στην επιβολή του νόμου από τις αρμόδιες 
αρχές, όταν δεν είναι εμφανής η ακριβής χρήση τους.  Συναφώς, την επιτροπή απασχόλησε η κατάλληλη 
σήμανση των οχημάτων που χρησιμοποιούνται για επαγγελματικούς σκοπούς.  

 Στη βάση των πιο πάνω, το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, υπέβαλε ενώπιον της επιτροπής αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, το οποίο διαλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:   

1. Τη διεύρυνση της έννοιας της εργοδότησης, ώστε η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου να μην 
περιορίζεται σε πρόσωπα που εργάζονται στους τομείς παράδοσης προϊόντων στη βάση σχέσης 
εργοδότη-εργοδοτουμένου, αλλά να περιλαμβάνει και τη σύναψη σύμβασης εργασίας, την παροχή 
υπηρεσιών και την ανάληψη εργασίας.  

2. Την τροποποίηση, για σκοπούς ορθότερης ερμηνείας, της φράσης «τομείς παράδοσης προϊόντων», ώστε 
να καταστεί σαφές ότι σε αυτήν περιλαμβάνονται η παράδοση έτοιμου φαγητού, ροφημάτων και άλλων 
βρώσιμων προϊόντων ή αντικειμένων ταχυμεταφορών, καθώς και οι υπηρεσίες ταχυδρομείου. 

3. Την αφαίρεση από τον προστατευτικό εξοπλισμό που υποχρεούνται να φέρουν επαγγελματίες οδηγοί των 
προστατευτικών επιγονατίδων και επαγκωνίδων και των προστατευτικών πλάτης και γοφών, όπως και 
την αφαίρεση από τον προστατευτικό εξοπλισμό που υποχρεούνται να φέρουν οι μαθητευόμενοι οδηγοί 
των προστατευτικών πλάτης και γοφών. 

4. Τη διευκρίνιση ότι ο υποχρεωτικός εξοπλισμός ασφάλειας κατά την οδήγηση μοτοποδηλάτου και 
μοτοσικλέτας, τόσο για επαγγελματικούς σκοπούς όσο και για σκοπούς εκπαίδευσης μαθητευομένου, 
αφορά σε μακρύ παντελόνι και κλειστά παπούτσια.   

5. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η κατάλληλη σήμανση στο μηχανοκίνητο όχημα, υπό τη 
μορφή αυτοκόλλητης επιγραφής ή άλλως πως, αποτελεί επαρκή απόδειξη ότι  πρόσωπο το οποίο οδηγεί 
συγκεκριμένου τύπου μηχανοκίνητο όχημα εργάζεται.  

6. Τη μείωση των προβλεπόμενων στο νομοσχέδιο ποινών για το αδίκημα της οδήγησης για 
επαγγελματικούς σκοπούς ή για σκοπούς εκπαίδευσης μαθητευομένου χωρίς τον απαραίτητο 
προστατευτικό εξοπλισμό από €6.000 σε €1.500 και από δύο έτη φυλάκισης σε έξι μήνες φυλάκισης. 

 Στο πλαίσιο της συνέχισης της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησε, επιπροσθέτως των πιο πάνω, το 
θέμα της εργοδότησης προσώπων από τρίτες χώρες στον κλάδο των ταχυμεταφορών εν γένει, καθώς, σύμφωνα 
με το πλαίσιο που ίσχυε στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου, πολίτης τρίτης χώρας θα έπρεπε να διαμένει 
στη Δημοκρατία για εννέα τουλάχιστον μήνες, προκειμένου να αποκτήσει δικαίωμα εργασίας, και παράλληλα, 
για να δικαιούται να αποκτήσει άδειας οδήγησης, θα έπρεπε να διαμένει για έξι τουλάχιστον μήνες στη 
Δημοκρατία.  Ειδικότερα, η εξασφάλιση άδειας οδήγησης στη Δημοκρατία προϋποθέτει μεταξύ άλλων όπως ο 
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αιτητής έχει τη συνήθη διαμονή του στη Δημοκρατία ή φοιτά σε σχολή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης για διάστημα 
τουλάχιστον έξι μηνών.   

 Όπως ενημερώθηκε η επιτροπή από τους αρμοδίους, οι πολίτες τρίτων χωρών που ήδη ασκούν το 
επάγγελμα αυτό κατέχοντας άδεια οδήγησης μαθητευομένου, σε περίπτωση που το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε 
νόμο, πρέπει με τη λήξη της ισχύος της εν λόγω άδειάς τους να εξασφαλίσουν άδεια οδήγησης, ώστε να 
συνεχίσουν να εργάζονται.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που παρέθεσαν οι εταιρείες παροχής 
υπηρεσιών διανομής, η πλειοψηφία των οδηγών στον τομέα της παράδοσης προϊόντων είναι κυρίως αιτητές 
πολιτικού ασύλου και συναφώς, εάν ψηφιστούν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, τότε μεγάλο ποσοστό από αυτούς 
θα μείνει χωρίς εργασία, καθώς δεν πληρούν την πιο πάνω προϋπόθεση.  

 Σε σχέση με την εξασφάλιση άδειας οδήγησης, ο τέως Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
ανέφερε ότι η πιο πάνω προϋπόθεση προκύπτει από πρόνοιες του ενωσιακού δικαίου, στη βάση των οποίων οι 
δικαιούχοι άδειας οδήγησης πρέπει να είναι πρόσωπα με συνεχή εξάμηνη διαμονή στη Δημοκρατία.  Περαιτέρω, 
δήλωσε ότι καταβάλλονται προσπάθειες για καλύτερο συντονισμό με τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου 
Εσωτερικών και το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε το καθεστώς των αιτητών άδειας 
οδήγησης και η διάρκεια διαμονής τους στη Δημοκρατία να εξακριβώνονται κατά τον χρόνο υποβολής της 
αίτησής τους για έκδοση άδειας οδήγησης.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, στη βάση των επιφυλάξεων που εκφράστηκαν 
από την επιτροπή για το πιο πάνω θέμα, επιβεβαίωσε ότι η προϋπόθεση για τη διάρκεια διαμονής εδράζεται σε 
ευρωπαϊκή Οδηγία, η οποία θέτει ελάχιστες απαιτήσεις στα κράτη μέλη για έκδοση άδειας οδήγησης. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή ενημερώθηκε από τους αρμόδιους 
εκπροσώπους ότι το Υπουργείο Εσωτερικών επέφερε σημαντικές αλλαγές στον τρόπο εξέτασης των αιτήσεων 
ασύλου στη Δημοκρατία, ώστε αυτές να εξετάζονται πολύ συντομότερα.  Περαιτέρω, ενημερώθηκε ότι το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μείωσε από εννέα σε έξι μήνες τον ελάχιστο χρόνο διαμονής 
στη Δημοκρατία που απαιτείται, προκειμένου πρόσωπο τρίτης χώρας να αποκτά δικαίωμα εργασίας.  Ως εκ 
τούτου, εκτιμάται ότι οι πιο πάνω αλλαγές θα επιδράσουν θετικά στο όλο θέμα, καθώς θα διευθετηθεί μεγάλος 
αριθμός αιτήσεων των εργαζομένων στον τομέα της παράδοσης προϊόντων οι οποίοι είναι αιτητές ασύλου.  
Ειδικότερα, θα μπορούν να αποκτήσουν εντός έξι μηνών άδεια οδήγησης, εφόσον θα έχουν εξασφαλίσει 
καθεστώς διεθνούς προστασίας.  Παράλληλα, κατά το ίδιο χρονικό διάστημα θα αποκτούν πλέον και δικαίωμα 
εργασίας.  

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως επιφέρει στο αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου ορισμένες τροποποιήσεις και βελτιώσεις που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την παραχώρηση ευχέρειας στους οδηγούς μοτοσικλέτας που εργάζονται στους τομείς της παράδοσης 
προϊόντων, περιλαμβανομένου έτοιμου φαγητού, ροφημάτων και άλλων βρώσιμων προϊόντων ή 
αντικειμένων, των ταχυμεταφορών και των υπηρεσιών ταχυδρομείου, να τηρούν δύο από τις τρεις 
υποχρεώσεις που προβλέπονται στο νομοσχέδιο σε ό,τι αφορά στο σύνολο του προστατευτικού 
εξοπλισμού.  Ειδικότερα, θα είναι υποχρεωμένοι να φέρουν κράνος και να είναι ενδεδυμένοι με 
τουλάχιστον δύο από τα ακόλουθα: 

α. Σακάκι ή γιλέκο που φέρει φωσφορούχες λωρίδες εξωτερικά της ενδυμασίας τους, άνω της μέσης 
του σώματός τους, 

β. μακρύ παντελόνι, μπότες ή κλειστά παπούτσια και γάντια, 

γ. αερόσακο, ειδικά κατασκευασμένο για χρήση για όχημα των κατηγοριών  ΑΜ, Α1, Α2 και Α. 

2. Την εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι διατάξεις για επιβολή ποινών σε κατόχους μαθητικής 
άδειας οδήγησης οι οποίοι απασχολούνται στους τομείς της παράδοσης προϊόντων, περιλαμβανομένου 
έτοιμου φαγητού, ροφημάτων και άλλων βρώσιμων προϊόντων ή αντικειμένων, των ταχυμεταφορών και 
των υπηρεσιών ταχυδρομείου, λόγω μη εξασφάλισης κανονικής άδειας οδήγησης, θα τεθούν σε εφαρμογή 
από την 1η Ιανουαρίου 2026 και εντεύθεν. 

3. Τη διασαφήνιση ορισμένων προνοιών του εν λόγω νομοσχεδίου, καθώς και τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής απόψεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί 
και τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι υπάρχει συναίνεση να το χειριστεί ο πρόεδρος της επιτροπής.   

 Ελάτε, κύριε Μουσιούττα, σας ακούμε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 
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 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Μιλούμε για ένα νομοσχέδιο το οποίο είχε έρθει ενώπιόν μας από την προηγούμενη κυβέρνηση, από τον 
προηγούμενο υπουργό, τον κ. Καρούσο, και είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο απλά προσπαθεί να αυξήσει τα μέτρα 
ασφάλειας των οδηγών της μοτοσικλέτας και ιδιαίτερα των οδηγών μοτοσικλέτας οι οποίοι χρησιμοποιούν το 
όχημα αυτό για επαγγελματικούς σκοπούς. 

 Μετά από πολλές συνεδρίες, σύνολο δεκαπέντε ή δεκαέξι συνεδρίες, διότι στη συζήτηση του θέματος 
διαφάνηκαν και παράπλευρα θέματα που θα έπρεπε ως επιτροπή να δούμε και να αντιμετωπίσουμε, ούτως 
ώστε με την ψήφιση του νομοσχεδίου να μη θέσουμε τις βιομηχανίες, όπως είναι η βιομηχανία της ταχυφαγίας, 
των γνωστών ντελιβεράδων, σε αχρηστία, και αφού προσπαθήσαμε με τα διάφορα υπουργεία να βρούμε μια 
κοινή συνισταμένη, το νομοσχέδιο αυτό επανήλθε με τη νέα κυβέρνηση και τον νέο υπουργό πάνω στο ίδιο 
μοτίβο που υπήρχε με την προηγούμενη κυβέρνηση.   Εδώ να ευχαριστήσω τα μέλη της επιτροπής!  Με 
ένα πνεύμα συνεργασίας και συναντίληψης προσπαθήσαμε να βρούμε τη χρυσή τομή, έτσι ώστε και η ασφάλεια 
να παρέχεται, που είναι πρόνοια και σκοπός του νομοσχεδίου, αλλά και να βοηθήσουμε, ούτως ώστε να μη 
βλαφτεί η οικονομία και εν γένει η ποιότητα ζωής των πολιτών. 

 Έτσι, με δύο λόγια, το νομοσχέδιο αυτό αφορά τη ρύθμιση του δικαιώματος οδήγησης στο οδικό δίκτυο 
από κατόχους μαθητικής άδειας οδήγησης και τον καθορισμό ως υποχρεωτικής της χρήσης προστατευτικού 
εξοπλισμού από εκπαιδευόμενους οδηγούς μοτοσικλέτας και οδηγούς μοτοσικλέτας που τη χρησιμοποιούν για 
επαγγελματικούς σκοπούς.   

 Όπως αναφέρεται, οι επαγγελματικοί σκοποί -και καθορίζονται, για να μην υπάρχουν παρερμηνείες- είναι 
η παράδοση προϊόντων, περιλαμβανομένου του έτοιμου φαγητού, ροφημάτων και άλλων βρώσιμων προϊόντων 
ή αντικειμένων, οι ταχυμεταφορές και οι υπηρεσίες ταχυδρομείων.  Καθορίζονται τι είναι υποχρεωτικό, τι πρέπει 
να φορά ένας οδηγός μοτοσικλέτας και τι επιλογές έχει να κάνει -διότι δίδεται και επιλογή- να υπάρχει κατάλληλη 
σήμανση, για να ξεχωρίζουν ότι αυτοί οι οδηγοί είναι για επαγγελματικούς σκοπούς που χρησιμοποιούν τη 
μοτοσικλέτα, καθώς επίσης υπάρχει και μία εισαγωγή για μια μεταβατική περίοδο, έτσι ώστε να μπορεί, οι κάτοχοι 
αδειών να μπορέσουν να τις ανανεώσουν ή να εκδώσουν άδειες, και είναι εδώ που έγινε πιο περίπλοκο το θέμα, 
διότι, όπως πολύ καλά γνωρίζουμε, οι κάτοχοι μαθητικής άδειας μοτοσικλέτας που τη χρησιμοποιούν για 
επαγγελματικούς σκοπούς ως επί το πλείστον -και το βλέπουμε γύρω μας- είναι ξένοι ή αιτητές ασύλου.  Και 
επειδή μπαίνουν στην εξίσωση άλλες νομοθεσίες, προσπαθήσαμε και βρήκαμε τη χρυσή τομή, έτσι ώστε το 
νομοσχέδιο να μπορεί να είναι ενώπιόν μας σήμερα για ψήφιση.  Θα ενεργοποιηθεί με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, όπως αναφέρεται στο νομοσχέδιο, και μ’ αυτή την ενέργεια θα βοηθήσουμε στην καλύτερη ασφάλεια 
των οδηγών μέσα στους δρόμους, διότι είμαι σίγουρος ότι όλοι μας θέλουμε λιγότερα δυστυχήματα, είτε 
θανατηφόρα είτε μη, διότι κάθε ζωή που χάνεται κοστίζει και δεν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

 Μ’ αυτά, ξανά να ευχαριστήσω τους συναδέλφους της επιτροπής και να καλέσω την ολομέλεια να 
προχωρήσει με την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μουσιούττα.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 50Α και 50Β.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίστε για τα άρθρα, σας παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε 
νόμο. 

 Το δέκατο έκτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023». 

 Είναι πρόταση νόμου των κ. Νίκου Τορναρίτη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, Φωτεινής 
Τσιρίδου, βουλεύτριας εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Νίκου Γεωργίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Ανδρέα Πασιουρτίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Μαρίνου 
Μουσιούττα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε η παραγραφή των επιβαλλόμενων βαθμών ποινής να επέρχεται ύστερα από 
την παρέλευση δύο αντί τριών ετών, ως η ισχύουσα ρύθμιση. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2023» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κώστα, αναπλ. πρόεδρος Βαλεντίνος Φακοντής 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρίστος Ορφανίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Νίκος Τορναρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους κ. Νίκο Τορναρίτη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, Φωτεινή 
Τσιρίδου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Νίκο Γεωργίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Ανδρέα Πασιουρτίδη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Μαρίνο 
Μουσιούττα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 
Νοεμβρίου 2023. 

 Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
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Δημοκρατίας και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση της πρότασης 
νόμου, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Ειδικότερα, για τη συζήτηση του προτεινόμενου νόμου ολοκληρώθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης 
όσον αφορά τα προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για επίσπευση της 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια συμπτύχθηκαν. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, ώστε η παραγραφή των επιβαλλόμενων βαθμών ποινής να συντελείται μετά από την 
παρέλευση δύο ετών αντί τριών, ως η ισχύουσα ρύθμιση.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον κ. Νίκο Τορναρίτη, εκ των συνεισηγητών της πρότασης νόμου, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, καθότι θα συντομεύσει τον χρόνο παραγραφής των 
επιβαλλόμενων βαθμών ποινής και συνεπακόλουθα θα περιορίσει τον κίνδυνο για στέρηση της άδειας οδηγού 
για μικρές παραβάσεις, οι οποίες έχουν πολλαπλασιαστεί μετά την εφαρμογή του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι η εν λόγω παραγραφή των επιβαλλόμενων βαθμών ποινής δεν πρέπει 
να ισχύσει αναδρομικά, καθότι κάτι τέτοιο συγκρούεται με διατάξεις του Συντάγματος. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου επισήμανε ότι η αναδρομικότητα, σύμφωνα με τη 
νομολογία των κυπριακών δικαστηρίων, είναι δυνατή, εφόσον προβλέπεται ρητά στον ίδιο τον νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής ανέφεραν ότι ο προτεινόμενος νόμος δεν θα έχει αναδρομική ισχύ και η ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του θα είναι η ημερομηνία δημοσίευσής του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του προτεινόμενου νόμου. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή 
της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης επί του κειμένου της πρότασης νόμου 
στο στάδιο της συζήτησής της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κυρία Πρόεδρε. 

 Να πω ότι καταθέσαμε τη συγκεκριμένη πρόταση εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού και μαζί με 
πολλούς άλλους συναδέλφους από όλα σχεδόν τα κόμματα για τον εξής λόγο:  Mε την εφαρμογή του συστήματος 
φωτοεπισήμανσης τον τελευταίο έναν χρόνο η κατάσταση πραγμάτων σε σχέση με τους βαθμούς ποινής οι 
οποίοι αποστέλλονται ή παραλαμβάνονται από τους πολίτες έχει φτάσει σε οριακό σημείο, όπως μαρτυρούν όλοι 
οι υπεύθυνοι.  Αρκεί να σας πω ότι ο ίδιος ο Υπουργός Μεταφορών μού ανέφερε ότι εξήντα και πλέον χιλιάδες 
κλήσεις δεν έχουν παραληφθεί ακόμη.   

 Το είπαμε πολλές φορές ότι οι νόμοι γίνονται από τους ανθρώπους, για να διευκολύνουν τη ζωή των 
ανθρώπων.  Και μέσα σε τούτο ακριβώς το πλαίσιο και δηλώνοντας για ακόμα μια φορά ότι και πολλά στενά 
συγγενικά και φιλικά μου πρόσωπα μου έχουν αναφέρει το συγκεκριμένο και έχουν πολλούς βαθμούς ποινής και 
με γνώμονα πάντα το γεγονός ότι πρέπει να ενισχύσουμε την οδική συνείδηση, να ενισχύσουμε την οδική 
ασφάλεια, αλλά όχι τοποθετώντας παγίδες στους ίδιους τους πολίτες, στέλνοντάς τους δηλαδή στα δικαστήρια, 
δημιουργώντας backlog στη δικαιοσύνη, απασχολώντας δικαστές, δικηγόρους, εισαγγελείς, πρωτοκολλητές, 
ξοδεύοντας δεν ξέρω πόσο χρήμα του φορολογούμενου πολίτη και ταλαιπωρώντας στο τέλος τους ίδιους τους 
πολίτες, γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο προχωρούμε σε αυτή την πρόταση, στο επίπεδο των «πρώτων βοηθειών», 
με το βλέμμα στο ότι θα υπάρξουν καλύτερες ρυθμίσεις υπέρ της ασφάλειας του πολίτη.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, έτσι; 

 Πολύ ωραία! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εκάλυψέν μας όλους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας έχει καλύψει όλους.  Πολύ ωραία! 

 Οπόταν, προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δέκατο έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Κανονισμοί του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση κανονισμών για τη ρύθμιση θεμάτων διοίκησης των κοινωνικών επιχειρήσεων, υποβολής και 
ελέγχου οικονομικών καταστάσεων και διαδικασιών διάλυσης και εκκαθάρισης, καθώς και ρύθμιση άλλων 
υποχρεώσεων των εταιρειών αυτών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Κανονισμοί του 2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 
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 Νίκος Σύκας  Μιχάλης Γιακουμή 

 Κώστας Κώστα Σταύρος Παπαδούρης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Οκτωβρίου 2022, στις 27 Ιουνίου 
2023, καθώς και στις 24 και την 31η Οκτωβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, του Υφυπουργείου Πολιτισμού, της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας, ο Έφορος Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου 
Επιτρόπου Περιβάλλοντος, της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της 
Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητήριου 
(ΚΕΒΕ) και της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΓΣ ΠΟΒΕΚ).  

Το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής 
Ιδιοκτησίας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, η Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης του 
Υπουργείου Οικονομικών, το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υφυπουργείου 
Κοινωνικής Πρόνοιας, το Υφυπουργείο Τουρισμού, το Γενικό Λογιστήριο, το Γραφείο της Επιτρόπου Ισότητας 
των Φύλων, το Γραφείο του Επιτρόπου Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων και η Συνεργατική Κεντρική Εταιρεία 
Συμμετοχών Λτδ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής.   

Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση των κανονισμών, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση των κανονισμών ολοκληρώθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για την επίσπευση της διαδικασίας τα εν 
λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί.  

Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 22 του περί Κοινωνικών 
Επιχειρήσεων Νόμου, είναι η ρύθμιση ορισμένων θεμάτων για την καλύτερη εφαρμογή των διατάξεων της 
υφιστάμενης νομοθεσίας.  Ειδικότερα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν μεταξύ άλλων θέματα διοίκησης, την 
υποβολή και τον έλεγχο οικονομικών καταστάσεων, διαδικασίες διάλυσης και εκκαθάρισης, καθώς και διάφορες 
άλλες υποχρεώσεις των κοινωνικών επιχειρήσεων. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης των κανονισμών τόσο το αρμόδιο υπουργείο όσο και η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας επισήμαναν ότι ορισμένες πρόνοιες αυτών ενδεχομένως να εκπίπτουν της εξουσιοδότησης που 
τους παρέχεται από την κείμενη νομοθεσία και ως εκ τούτου εισηγήθηκαν τη διαγραφή τους από το κείμενο των 
κανονισμών.  Περαιτέρω, εισηγήθηκαν την ενσωμάτωσή τους στον υφιστάμενο νόμο με την προώθηση σχετικής 
τροποποίησής του. 

Με την πιο πάνω εισήγηση συμφώνησε και ο Έφορος Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών.  

Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κατέθεσε στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, από το οποίο διαγράφηκαν οι πρόνοιες οι οποίες αφορούσαν μεταξύ 
άλλων τη μείωση του κεφαλαίου των κοινωνικών επιχειρήσεων, τους σκοπούς τους και την υποχρεωτική 
εκκαθάριση ή διαγραφή από το Μητρώο Κοινωνικών Επιχειρήσεων.  Σημειώνεται ότι, για την ενσωμάτωση των 
εν λόγων προνοιών στις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου, κατατέθηκε σχετική πρόταση νόμου με τίτλο «Ο περί 
Κοινωνικών Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», η οποία ψηφίστηκε ήδη σε νόμο από τη Βουλή 
στις 23 Νοεμβρίου 2023.   

Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στο πλαίσιο της συζήτησης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με το αναθεωρημένο κείμενο αυτών.   

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού επέφερε στο αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών τις απαραίτητες νομοτεχνικές βελτιώσεις, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών τους κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε με την έγκριση των κανονισμών. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 
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 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το δέκατο όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προστατευτικών Μέτρων κατά των Επιβλαβών για τα Φυτά 
Οργανισμών Νόμος του 2023».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέας νομοθεσίας προς αντικατάσταση του περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και 
Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα Νόμου, για την εφαρμογή πράξεων 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούν τα προστατευτικά μέτρα κατά των επιβλαβών για τα φυτά οργανισμών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προστατευτικών Μέτρων κατά των Επιβλαβών για τα Φυτά Οργανισμών Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Λίνος Παπαγιάννης 

 Βαλεντίνος Φακοντής Ηλίας Μυριάνθους 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Οκτωβρίου και στις 7 και 14 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας, 
του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών και του Τμήματος Δασών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου και οι 
αγροτικές οργανώσεις ΕΚΑ και Ευρωαγροτικός. 

Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ) και οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, Νέα Αγροτική Κίνηση και Παναγροτικός Σύνδεσμος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της επιτροπής. 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής, σε υπόμνημα που απέστειλαν στην επιτροπή ανέφεραν ότι δεν έχουν οποιεσδήποτε απόψεις επί 
του νομοσχεδίου και δεν θα έχουν οποιαδήποτε εμπλοκή στην εφαρμογή του νομοσχεδίου, σε περίπτωση που 
αυτό ψηφιστεί σε νόμο.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας προς αντικατάσταση υφιστάμενης 
νομοθεσίας για εφαρμογή πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούν τα προστατευτικά μέτρα κατά των 
επιβλαβών για τα φυτά οργανισμών.   

Ειδικότερα, ο νόμος που προτείνεται αποσκοπεί στην εφαρμογή των ακόλουθων πράξεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1.   Κανονισμός (ΕΕ) 2016/2031 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Οκτωβρίου 2016 
σχετικά με προστατευτικά μέτρα κατά των επιβλαβών για τα φυτά οργανισμών, την τροποποίηση των 
κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου (ΕΕ) αριθ. 228/2013, (ΕΕ) αριθ. 652/2014 
και (ΕΕ) αριθ. 1143/2014, και την κατάργηση των οδηγιών του Συμβουλίου 69/464/ΕΟΚ, 74/647/ΕΟΚ, 
93/85/ΕΟΚ, 98/57/ΕΚ, 2000/29/ΕΚ, 2006/91/ΕΚ και 2007/33/ΕΚ. 

2.  Κανονισμός (EE) 2017/625 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 15ης Μαρτίου 2017, 
για τους επίσημους ελέγχους και τις άλλες επίσημες δραστηριότητες που διενεργούνται με σκοπό την 
εξασφάλιση της εφαρμογής της νομοθεσίας για τα τρόφιμα και τις ζωοτροφές και των κανόνων για την 
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υγεία και την καλή μεταχείριση των ζώων, την υγεία των φυτών και τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, για 
την τροποποίηση των κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου (ΕΚ) αριθ. 
999/2001, (ΕΚ) αριθ. 396/2005, (ΕΚ) αριθ. 1069/2009, (ΕΚ) αριθ. 1107/2009, (ΕΕ) αριθ. 1151/2012, (EE) 
αριθ. 652/2014, (ΕΕ) 2016/429 και (ΕΕ) 2016/2031, των κανονισμών του Συμβουλίου (ΕΚ) αριθ. 1/2005 
και (ΕΚ) αριθ. 1099/2009 και των οδηγιών του Συμβουλίου 98/58/ΕΚ, 1999/74/ΕΚ, 2007/43/ΕΚ, 
2008/119/ΕΚ και 2008/120/ΕΚ και για την κατάργηση των κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου (ΕΚ) αριθ. 854/2004 και (ΕΚ) αριθ. 882/2004, των οδηγιών του Συμβουλίου 89/608/ΕΟΚ, 
89/662/ΕΟΚ, 90/425/ΕΟΚ, 91/496/ΕΟΚ, 96/23/ΕΚ, 96/93/ΕΚ και 97/78/ΕΚ και της απόφασης 92/438/ΕΟΚ 
του Συμβουλίου (κανονισμός για τους επίσημους ελέγχους). 

 Σημειώνεται ότι, κατ’ εξαίρεσιν της συνήθους διαδικασίας συζήτησης, το νομοσχέδιο εξετάστηκε από την 
επιτροπή κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α(3) του Κανονισμού της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, για λόγους που επιβάλλονται από τον σκοπό του.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα προνοούμενα στον 
Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά, για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας, τα εν λόγω 
στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο εξετάστηκε από κοινού με τους περί 
Προστατευτικών Μέτρων κατά των Επιβλαβών για τα Φυτά Οργανισμών (Καθορισμός Τελών) Κανονισμούς του 
2023, ωστόσο οι εν λόγω κανονισμοί, για την έκδοση των οποίων η εξουσιοδοτική διάταξη περιλαμβάνεται στο 
υπό εξέταση νομοσχέδιο, θα προωθηθούν στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση σε ευθετότερο χρόνο, ώστε 
να τηρηθεί η Αρχή της Νομιμότητας, αφού, ως γνωστό, για την έκδοση και έγκριση μιας κανονιστικής διοικητικής 
πράξης απαιτείται να υπάρχει εκ των προτέρων σε ισχύ εξουσιοδοτική διάταξη σε πρωτογενή νομοθεσία, ήτοι 
νόμο, διάταξη η οποία περιλαμβάνεται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, του οποίου η ψήφιση και θέση σε ισχύ  
πρέπει να προηγηθεί.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σκοπείται ειδικότερα η θέσπιση των απαραίτητων διοικητικών διαδικασιών για εφαρμογή των πράξεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούν την παραγωγή, την επιθεώρηση, τη δειγματοληψία, τις δοκιμές, την 
εισαγωγή, την κυκλοφορία και την πιστοποίηση φυτικού υλικού, καθώς και την κοινοποίηση, την ανίχνευση ή την 
εξάλειψη των επιβλαβών οργανισμών που περιέχονται σε φυτικό υλικό. Επίσης, το εν λόγω νομοσχέδιο 
περιλαμβάνει πρόνοιες για την επιβολή διοικητικών κυρώσεων και ποινών στις περιπτώσεις παράβασης ή 
παράλειψης συμμόρφωσης με τις πρόνοιες αυτού. 

 Σημειώνεται ότι ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός, ως νομοθετικό μέσο, έχει άμεση ισχύ και δεσμεύει πλήρως 
την Κυπριακή Δημοκρατία ως προς όλες τις διατάξεις του από την ημερομηνία που αυτός τίθεται σε ισχύ, αφού 
από την ημερομηνία αυτή ουσιαστικά εξομοιώνεται με εσωτερική νομοθεσία, για την οποία απαιτούνται απλώς 
εφαρμοστικά μέτρα, χωρίς την ανάγκη ενσωμάτωσης των διατάξεών του σε ημεδαπή νομοθεσία.  

 Συναφώς, σύμφωνα με σχετικές διατάξεις του Κανονισμού (ΕΕ) 2016/2031 και του Κανονισμού (ΕΕ) 
2017/625, την εφαρμογή των οποίων προβλέπει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η Δημοκρατία εφαρμόζει τις εν 
λόγω διατάξεις από τη 14η Δεκεμβρίου 2019, ημερομηνία κατά την οποία αυτοί τέθηκαν σε ισχύ.  Ωστόσο, το 
νομοσχέδιο για την εφαρμογή των εν λόγω Κανονισμών κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 28 
Σεπτεμβρίου 2023. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, και αφού επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου τις απαραίτητες νομοτεχνικές βελτιώσεις, 
αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες; 

 Όχι.   

 Πολύ ωραία! 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες της αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 4. 

 Τήρηση μητρώου.  Άρθρο 5. 

 Ορισμός και εξουσίες των επιθεωρητών.  Άρθρο 6. 

 Γνωστοποίηση στην αρμόδια αρχή.  Άρθρο 7. 

 Απαγορευτικές διατάξεις.  Άρθρο 8. 

 Υποχρεώσεις προσώπων των οποίων οι δραστηριότητες εμπίπτουν στις διατάξεις του παρόντος Νόμου.  
Άρθρο 9. 

 Τέλη.  Άρθρο 10. 

 Διοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 11. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 12. 

 Εμπιστευτικότητα.  Άρθρο 13. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 14. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 15. 

 Έκδοση Διαταγμάτων.  Άρθρο 16. 

 Καταργήσεις και μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προστατευτικών Μέτρων κατά των Επιβλαβών για τα Φυτά 
Οργανισμών Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου που αφορά τα φυτά. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Οδεύουμε προς το τέλος, λίγη υπομονή ακόμη. 

 Το δέκατο ένατο θέμα είναι εξ αναβολής.  Έχει συμπληρωματική έκθεση και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, 
ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα των περιβαλλοντικών μελετών που απαιτούνται για την εκτίμηση των επιπτώσεων 
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στο περιβάλλον από ορισμένα έργα και να επισπευσθεί η διεκπεραίωση των διαδικασιών αξιολόγησής τους από 
την περιβαλλοντική αρχή. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν 

 Νίκος Κέττηρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης  Μαρίνα Νικολάου 

 Σάβια Ορφανίδου  Χρίστος Ορφανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 13 Οκτωβρίου 2021, στις 5 Ιουλίου,  στις 4, 11 και 18 Οκτωβρίου και την 1η Νοεμβρίου 
2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Δασών, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης και της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και 
της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
και της Υπηρεσίας Υδρογονανθράκων του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Δημοσίων Έργων του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, 
της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της 
Παγκύπριας Οργάνωσης των Ελευθέρων Επαγγελματιών, Μελετητών, Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών 
(ΠΟΕΕΜ), του Πτηνολογικού Συνδέσμου Κύπρου («BirdLife Cyprus»), της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ) και του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος («Terra Cypria»). 

 Το Τμήμα Γεωργίας και το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων του Υφυπουργείου Πολιτισμού, οι επαρχιακές διοικήσεις Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου και 
Αμμοχώστου, οι δήμοι Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου, το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ), το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου και το Πανεπιστήμιο Frederick, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν τα μέλη της επιτροπής κ. 
Χρύσανθος Σαββίδης, Λίνος Παπαγιάννης και Μιχάλης Γιακουμή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα των περιβαλλοντικών μελετών που 
απαιτούνται για την εκτίμηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον από ορισμένα έργα και να επισπευσθεί η 
διεκπεραίωση των διαδικασιών αξιολόγησής τους από την περιβαλλοντική αρχή. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή επιδιώκονται κυρίως τα 
ακόλουθα:  

1. Πρόβλεψη για την εγγραφή στο μητρώο προσώπων που θα λειτουργούν ως συντονιστές για την 
εκπόνηση μελετών εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον (ΜΕΕΠ). 

2. Καθορισμός των διαδικασιών υποβολής αιτήσεων για εγγραφή στο μητρώο, εξέτασης των εν λόγω 
αιτήσεων και καταχώρισης ενστάσεων στην απόφαση μη εγγραφής. 

3. Καθορισμός της διαδικασίας αναστολής της εγγραφής συντονιστή στο μητρώο ή μόνιμης διαγραφής του 
υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

4. Επιβολή υποχρέωσης στον συντονιστή να υπογράφει τον κώδικα αρχών, με τον καθορισμό της 
υπογραφής του κώδικα ως προϋπόθεση για την εγγραφή του στο μητρώο. 

5. Παραχώρηση εξουσίας στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να ρυθμίζει με 
διάταγμά του τη λειτουργία του μητρώου. 

6. Ανάρτηση του μητρώου στην ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος και δημοσίευσή του στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας σε ετήσια βάση. 

7. Πρόβλεψη για τη δυνατότητα ετοιμασίας ΜΕΕΠ μόνο από ομάδα μελέτης με συντονιστή άτομο που είναι 
εγγεγραμμένο στο μητρώο. 

8. Σύσταση πενταμελούς επιτροπής μητρώου, η οποία θα είναι αρμόδια για την αξιολόγηση και έγκριση 
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αιτήσεων συντονιστών για εγγραφή στο μητρώο, για την εξέταση καταγγελιών ή/και θεμάτων παραβίασης 
των υποχρεώσεών τους και για την υποβολή εισηγήσεων για διαγραφή ή προσωρινή αναστολή της 
εγγραφής τους. 

9. Παροχή μεταβατικής περιόδου από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου κατά τη διάρκεια της 
οποίας η περιβαλλοντική αρχή δύναται να αξιολογεί ΜΕΕΠ οι οποίες ετοιμάστηκαν από μη 
εγγεγραμμένους στο μητρώο συντονιστές. 

10. Καθορισμός των ελάχιστων απαιτούμενων προσόντων για εγγραφή συντονιστή στο μητρώο, που 
αφορούν σε τρεις (3) κατηγορίες, την Κατηγορία Α, την Κατηγορία Β και την Κατηγορία Γ, οι οποίες 
διαφοροποιούνται ως προς το είδος των συναφών με περιβαλλοντικές σπουδές ακαδημαϊκών προσόντων 
που κατέχουν οι αιτητές, την εμπειρία τους σε ένα ή περισσότερα σχετικά με αυτές πεδία, την εμπειρία 
τους ως μελών ομάδας συγγραφής ΜΕΕΠ διάφορων κατηγοριών έργων, καθώς και ως προς τις σχετικές 
με την εκτίμηση επιπτώσεων στο περιβάλλον ώρες επαγγελματικής κατάρτισής τους εντός των τελευταίων 
πέντε (5) ετών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αναφέρθηκε στα προβλήματα και στις καθυστερήσεις που 
προκαλούνται κατά τη διαδικασία εκτίμησης των επιπτώσεων διάφορων έργων/αναπτύξεων στο περιβάλλον, 
λόγω της κακής ποιότητας των ΜΕΕΠ που κατατίθενται στην περιβαλλοντική αρχή, και σημείωσε ότι, επί του 
παρόντος και δεδομένης της έλλειψης προϋποθέσεων για περιορισμό των μελετητών οι οποίοι νομιμοποιούνται 
να τις εκπονούν, η εξέταση/αξιολόγηση αυτών από την Επιτροπή Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
καθίσταται χρονοβόρα, λόγω και του ότι στις πλείστες των περιπτώσεων για την ολοκλήρωση της διαδικασίας 
απαιτείται η υποβολή μεγάλου αριθμού συμπληρωματικών στοιχείων. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης και ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος εισηγήθηκαν την προσθήκη του κλάδου της 
μηχανικής πετρελαίων και του κλάδου της δασολογίας, αντίστοιχα, στα ελάχιστα απαιτούμενα προσόντα για 
εγγραφή στην Κατηγορία Β του μητρώου. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ εξέφρασε μεν τη συμφωνία του με τις προωθούμενες ρυθμίσεις, έθεσε δε θέμα 
επέκτασης αυτών και, πέραν των συντονιστών, στους υπόλοιπους μελετητές που θα απαρτίζουν τις ομάδες 
μελέτης.  Επιπροσθέτως, ο ίδιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε όπως τα ελάχιστα απαιτούμενα προσόντα για 
εγγραφή στο μητρώο τροποποιηθούν, ώστε αφενός η απαιτούμενη επαγγελματική εμπειρία των συντονιστών να 
μειωθεί από τα πέντε (5) στα τρία (3) έτη και αφετέρου η απαίτηση για συμμετοχή στην εκπόνηση δέκα (10) 
τουλάχιστον απαραίτητων μελετών να μειωθεί στις πέντε (5) τουλάχιστον μελέτες. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Δασών και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας του Υπουργείου Εσωτερικών και 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με βάση την 
εμπειρία τους ως μόνιμων μελών της Επιτροπής Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, επιβεβαίωσαν την 
υποβολή χαμηλής ποιότητας ΜΕΕΠ και τη συνεπαγόμενη καθυστέρηση της διαδικασίας αξιολόγησής τους, 
προκρίνοντας έτσι την υιοθέτηση των προτεινόμενων ρυθμίσεων του νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησε με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΕΕΜ επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να διευκολύνουν την 
ανάθεση της εκπόνησης των ΜΕΕΠ σε επαγγελματίες, διευκολύνοντας παράλληλα τοιουτοτρόπως όλα τα 
ενδιαφερόμενα μέρη και την όλη διαδικασία αξιολόγησης, ενώ τόσο ο εκπρόσωπος του Πτηνολογικού Συνδέσμου 
Κύπρου («BirdLife Cyprus») όσο και ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(«Terra Cypria») επιβεβαίωσαν την ακαταλληλότητα των ΜΕΕΠ που υποβάλλονται. 

 Στο πλαίσιο της κατ’ άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη κατηγοριοποίηση των ακαδημαϊκών προσόντων συντονιστών για εγγραφή στο μητρώο. 

Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος προχώρησε σε διευκρινίσεις σχετικά με τη θέσπιση δύο 
κατηγοριών ακαδημαϊκών πτυχίων, με την Κατηγορία Α να αφορά κατόχους αμιγώς περιβαλλοντικών 
πτυχίων και την Κατηγορία Β να αφορά κατόχους παρεμφερών περιβαλλοντικών πτυχίων.  Συναφώς, 
εξήγησε ότι στην περίπτωση της Κατηγορίας Β, προκειμένου να διασφαλίζεται το επίπεδο γνώσης του 
αιτητή για εγγραφή στο μητρώο, απαιτείται μεγαλύτερη επαγγελματική πείρα και συμμετοχή σε εκπόνηση 
μεγαλύτερου αριθμού ΜΕΕΠ. 

2. Η ανάγκη προσθήκης εξουσιοδότησης για την παραχώρηση αρμοδιότητας στον αρμόδιο υπουργό να 
ρυθμίζει διά διατάγματος θέματα διαγραφής από το μητρώο και αναθεώρησης ή/και ενημέρωσης του 
καταλόγου των πτυχίων για χρήση σε ομάδα μελετητών για την εκπόνηση ΜΕΕΠ, ως αυτά καθορίζονται 
σε νέο παράρτημα, που περιλήφθηκε στο κείμενο του νομοσχεδίου κατόπιν εισήγησης της επιτροπής. 
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3. Η ανάγκη ρύθμισης θεμάτων σύγκρουσης συμφέροντος των συντονιστών-μελετητών και η περίληψη στο 
μητρώο των λεπτομερειών των φυσικών προσώπων των οποίων την εγγραφή εγκρίνει η επιτροπή 
μητρώου. 

4. Η προτεινόμενη σύνθεση της επιτροπής μητρώου. 

Στο πλαίσιο αυτό προτάθηκε από την επιτροπή η παροχή δυνατότητας στην επιτροπή μητρώου να 
λαμβάνει συμβουλή από εμπειρογνώμονες για συγκεκριμένα θέματα και ο περιορισμός των θητειών των 
μελών της επιτροπής. 

5. Η προτεινόμενη ρύθμιση σύμφωνα με την οποία, όταν η ΜΕΕΠ εκπονείται από κρατική υπηρεσία, 
υποδεικνύεται άτομο που κατέχει τα προσόντα της Κατηγορίας Α ή της Κατηγορίας Β, το οποίο εγγράφεται 
στο μητρώο. 

6. Η παροχή δικαιώματος ένστασης κατά απόφασης της επιτροπής μητρώου και η ενδεχόμενη επέκταση 
αυτού, ώστε να δύνανται να το ασκήσουν και τρίτα πρόσωπα πέραν του αιτητή. 

7. Η προτεινόμενη μεταβατική διάταξη βάσει της οποίας για ορισμένη χρονική περίοδο από την έναρξη της 
ισχύος του νομοσχεδίου επιτρέπεται η αξιολόγηση ΜΕΕΠ που ετοιμάστηκαν και υποβλήθηκαν από 
συντονιστές οι οποίοι δεν είναι εγγεγραμμένοι στο μητρώο. 

 Υπό το φως των ανωτέρω, η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, προέβη σε τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Εισαγωγή του όρου και του ορισμού «Συντονιστής», που σημαίνει τον υπεύθυνο για τον συντονισμό και 
την εκπόνηση ΜΕΕΠ. 

2. Παραχώρηση δυνατότητας στον υπουργό να ρυθμίζει διά διατάγματος θέματα που αφορούν στον 
κατάλογο πτυχίων για χρήση σε ομάδες μελέτης για εκπόνηση περιβαλλοντικών μελετών, τα οποία 
περιλήφθηκαν σε νέο παράρτημα. 

3. Γνωστοποίηση εκ μέρους του υπουργού της νέας σύνθεσης της επιτροπής διά δημοσιεύσεώς της στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας σε περίπτωση αποχώρησης μέλους της. 

4. Περιορισμό της θητείας των μελών της επιτροπής μητρώου σε μόνο μία (1) θητεία. 

5. Παραχώρηση δικαιώματος στην επιτροπή μητρώου να καλεί οποιονδήποτε ειδικό εμπειρογνώμονα 
θεωρεί ότι εξυπηρετεί καλύτερα τους σκοπούς της ως σύμβουλο. 

6. Παροχή εξουσίας στην επιτροπή μητρώου να εξετάζει και να δύναται να αποφασίζει, πέραν της μη 
εγγραφής συντονιστή στο μητρώο, και τη μόνιμη διαγραφή αυτού χωρίς δικαίωμα επανεγγραφής. 

7. Προσθήκη παραρτήματος στο οποίο εκτίθενται οι τίτλοι σπουδών οι κάτοχοι των οποίων δύναται να 
συμμετέχουν σε ομάδα μελέτης για την εκπόνηση περιβαλλοντικών μελετών. 

 Επιπροσθέτως, κατόπιν σχετικής εισήγησης των εκπροσώπων του αρμόδιου υπουργείου η οποία έγινε 
αποδεκτή από την επιτροπή, στο κείμενο του νομοσχεδίου περιλήφθηκαν τροποποιήσεις που αφορούν στην 
παροχή δυνατότητας εγγραφής συντονιστών στο μητρώο για τα δύο (2) πρώτα έτη από την ημερομηνία 
δημοσίευσης του πρώτου μητρώου, χωρίς να είναι απαραίτητη η κατοχή της σχετικής επαγγελματικής 
εκπαίδευσης που προβλέπεται στις αντίστοιχες κατηγορίες, και στην κατοχή μεταπτυχιακού διπλώματος ή τίτλου 
στα ακαδημαϊκά προσόντα που περιλαμβάνονται στα ελάχιστα απαιτούμενα προσόντα για εγγραφή συντονιστή 
στο μητρώο.  Περαιτέρω, αυξήθηκε η καθορισθείσα μεταβατική περίοδος σε ένα (1) έτος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού 
προέβη στις αναφερθείσες ανωτέρω τροποποιήσεις του κειμένου του νομοσχεδίου, καθώς και στις απαραίτητες 
νομοτεχνικές βελτιώσεις, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  Ο 
πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2020» 

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Κέττηρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Χρύσανθος Σαββίδης 
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 Σάβια Ορφανίδου Λίνος Παπαγιάννης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος επανεξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο, για το οποίο 
υποβλήθηκε έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 16 Νοεμβρίου 2023, σε νέα συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Υπενθυμίζεται ότι η συζήτηση του νομοσχεδίου αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας του σώματος, 
ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2023, ώστε η αρμόδια επιτροπή να επανεξετάσει τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, με 
στόχο να διασφαλιστεί περαιτέρω η επίτευξη του επιδιωκόμενου σκοπού. 

 Ως γνωστόν, σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα των περιβαλλοντικών 
μελετών που απαιτούνται για την εκτίμηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον από ορισμένα έργα και να 
επισπευσθεί η διεκπεραίωση των διαδικασιών αξιολόγησής τους από την περιβαλλοντική αρχή. 

 Σημειώνεται ότι οι επιδιώξεις του νομοσχεδίου, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα 
που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν οι επιμέρους προτεινόμενες 
πρόνοιες αυτού, οι οποίες προβλέπουν τα ελάχιστα απαιτούμενα προσόντα επαγγελματικής κατάρτισης για την 
εγγραφή συντονιστή στο Μητρώο Εγγεγραμμένων Μελετητών Μελετών Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον.  Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής ήγειραν προβληματισμό ως προς την απουσία πρόβλεψης στις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις των φορέων οι οποίοι θα παρέχουν την εν λόγω επαγγελματική κατάρτιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος αποφάσισε με τη σύμφωνη 
γνώμη του καθ’ ύλην αρμόδιου υπουργείου όπως τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε το προσόν 
της επαγγελματικής κατάρτισης για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο Εγγεγραμμένων Μελετητών Μελετών 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον να παρέχεται από αναγνωρισμένο ίδρυμα ανώτερης εκπαίδευσης, ως 
ορίζεται στις διατάξεις του περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης 
και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμου ή από φορέα του δημόσιου τομέα ή του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 36.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Όγδοου και Ένατου Παραρτήματος.  Άρθρο 
6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του Δέκατου Παραρτήματος.  Άρθρο 7. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε. 
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 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία 
δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία 
δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το εικοστό θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του Περιβαλλοντικού Θορύβου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του Περιβαλλοντικού Θορύβου Νόμου, ώστε οι 
ετήσιες κινήσεις αεροσκαφών, ήτοι οι απογειώσεις και οι προσγειώσεις αυτών για τις οποίες απαιτείται η μέτρηση 
της έντασης του ήχου, στο πλαίσιο χαρτογράφησης του θορύβου να μειωθούν από τις 50 000 στις 10 000. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Αξιολόγησης και Διαχείρισης του Περιβαλλοντικού Θορύβου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2022»  

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Νίκος Κέττηρος  Μαρίνα Νικολάου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης  Χρίστος Ορφανίδης 

 Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον κ. Χαράλαμπο Θεόπεμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η, καθώς και στις 8 και 15 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Υγείας, της Στατιστικής Υπηρεσίας του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ένωσης Δήμων 
Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, τα κοινοτικά συμβούλια Δρομολαξιάς-Μενεού, 
Κιτίου, Μανδριών, Τίμης και Αχέλειας, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ) και το 
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Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του 
Περιβαλλοντικού Θορύβου Νόμου, ώστε οι ετήσιες κινήσεις αεροσκαφών, ήτοι οι απογειώσεις και οι 
προσγειώσεις αυτών, για τις οποίες απαιτείται η μέτρηση της έντασης του ήχου στο πλαίσιο χαρτογράφησης του 
θορύβου να μειωθούν από τις 50 000 στις 10 000.    

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την εν λόγω πρόταση νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση 
κρίνεται αναγκαία, ώστε οι δύο αερολιμένες που λειτουργούν στην Κυπριακή Δημοκρατία να ελέγχονται για τον 
θόρυβο που προκαλούν οι κινήσεις τους και να υποβάλλουν σχετικές εκθέσεις στο πλαίσιο της διαδικασίας 
χαρτογράφησης του θορύβου από την αρμόδια αρχή.  Επιπροσθέτως, βάσει των αποτελεσμάτων της εν λόγω 
χαρτογράφησης θα καταστεί δυνατή η αξιολόγηση τυχόν επίδρασης του θορύβου στην ποιότητα ζωής και στην 
υγεία των περιοίκων των δύο αερολιμένων.  

 Κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ανέφεραν ότι η 
χαρτογράφηση θορύβου αποτελεί υποχρέωση του κράτους, η οποία απορρέει από την πράξη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2002/49/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 25ης Ιουνίου 2002, 
σχετικά με την αξιολόγηση και τη διαχείριση του περιβαλλοντικού θορύβου που αφορά τον θόρυβο που 
προκύπτει από αεροδρόμια, από βιομηχανικές περιοχές και από μεγάλα οδικά έργα».  Ειδικότερα, παρʼ όλο που 
το ύψος των ετήσιων κινήσεων αεροσκαφών στους αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου παρουσιάζεται επί του 
παρόντος χαμηλότερο του ορίου των 50 000 κινήσεων που ορίζει η εν λόγω Οδηγία, εντούτοις στο πλαίσιο 
χαρτογράφησης του θορύβου των ετών 2010, 2016 και 2021 το Τμήμα Περιβάλλοντος έλαβε υπόψη τις μετρήσεις 
θορύβου που προέρχονται από τις εν λόγω εγκαταστάσεις, χωρίς ωστόσο να προκύπτουν οποιεσδήποτε 
ενδείξεις για υψηλή έκθεση του πληθυσμού σε συνεχή αεροπορικό/περιβαλλοντικό θόρυβο.  Λαμβάνοντας 
υπόψη ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος ήδη παρακολουθεί και έχει καταγραμμένα τα εν λόγω στοιχεία, οι 
εκπρόσωποί του συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Όλοι οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπηρεσιών συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της, ώστε 
να αμβλυνθεί κατά το δυνατόν η πιθανή έκθεση του πληθυσμού σε συνεχόμενο ή/και έκτακτο θόρυβο.   

 Ειδικότερα, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων ενημέρωσε την επιτροπή ότι το τμήμα του παρέχει στοιχεία τόσο στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος όσο και στη διαχειρίστρια εταιρεία των δύο αεροδρομίων για την εκπόνηση των σχεδίων που 
προβλέπονται στην οικεία νομοθεσία. 

 Η εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου ανέφερε ότι για τη μείωση του θορύβου που προκαλείται κατά 
τη διάρκεια εκτέλεσης των διάφορων εργασιών στα λιμάνια και ειδικότερα κατά τις ώρες αιχμής της 
φορτοεκφόρτωσης εμπορευμάτων, το αρμόδιο υπουργείο δύναται να θέσει όρους στις συμβάσεις που συνάπτει 
με τις διαχειρίστριες εταιρείες.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δεν σημείωσε οιονδήποτε νομικό κώλυμα επί 
του περιεχομένου της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού 
προέβη στις απαραίτητες νομοτεχνικές βελτιώσεις, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων, να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της από 
την ολομέλεια του σώματος.  Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο εισηγητής.   

 Ελάτε, κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Είναι πρόταση νόμου, αλλά να σας πω ότι ήταν ομόφωνο και στην επιτροπή τζιαι εσυμφώνησεν τζιαι η 
ίδια η κυβερνητική πλευρά.   

 Βασικά, η νομοθεσία, όπως ισχύει τώρα, λέει ότι, για να κάμουν μετρήσεις τζιαι να πάρουν μέτρα για την 
προστασία του πληθυσμού από τον θόρυβο σε αεροδρόμια, πρέπει να υπάρχουν περίπου 50 000 πτήσεις τον 
χρόνο.  Εμείς υπολογίσαμε με τη βοήθεια και της κυβερνητικής πλευράς πόσες πτήσεις κάμνουν τζιαι στο 
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αεροδρόμιο Πάφου, πόσες κάμνουν τζιαι στο αεροδρόμιο Λάρνακας.  Με την πρόταση νόμου που έχουμε τώρα 
μπροστά μας έχουμε μειώσει σε 10 000 τις πτήσεις ετησίως, ούτως ώστε η κυβέρνηση να κάμνει τις μετρήσεις 
υποχρεωτικά.  Έκαμνέν τες τζιαι πριν, αλλά εθελοντικά.  Τουλάχιστον τωρά εννά μπορεί να πάρει τζιαι μέτρα, 
για να προστατεύσει τον πληθυσμό.   

 Επαναλαμβάνω, επέρασεν ομόφωνα ʼπού την επιτροπή τζιαι με τη σύμφωνον γνώμη της αρμόδιας 
υπηρεσίας της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Προχωράμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ τριάντα οκτώ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του Περιβαλλοντικού Θορύβου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το εικοστό πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστεί το 
υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την παροχή υπηρεσιών από τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ονούφριος Κουλλά 

 Χρίστος Χριστόφιας Σωτήρης Ιωάννου 
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 Φωτεινή Τσιρίδου Ανδρέας Αποστόλου 

Δημήτρης Δημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Μαΐου, στις 5 και 19 Σεπτεμβρίου, την 31η 
Οκτωβρίου και στις 7 και την 21η Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Τμήματος Εργασίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας, της 
Παγκύπριας Εργατικής Ομοσπονδίας (ΠΕΟ), της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), 
καθώς και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) και της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΓΣ ΠΟΒΕΚ).  

Η Συνομοσπονδία Εργαζομένων Κύπρου (ΣΕΚ), η Δημοκρατική Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου 
(ΔΕΟΚ), η Ανεξάρτητη Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου (ΑΣΔΥΚ), η Παγκύπρια Ομοσπονδία 
Ανεξαρτήτων Συνδικαλιστικών Οργανώσεων (ΠΟΑΣΟ) και η Παγκύπρια Συντεχνία «ΙΣΟΤΗΤΑ», παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρέστησαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Γιώργος 
Κουκουμάς, Πανίκος Λεωνίδου, Χρίστος Σενέκης και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 
Εργασίας Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την παροχή υπηρεσιών 
από τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου ως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή 
προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Διασαφήνιση του ορισμού του όρου «ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας», ώστε να περιλαμβάνεται 
ρητά στις δραστηριότητες των εν λόγω γραφείων η διεκπεραίωση των διαδικασιών που απαιτούνται σε 
σχέση με τη νομιμοποίηση της εισόδου, παραμονής και εργασίας πολιτών τρίτων χωρών οι οποίοι 
εισέρχονται για απασχόληση στη Δημοκρατία. 

2. Αναστολή της εξέτασης αίτησης για χορήγηση άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας, σε 
περίπτωση άσκησης ποινικής δίωξης εις βάρος φυσικού ή νομικού προσώπου το οποίο θα έχει υπό τη 
δική του ευθύνη τη λειτουργία του εν λόγω γραφείου, μέχρι την κοινοποίηση τελεσίδικης αθωωτικής 
απόφασης επί της ποινικής δίωξης εκδοθείσας από αρμόδιο δικαστήριο προς τον διευθυντή του Τμήματος 
Εργασίας. 

3. Παροχή εξουσίας στο Τμήμα Εργασίας να εκδίδει πιστοποιητικά προς τους υπεύθυνους λειτουργίας των 
ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας για την παρακολούθηση σειράς μαθημάτων στον τομέα της 
απασχόλησης και της εργατικής νομοθεσίας που διοργανώνονται από το τμήμα και για την επιτυχία τους 
σε σχετικές εξετάσεις, καθώς και καθορισμός της ισχύος του εν λόγω πιστοποιητικού επιτυχίας στα δύο 
χρόνια από την ημερομηνία έκδοσής του.  

4. Επιβολή υποχρέωσης σε ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας που παρέχει υπηρεσίες ναυτολόγησης να 
κατέχει βεβαίωση από το Υφυπουργείο Ναυτιλίας ότι πληρούνται οι διατάξεις του περί της Διεθνούς 
Συμβάσεως Ναυτικής Εργασίας του 2006 (Κυρωτικού) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμου. 

5. Επιβολή υποχρέωσης σε ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας που δραστηριοποιείται στην εξεύρεση 
πολιτών τρίτων χωρών για απασχόληση στη Δημοκρατία και στην εξεύρεση εργασίας στο εξωτερικό σε 
πολίτες της Δημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους να συμμορφώνονται με το νομοθετικό πλαίσιο που 
διέπει τα αλλοδαπά πρόσωπα, τη μετανάστευση και την απασχόληση προσώπων που δεν είναι πολίτες 
της Δημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους.  

6. Παροχή εξουσίας στο Τμήμα Εργασίας να ανακαλεί άδεια ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας που 
δραστηριοποιείται στην εξεύρεση πολιτών τρίτων χωρών για απασχόληση στη Δημοκρατία και στην 
εξεύρεση εργασίας στο εξωτερικό σε πολίτες της Δημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους σε περίπτωση μη 
συμμόρφωσης με το πιο πάνω αναφερόμενο νομοθετικό πλαίσιο.  

7. Διασαφήνιση των διατάξεων του βασικού νόμου αναφορικά με τις απαραίτητες ενέργειες που λαμβάνονται 
από τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας, προκειμένου να διασφαλίζεται η παροχή ποιοτικών 
υπηρεσιών από τα εν λόγω γραφεία.  

8. Απαγόρευση της έκδοσης παραπλανητικών ανακοινώσεων από ιδιωτικό γραφείο  εξεύρεσης εργασίας. 

9. Απαγόρευση κατακράτησης ταξιδιωτικών εγγράφων ή άλλων προσωπικών εγγράφων που σχετίζονται με 
τη νομιμοποίηση της απασχόλησης προσώπων από ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας χωρίς τη 
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συγκατάθεση των εν λόγω προσώπων.  

10. Συμπερίληψη στις παραβάσεις που συνιστούν ποινικό αδίκημα της μη λήψης των απαραίτητων σύμφωνα 
με τον βασικό νόμο ενεργειών από μέρους ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας για την παροχή 
ποιοτικών υπηρεσιών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υποστήριξε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να 
ενισχυθεί η παροχή ποιοτικών υπηρεσιών από μέρους των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας και να 
διασφαλιστεί η παροχή επαρκούς επιπέδου προστασίας τόσο των εργοδοτών όσο και των προσώπων που 
αναζητούν εργασία μέσω των εν λόγω γραφείων.  Περαιτέρω, η ίδια σημείωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
διορθώνονται κενά και αδυναμίες που εντοπίστηκαν κατά την εφαρμογή της υφιστάμενης νομοθεσίας και 
δημιουργείται το κατάλληλο πλαίσιο για εφαρμογή των προνοιών της Σύμβασης 181 της Διεθνούς Οργάνωσης 
Εργασίας αναφορικά με τη λειτουργία ιδιωτικών υπηρεσιών απασχόλησης. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ και της ΠΕΟ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου, σημειώνοντας την ανάγκη διαβούλευσης της εκτελεστικής εξουσίας με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας συμφώνησε με 
τη φιλοσοφία των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ωστόσο επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου, εκφράζοντας την άποψη ότι ορισμένες εξ αυτών χρήζουν βελτιώσεων.  Για τον σκοπό αυτό, ο ίδιος 
επισήμανε την ανάγκη διαβούλευσης του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την εν λόγω ομοσπονδία πριν από τη συνέχιση της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων οι λόγοι για τους οποίους 
η Κυπριακή Δημοκρατία δεν έχει προχωρήσει σε κύρωση της Σύμβασης 181 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, 
η οποία έχει συναφθεί στις 19 Ιουνίου 1997, και κατά πόσο ενδεχόμενη κύρωση πρέπει να προηγηθεί της 
ψήφισης του υπό εξέταση νομοσχεδίου.  

 Σχολιάζοντας τους πιο πάνω προβληματισμούς και τις θέσεις των εμπλεκόμενων φορέων και μελών της 
επιτροπής, η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι η κύρωση της εν λόγω 
σύμβασης δεν αποτελεί υποχρέωση της Κυπριακής Δημοκρατίας, ωστόσο οι πρόνοιες της υπό αναφορά 
σύμβασης λήφθηκαν δεόντως υπόψη κατά τη διαμόρφωση των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  Περαιτέρω, 
σημείωσαν ότι το ενδεχόμενο κύρωσης της σύμβασης θα αξιολογηθεί σε μεταγενέστερο της ψήφισης του 
νομοσχεδίου στάδιο.  

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, ζήτησε από το Τμήμα Εργασίας να επανεξετάσει τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου κατόπιν διαβούλευσης με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  Ως εκ τούτου, το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεννόηση με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
επανεξέτασε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και προέβη σε αναθεώρηση του κειμένου του, το οποίο έθεσε 
ενώπιον της επιτροπής για συνέχιση της συζήτησης.  Στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Διαγράφεται η πρόνοια με την οποία προβλέπεται η αναστολή της εξέτασης αίτησης για χορήγηση άδειας 
ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας, σε περίπτωση άσκησης ποινικής δίωξης εις βάρος φυσικού ή 
νομικού προσώπου το οποίο θα έχει υπό τη δική του ευθύνη τη λειτουργία του εν λόγω γραφείου, μέχρι 
την κοινοποίηση τελεσίδικης αθωωτικής απόφασης επί της ποινικής δίωξης εκδοθείσας από αρμόδιο 
δικαστήριο προς τον διευθυντή του Τμήματος Εργασίας. 

2. Διασαφηνίζεται ότι τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας απαγορεύεται να  κατακρατούν τα ταξιδιωτικά 
έγγραφα ή οποιαδήποτε άλλα προσωπικά έγγραφα σχετίζονται με τη νομιμοποίηση της απασχόλησης 
προσώπων για χρονικό διάστημα που υπερβαίνει το απαιτούμενο χρονικό διάστημα από τις αρμόδιες 
αρχές για την ολοκλήρωση των διαδικασιών νομιμοποίησης της απασχόλησης, ανεξαρτήτως της παροχής 
γραπτής συγκατάθεσης από το εν λόγω πρόσωπο για κατακράτηση των υπό αναφορά εγγράφων. 

3. Διαγράφεται η πρόνοια με την οποία προβλέπεται η θέσπιση του ποινικού αδικήματος της παράβασης 
των υφιστάμενων διατάξεων του νόμου οι οποίες προβλέπουν τις απαραίτητες ενέργειες από μέρους των 
ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας για την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης επί του αναθεωρημένου κείμενου του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου είναι αποτέλεσμα διαβούλευσης που 
διεξήγαγε με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και λήφθηκαν δεόντως υπόψη οι παρατηρήσεις και οι εισηγήσεις 
τους, οι πλείστες των οποίων έχουν ενσωματωθεί στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου.  Αναφορικά με 
την αναστολή εξέτασης χορήγησης άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας, η ίδια δήλωσε ότι η σχετική 
πρόνοια έχει διαγραφεί από το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχέδιου στη βάση σχετικής γνωμάτευσης της 



593 

 

Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ότι η εν λόγω πρόνοια αντίκειται στις διατάξεις του άρθρου 12 του 
Συντάγματος, το οποίο καθιερώνει το τεκμήριο της αθωότητας σε ποινικές υποθέσεις για κάθε άτομο 
κατηγορούμενο για ποινικό αδίκημα μέχρι αποδείξεως της ενοχής του.  Περαιτέρω, αναφορικά με τη διαγραφή 
της προτεινόμενης θέσπισης του ποινικού αδικήματος της μη λήψης των απαραίτητων ενεργειών από μέρους 
των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας για την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών, η ίδια ανέφερε ότι κρίθηκε 
σκόπιμο όπως η σχετική ρύθμιση διαγραφεί από το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχέδιου, ώστε οι εν λόγω 
παραβάσεις να υπόκεινται στις προβλεπόμενες στον βασικό νομό διοικητικές κυρώσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων του αναθεωρημένου κειμένου 
του νομοσχέδιου, ωστόσο εισηγήθηκαν τη διαγραφή του όρου «ποιοτικές» σε σχέση με τις παρεχόμενες 
υπηρεσίες των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας, καθώς η χρήση του εν λόγω όρου θα προκαλέσει 
παρερμηνείες κατά την εφαρμογή των σχετικών προνοιών.  Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν ότι δεν 
μπορεί να προβλεφθεί με σαφήνεια μέτρο σύγκρισης, προκειμένου να είναι ξεκάθαρο τι συνιστά «ποιοτική» 
παρεχόμενη υπηρεσία, και η εξαντλητική καταγραφή όπως αυτή περιλαμβάνεται στις σχετικές πρόνοιες των 
απαραίτητων ενεργειών από μέρους των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας για την παροχή ποιοτικών 
υπηρεσιών διασφαλίζει επαρκώς την ποιότητα των εν λόγω υπηρεσιών.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τους ιδίους, 
η χρήση του εν λόγω όρου θα έχει ως αποτέλεσμα την αποδυνάμωση της ισχύος των σχετικών προνοιών και θα 
αποτελεί μελλοντική αδυναμία τόσο για τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας όσο και για το αρμόδιο 
δικαστήριο σε περίπτωση διαφοράς.  

 Αντιπαραθέτοντας τις θέσεις τους σε σχέση με τον πιο πάνω προβληματισμό, η εκπρόσωπος του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, αφού επισήμαναν ότι ο όρος «ποιοτικές» σε σχέση με τις παρεχόμενες υπηρεσίες 
των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας ήδη περιλαμβάνεται στις υφιστάμενες διατάξεις της νομοθεσίας, 
υποστήριξαν ότι η εξαντλητική καταγραφή όπως αυτή περιλαμβάνεται στις σχετικές πρόνοιες των απαραίτητων 
ενεργειών από μέρους των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας για την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών δεν 
αφήνει περιθώριο για οποιεσδήποτε παρερμηνείες του υπό αναφορά όρου κατά την εφαρμογή των σχετικών 
προνοιών.  Περαιτέρω, εξέφρασαν την άποψη ότι ενδεχόμενη διαγραφή του εν λόγω όρου θα αποδυναμώσει την 
ισχύ των σχετικών προνοιών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13  του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία 
δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μια δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ελάτε, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω ότι από το θέμα υπ’ αριθμόν 22 μέχρι το 30 είναι σχέδια υπηρεσίας τα οποία εξέτασε η επιτροπή 
Νομικών της Βουλής.  Υπάρχει ομοφωνία και θα μπορούσε να γίνει μία ψηφοφορία και για τα οκτώ νομοσχέδια. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εμείς έχουμε διαφορετική ψήφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε διαφορετική.  Οπόταν, πάμε ένα ένα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μπορεί να δηλώσετε…  Μπορεί να δηλώσει ο κ. Θεοπέμπτου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ολοκληρώσουμε τη διαδικασία πολύ γρήγορα, γιατί μετά θα γίνει μπάχαλο και προτιμώ να είμαστε 
έτοιμοι να ψηφίζουμε γρήγορα.  Σε πέντε λεπτά θα έχουμε ολοκληρώσει. 

 Το εικοστό δεύτερο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου 
Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας Α΄ και Επιθεωρητή Λογαριασμών Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας Α΄, η οποία καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α11(ii)], και Επιθεωρητή 
Λογαριασμών Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, η οποία καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α10(i)], στο Γενικό 
Λογιστήριο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας Α΄ και Επιθεωρητή Λογαριασμών Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 
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 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2023. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η θέσπιση σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας Α΄, η οποία καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α11(ii)], και 
Επιθεωρητή Λογαριασμών Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, η οποία καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα 
Α10(i)], στο Γενικό Λογιστήριο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, η θέσπιση των 
σχεδίων υπηρεσίας για τις πιο πάνω θέσεις αποσκοπεί στην υλοποίηση σχετικής πρόνοιας στον κρατικό 
προϋπολογισμό για το οικονομικό έτος 2023 δυνάμει του οποίου δημιουργήθηκαν οι εν λόγω θέσεις, ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα ανέλιξης στους κατόχους των θέσεων Λειτουργού Λογιστηρίου Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας και Λογιστικού Λειτουργού Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 1ης Τάξεως.  Σημειώνεται 
ότι οι εν λόγω θέσεις μεταφέρθηκαν στο Γενικό Λογιστήριο σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Μεταβίβασης 
των Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοβιομηχανίας Νόμου και του περί 
της Μεταφοράς του Προσωπικού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου, αντίστοιχα. 

 Περαιτέρω, οι πιο πάνω θέσεις θα σημειωθούν με διπλό σταυρό, όταν δεν θα είναι δυνατή η πλήρωσή 
τους από τους κατόχους των θέσεων στην αμέσως κατώτερη θέση. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα καθήκοντα και οι 
ευθύνες, καθώς και τα προσόντα που αντιστοιχούν σε θέσεις του ίδιου επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

Σημειώνεται ότι τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, στην οποία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των εν λόγω κανονισμών 
στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε στην ψήφιση.  Εγκρίνονται ή όχι οι κανονισμοί; 

 Κύριοι, κυρίες, ψηφίζουμε. 

 Και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, δύο αποχές και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το εικοστό τρίτο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών - Θέση Νομικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

 
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Νομικού Λειτουργού, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου 
διορισμού (συνδυασμένες κλίμακες Α9, Α11, Α12) στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών - Θέση Νομικού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22  

Νοεμβρίου 2023.   

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η θέσπιση σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Νομικού Λειτουργού, η οποία καθορίζεται 
ως θέση πρώτου διορισμού (συνδυασμένες κλίμακες Α9, Α11, Α12), στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 
(Αρχή). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, η θέσπιση του 
σχεδίου υπηρεσίας για την πιο πάνω θέση αποσκοπεί στην υλοποίηση πρόνοιας που περιλήφθηκε στο πλαίσιο 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού του κράτους για το 2022 στην οποία προβλέπεται η δημιουργία δύο (2) 
νέων θέσεων Νομικού Λειτουργού στην Αρχή.  

Περαιτέρω, η θέσπιση του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας αποσκοπεί στην εξυπηρέτηση των αναγκών της 
Αρχής αναφορικά με τον χειρισμό νομικών θεμάτων που περιλαμβάνουν καθήκοντα σε σχέση με νομική έρευνα, 
επεξεργασία προσχέδιων αποφάσεων, σύνταξη εκθέσεων και άλλα συναφή καθήκοντα για νομικά ζητήματα.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκε στα απαιτούμενα 
προσόντα μεταξύ άλλων προσόν σύμφωνα με το οποίο ο υποψήφιος πρέπει να είναι εγγεγραμμένος δικηγόρος 
στη Δημοκρατία με τριετή τουλάχιστον άσκηση του δικηγορικού επαγγέλματος. 

 Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση 
Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, 
στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
από την ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Εγκρίνονται ή όχι οι κανονισμοί; 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ.   

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, μία αποχή και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το εικοστό τέταρτο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας - Θέση Νομικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Νομικού Λειτουργού, η οποία καθορίζεται ως θέση 
πρώτου διορισμού (Συνδυασμένες Κλίμακες Α9, Α11 και Α12) στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας - Θέση Νομικού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2023.   

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση  Νομικού Λειτουργού, η οποία 
καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού (Συνδυασμένες Κλίμακες Α9, Α11 και Α12), στην Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, ο καταρτισμός 
του σχεδίου υπηρεσίας για την πιο πάνω θέση αποσκοπεί στην υλοποίηση πρόνοιας που περιλήφθηκε στο 
πλαίσιο συμπληρωματικού προϋπολογισμού του κράτους για το 2022, στην οποία προβλέπεται η δημιουργία 
μίας νέας θέσης Νομικού Λειτουργού στην ΕΕΥ.  

Περαιτέρω, ο καταρτισμός του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας αποσκοπεί στην εξυπηρέτηση των αναγκών 
της ΕΕΥ αναφορικά με τον χειρισμό νομικών θεμάτων που αφορούν μεταξύ άλλων τον έλεγχο δικαστικών 
αποφάσεων, την ανάλυση αποφάσεων και γνωμοδοτήσεων και άλλα συναφή καθήκοντα.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας ετοιμάστηκε κατά το πρότυπο σχεδίων 
υπηρεσίας που αντιστοιχούν σε θέσεις νομικού λειτουργού στη δημόσια υπηρεσία.  Ειδικότερα, στα απαιτούμενα 
προσόντα του εν λόγω σχεδίου περιλήφθηκε μεταξύ άλλων το προσόν του εγγεγραμμένου στη Δημοκρατία 
δικηγόρου, με μονοετή τουλάχιστον άσκηση του δικηγορικού επαγγέλματος. 

 Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε  στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση 
Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, 
στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ-Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
 Αποχή: Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν. 

 Εγκρίνονται ή όχι οι κανονισμοί; 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ.   

 Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, δύο εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στα υπ’ αριθμόν 25 και 26 θέματα, τα οποία έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και «Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023», αντίστοιχα. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, η οποία 
καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11). 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Γραμματειακού Λειτουργού στον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας, η οποία καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακες Α8 και Α9(i)]. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και «Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2023.   

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 12Α και 64 του περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας Νόμου, είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού (Κλίμακες Α8, Α10 και 
Α11), και του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Γραμματειακού Λειτουργού στον ΟΑΥ, η οποία 
καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακες Α8 και Α9(i)].  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, αναφορικά με τους 
πρώτους κανονισμούς, η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού ΟΑΥ συνίσταται στη 
διεύρυνση των απαιτούμενων πανεπιστημιακών τίτλων ύστερα από σχετική απόφαση του διοικητικού 
συμβουλίου του ΟΑΥ.  Ειδικότερα, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΑΥ έκρινε σκόπιμη την εν λόγω τροποποίηση 
του υπό συζήτηση σχεδίου υπηρεσίας, αφού έλαβε υπόψη ότι η εφαρμογή των προνοιών του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας αδυνατεί να ικανοποιήσει τις ανάγκες του ΟΑΥ σε συγκεκριμένο γνωστικό επίπεδο και 
εξειδικευμένο υπόβαθρο κυρίως σε γνωστικά αντικείμενα που αφορούν σε επαγγέλματα υγείας.  Περαιτέρω, 
κρίθηκε σκόπιμη η ένθεση σημείωσης σύμφωνα με την οποία το διοικητικό συμβούλιο του ΟΑΥ θα καθορίζει τα 
απαιτούμενα προσόντα κατά τη δημοσίευση της σχετικής προκήρυξης ανάλογα με τις εκάστοτε ανάγκες για 

 
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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στελέχωσή του. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αναφορικά με τους δεύτερους κανονισμούς, η προτεινόμενη 
τροποποίηση αφορά στη μετατροπή της θέσης από θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής σε θέση προαγωγής 
ύστερα από σχετική απόφαση του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ, ώστε να καταστεί δυνατή η προαγωγή 
υπηρετούντων υπαλλήλων με πολυετή υπηρεσία στον ΟΑΥ.  Ειδικότερα, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΑΥ έκρινε 
σκόπιμη την πιο πάνω τροποποίηση, αφού έλαβε υπόψη ότι στον ΟΑΥ υπηρετούν υπάλληλοι με πολυετή 
υπηρεσία, οι οποίοι είναι ικανοί να διεκδικήσουν προαγωγή στη θέση Γραμματειακού Λειτουργού, καθώς και ότι 
έχει ήδη δημιουργηθεί και πληρωθεί η θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού και ως εκ τούτου η πυραμίδα 
ανέλιξης καθίσταται πλήρης. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, στην οποία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Ψηφίζουμε για τους υπ’ αριθμόν 25 κανονισμούς, παρακαλώ. 

 Εγκρίνονται ή όχι; 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα εννέα, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, οι υπ’ αριθμόν 25 κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Ψηφίζουμε τώρα για τους υπ’ αριθμόν 26 κανονισμούς. 

 Εγκρίνονται ή όχι; 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον, δύο αποχές και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, οι υπ’ αριθμόν 26 κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Το εικοστό έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης - Θέση Τεχνικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου 
διορισμού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)], ώστε να συνάδει με τη γενικότερη πολιτική που εφαρμόζεται σε σχέδια 

 
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Αποχή:   Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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υπηρεσίας ανάλογων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα στη βάση των αρχών της 
ομοιόμορφης και ίσης μεταχείρισης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης - Θέση Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2023. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού στο Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, η οποία καθορίζεται ως θέση 
πρώτου διορισμού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)], ώστε οι πρόνοιές του να συνάδουν με τη γενικότερη πολιτική που 
εφαρμόζεται σε σχέδια υπηρεσίας ανάλογων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα 
στη βάση των αρχών της ομοιόμορφης και ίσης μεταχείρισης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις συνίστανται κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Στη βελτίωση της διατύπωσης που αφορά τα καθήκοντα και τις ευθύνες για την εν λόγω θέση, ώστε να 
συνάδει με το λεκτικό που περιλαμβάνεται σε σχέδια υπηρεσίας ανάλογων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία 
και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  

2. Στην προσθήκη στα απαιτούμενα προσόντα για την πιο πάνω θέση της κατοχής διπλώματος 
αναγνωρισμένης σχολής τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών, περιλαμβανομένου του 
πανεπιστημιακού διπλώματος, σε καθορισμένα θέματα, προς αντικατάσταση της υποχρέωσης κατοχής 
διπλώματος του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου ή ισότιμου προσόντος σε καθορισμένα θέματα. 

3. Στην κατάργηση του πλεονεκτήματος της κατοχής σχετικής πείρας για σκοπούς ευθυγράμμισης με τη νέα 
πολιτική που ακολουθείται στο πλαίσιο της μεταρρύθμισης της δημόσιας υπηρεσίας, η οποία μπορεί να 
λαμβάνεται υπόψη από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας ως πρόσθετο προσόν κατά τη διαδικασία 
πλήρωσης των θέσεων. 

 Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε  στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, στην οποία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωρούμε στην έγκριση ή όχι των κανονισμών. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Και να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το εικοστό όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως - Θέσεις 
Διευθυντή Τομέα Δημοσίας Τάξεως, Ανώτερου Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, Λειτουργού 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως Α΄ και Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Διευθυντή Τομέα Δημοσίας Τάξεως, Ανώτερου 
Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως Α΄ και Λειτουργού 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως - Θέσεις Διευθυντή Τομέα 

Δημοσίας Τάξεως, Ανώτερου Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, Λειτουργού Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως Α΄ και Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2023»  

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου  Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2023. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η θέσπιση σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Διευθυντή Τομέα Δημοσίας Τάξεως, 
Ανώτερου Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως Α΄ και 
Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ώστε να δημιουργηθεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως οργανική δομή με εξειδικευμένο προσωπικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, οι τρεις από τις τέσσερις πιο πάνω θέσεις καθορίζονται ως θέσεις πρώτου διορισμού και προαγωγής, 
ενώ η τέταρτη θέση που αφορά τον Λειτουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως καθορίζεται ως θέση πρώτου 
διορισμού. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο παρόν στάδιο, στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μόνο 
ο Τομέας Δικαιοσύνης στελεχώνεται με προσωπικό που κατέχει οργανικές θέσεις.  Οι τομείς Δημοσίας Τάξεως 
και Σωφρονιστικής και Αντιεγκληματικής Πολιτικής, οι οποίοι θα συνενωθούν και θα αποτελέσουν τον νέο Τομέα 
Δημοσίας Τάξεως, στελεχώνονται αποκλειστικά από εναλλάξιμο προσωπικό και αποσπασθέντες λειτουργούς 
από άλλα τμήματα ή/και υπηρεσίες ή την Αστυνομία. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, στην 
παρουσία εκπροσώπων του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών.  
Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 

 
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
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στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Εγκρίνονται ή όχι οι κανονισμοί; 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα εννέα, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι «Οι περί του Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέση Προϊστάμενου Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Προϊστάμενου Νοσηλευτή στο Υπουργείο Υγείας, Διοίκηση 
- Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας, η οποία καθορίζεται ως θέση 
προαγωγής [Κλίμακα Α12(ii)]. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί του Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 

Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέση Προϊστάμενου Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2023. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η θέσπιση σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Προϊστάμενου Νοσηλευτή στο Υπουργείο 
Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας, η οποία 
καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α12(ii)]. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, το υπό συζήτηση 
σχέδιο υπηρεσίας είναι αντίστοιχο της θέσης Προϊστάμενου Νοσηλευτικού Λειτουργού, με τροποποίηση του 
τίτλου της, ώστε να μη συγκρούεται με τα σχέδια υπηρεσίας της επιστημονικής δομής του Νοσηλευτικού Κλάδου 
Ψυχικής Υγείας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, μετά τη συμφωνία για τη δημιουργία νέων επιστημονικών θέσεων και τη 
συμπερίληψή τους στον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2019 έγινε τροποποίηση και στους τίτλους των 
θέσεων των οποίων οι κάτοχοι δεν είχαν πανεπιστημιακό δίπλωμα κατά τον χρόνο της αναβάθμισης. 

 Επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 15 Νοεμβρίου 2023, στην 
παρουσία εκπροσώπων του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 
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 Ακολούθως η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωράμε στην έγκριση ή όχι των κανονισμών. 

 Ψηφίζουμε. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το τριακοστό θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Υπουργείου Οικονομικών - Θέση Πρώτου Λειτουργού Χορηγιών 
και Επιδομάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Χορηγιών και Επιδομάτων, η οποία 
καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], στο Υπουργείο Οικονομικών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Οικονομικών - Θέση Πρώτου Λειτουργού Χορηγιών και 

Επιδομάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023»  

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 
2023. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Χορηγιών και 
Επιδομάτων, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής [Κλίμακα Α14(ii)], στο Υπουργείο 
Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, ο καταρτισμός 
του σχεδίου υπηρεσίας για την πιο πάνω θέση αποσκοπεί στην υλοποίηση πρόνοιας του κρατικού 
προϋπολογισμού για το έτος 2023, δυνάμει του οποίου δημιουργήθηκε μία νέα θέση Πρώτου Λειτουργού 
Χορηγιών και Επιδομάτων, στη Διοίκηση, στο Υπουργείο Οικονομικών.  Συναφώς, η ανάγκη δημιουργίας της εν 
λόγω θέσης προέκυψε μετά τη μεταφορά, από την 1η Ιανουαρίου 2023, των αρμοδιοτήτων της Υπηρεσίας 
Φοιτητικής Μέριμνας από το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας στο Υπουργείο Οικονομικών.  Η εν 
λόγω μεταφορά διενεργήθηκε κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 93.479, ημερομηνίας 22 
Αυγούστου 2022, καθότι κρίθηκε ότι οι εργασίες που εκτελούνται από την Υπηρεσία Φοιτητικής Μέριμνας, ήτοι ο 
χειρισμός των αιτήσεων τόσο για τη φοιτητική χορηγία όσο και για τα φοιτητικά επιδόματα, είναι οικονομικής 
φύσεως και ως εκ τούτου εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Συναφώς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα αντίστοιχα 
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καθήκοντα, ευθύνες και απαιτούμενα προσόντα με αυτά που απαιτούνται σε θέσεις αυτού του επιπέδου στη 
δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  

Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε από την αρμόδια για 
σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση 
Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 2023.  
Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Εγκρίνονται ή όχι οι κανονισμοί; 

 Ψηφίζουμε. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, δύο εναντίον, καμία αποχή και ένας ή μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2023».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Ευθύμιου Δίπλαρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, ώστε η ισχύς της εξαίρεσης από την 
υποχρέωση καταβολής εισφορών στο Γενικό Σύστημα Υγείας (ΓΕΣΥ) των ναυτικών μη μόνιμων κατοίκων της 
Δημοκρατίας να έχει αναδρομική ισχύ και να λογίζεται ότι άρχισε την 1η Μαρτίου 2019, ημερομηνία εφαρμογής 
του ΓΕΣΥ, και οποιεσδήποτε εισφορές ενδεχομένως καταβλήθηκαν πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικού) Νόμου του 2022 σύμφωνα με τον οποίο οι εν λόγω 
ναυτικοί εξαιρέθηκαν από την υποχρέωση αυτή, ήτοι πριν από την 25η Νοεμβρίου 2022, να επιστρέφονται στα 
πρόσωπα από τα οποία καταβλήθηκαν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Γενικού Συστήματος 
Υγείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Σάβια Ορφανίδου Χρύσανθος Σαββίδης 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Νοεμβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του 
Υφυπουργείου Ναυτιλίας, του Γραφείου Επιτρόπου Εποπτείας ΓΕΣΥ, του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) 

 
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ-Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Εναντίον:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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και του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου (ΚΝΕ).   

 Ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής, ωστόσο ενημέρωσε με επιστολή του την επιτροπή ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Χρίστος Χριστόφιας, Χρίστος Χρίστου και Μαρίνος Σιζόπουλος. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, ώστε η 
ισχύς της εξαίρεσης από την υποχρέωση καταβολής εισφορών στο Γενικό Σύστημα Υγείας (ΓΕΣΥ) των ναυτικών 
μη μόνιμων κατοίκων της Δημοκρατίας να έχει αναδρομική ισχύ και να λογίζεται ότι άρχισε την 1η Μαρτίου 2019, 
ημερομηνία εφαρμογής του ΓΕΣΥ, και οποιεσδήποτε εισφορές ενδεχομένως καταβλήθηκαν πριν από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικού) Νόμου του 2022, 
σύμφωνα με τον οποίο οι εν λόγω ναυτικοί εξαιρέθηκαν από την υποχρέωση αυτή, ήτοι πριν από την 25η 
Νοεμβρίου 2022, να επιστρέφονται στα πρόσωπα από τα οποία καταβλήθηκαν. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΝΕ και η εκπρόσωπος του Γραφείου Επιτρόπου Εποπτείας ΓΕΣΥ συμφώνησαν με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Ναυτιλίας ανέφερε ότι το θέμα δεν αφορά το υφυπουργείο, καθότι 
άπτεται οικονομικής φύσεως θεμάτων και ως εκ τούτου δεν τοποθετήθηκε επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του ΟΑΥ εισηγήθηκε όπως η προτεινόμενη τροποποίηση επεκταθεί, ώστε να εφαρμόζεται 
και σε σχέση με εισφορές στα σχετικά ταμεία προνοίας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με 
τη συνταγματικότητα αναδρομικής ισχύος σε νομοθετική διάταξη. Περαιτέρω, ζήτησαν ενημέρωση από τους 
αρμόδιους φορείς αναφορικά με το ύψος των εισφορών που τυχόν καταβλήθηκαν σε σχέση με ναυτικούς στη 
βάση του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, οι οποίες σύμφωνα με την προτεινόμενη τροποποίηση πρέπει 
να επιστραφούν στα πρόσωπα από τα οποία καταβλήθηκαν.  Η εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Ναυτιλίας 
ανέφερε συναφώς ότι ιδιωτική εταιρεία έχει ενημερώσει το υφυπουργείο μέσω αλληλογραφίας ότι έχει καταβάλει 
μερικές χιλιάδες ευρώ ως εισφορά στο ΓΕΣΥ σε σχέση με ναυτικούς πριν από την έναρξη της ισχύος του περί 
Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικού) Νόμου του 2022. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού προέβη στις απαραίτητες νομοτεχνικές διορθώσεις, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του 
προέδρου της και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
του μέλους της βουλευτή της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 69.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ είκοσι επτά, εναντίον δώδεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ είκοσι έξι, εναντίον έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα -και τελευταίο- τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
έγκριση του Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2024». 

 Παρακαλώ να διαβάσετε σύντομα την απόφαση, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του προϋπολογισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2024  

 ΕΠΕΙΔΗ, με βάση την ενδέκατη τροποποίηση του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, η νομοθετική 
εξουσία απολαύει οικονομικής αυτονομίας, συνακόλουθα δε, βάσει του άρθρου 167 του Συντάγματος, ο 
προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων συνιστά διακριτό μέρος του προϋπολογισμού της 
Δημοκρατίας,  

 KAI ΕΠΕΙΔΗ, ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων συντάσσεται από τον/την Πρόεδρο της 
Βουλής, συμφώνως των ευρύτερων δημοσιονομικών συνθηκών και τηρουμένων των εκάστοτε καθοριζόμενων 
από την εκτελεστική εξουσία ανώτατων ορίων δαπανών,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, έχει συνταχθεί προϋπολογισμός της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2024, ο οποίος προβλέπει για συνολικές δαπάνες ύψους €32.940.000, εκ 
των οποίων €32.095.360 προορίζονται για τακτικές δαπάνες και €844.640 για αναπτυξιακές δαπάνες,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, ο εν λόγω προϋπολογισμός, αφ’ ης στιγμής εγκριθεί από το σώμα δι’ αποφάσεώς του, 
ακολούθως καταχωρίζεται αυτούσιος στον προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το οικονομικό έτος στο οποίο 
αυτός αφορά και με τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας καθίσταται κατά πάντα 
εκτελεστός, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων, με την παρούσα απόφασή της, εγκρίνει τον 
προϋπολογισμό δαπανών ύψους €32.940.000 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2024, ο οποίος από της 
καταχωρίσεώς του στον προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το αντίστοιχο οικονομικό έτος και της 
δημοσιεύσεώς του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας καθίσταται κατά πάντα εκτελεστός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες για την απόφαση; 

 Όχι. 

 Άρα, προχωράμε στην ψήφιση, παρακαλώ, αν εγκρίνεται ή όχι η απόφαση.  Ψηφίζουμε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Υπέρ σαράντα, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, Άριστος Δαμιανού (ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις), Χρίστος Χριστοφίδης (ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες Δυνάμεις), ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών). 

 Εναντίον:  ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών), 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
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 Με σαράντα ψήφους υπέρ, η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που σας έχει 
δοθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί της Προσβασιμότητας 
Προϊόντων και Υπηρεσιών Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.184-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

2.  Ο περί Μέτρων Εξορθολογισμού για την 
Προώθηση της Υλοποίησης του 
Διευρωπαϊκού Δικτύου Μεταφορών 
(ΔΕΔ-Μ) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.185-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων του 2024 Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.186-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.187-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

5.  Ο περί της Διαδικασίας Αναγνώρισης 
και Εκτέλεσης Αποφάσεων Κρατών 
Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι 
οποίες Επιβάλλουν Ποινές Στερητικές 
της Ελευθερίας ή Μέτρα Στερητικά της 
Ελευθερίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.188-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

6.  Ο περί της Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης 
και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.189-2023). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

7.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.076-2023). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

8.  Εξαμηνιαία έκθεση της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, ημερομηνίας 
21ης Νοεμβρίου 2023, για την 
κατάσταση του νομίσματος, των 
κεφαλαίων και αξιών της Δημοκρατίας 
κατά την 30ή Ιουνίου 2023, δυνάμει της 
παραγράφου 5 του άρθρου 119 του 
Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας Όλους τους βουλευτές  
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9.  Καταβολή μερίσματος από την Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το έτος 
2022 με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 
17Α του περί Υπηρεσίας 
Τηλεπικοινωνιών Νόμου. 
(Αρ. Φακ. 10.01.006). 

Υπουργό Οικονομικών Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από Παραπομπή σε 

1.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Προαγωγή, Διατμηματική Προαγωγή και 
Πρώτο Διορισμό και Προαγωγή στη 
Δημόσια Υπηρεσία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.130-2023). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους 
εκ μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα και Αλέκο 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-
Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Κοινοβουλευτικών Συνεργατών 
και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.131-2023). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, Χρίστο Ορφανίδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας, 
Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Παύλο 
Μυλωνά, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, Μαρίνο 
Μουσιούττα εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-
Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων, Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους, ανεξάρτητο 
βουλευτή, και Αλεξάνδρα 
Ατταλίδου, ανεξάρτητη 
βουλευτή 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως 

3.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.132-2023). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους 
εκ μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα και Αλέκο 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-
Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.133-2023). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Ηλία Μυριάνθους 
εκ μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα και Αλέκο 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-
Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 

Αλέκο Τρυφωνίδη εκ μέρους 
της Δημοκρατικής 
Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν σταλεί ηλεκτρονικά. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.196 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2023, προς τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και 

Βιομηχανίας κ. Γιώργο Παπαναστασίου 

 «Στο άρθρο 7 της Οδηγίας  2022/2464 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης 
Δεκεμβρίου 2022 για την τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 537/2014, της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ, της 
Οδηγίας 2006/43/ΕΚ και της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ, όσον αφορά την υποβολή εκθέσεων βιωσιμότητας από τις 
εταιρείες, αναφέρεται ότι το άρθρο 4 της Οδηγίας θα ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2024 για τα οικονομικά έτη 
που αρχίζουν την 1η Ιανουαρίου 2024 ή μεταγενέστερα.  

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν για την εφαρμογή του άρθρου αυτού χρειάζεται να γίνει νομοθετική ρύθμιση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.197 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας 
Ατταλίδου, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2023, προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Περιβάλλοντος κ. Πέτρο Ξενοφώντος 

 «Η μεγάλη πυρκαγιά που κατέκαψε μεγάλη έκταση στις περιοχές μεταξύ των κοινοτήτων Άλασσας, 
Κορφής, Απεσιάς, Αψιούς, Μαθικολώνης, Φασούλας, Σπιταλίου και Παραμύθας δημιούργησε περιβαλλοντικές 
πληγές και ανάγκη για αντιπλημμυρικά και αντιδιαβρωτικά έργα.   

 Όπως είχε δηλώσει στην εφημερίδα «Η Καθημερινή», στις 8 Αυγούστου 2023, η Επίτροπος 
Περιβάλλοντος κ. Μαρία Παναγιώτου, η οποία πραγματοποίησε επίσκεψη στην περιοχή, η πρώτη ενέργεια που 
θα γινόταν από την κυβέρνηση μετά την ολοκλήρωση της κατάσβεσης της πυρκαγιάς ήταν τα αντιπλημμυρικά 
και αντιδιαβρωτικά έργα.  Όπως δήλωσε δε, “για την περίπτωση της επαρχίας Λεμεσού και της πρόσφατης 
πυρκαγιάς έχουν ήδη δοθεί οδηγίες να αρχίσουν οι μελέτες για τα αντιδιαβρωτικά έργα από τα αρμόδια τμήματα”.   

 Σύμφωνα με την επίτροπο, το δεύτερο που γίνεται σε τέτοιες περιπτώσεις αφορά στο πλάνο με το οποίο 
θα προχωρήσει η αποκατάσταση της φύσης.  Όπως εξήγησε, υπάρχουν τρεις μεθοδολογίες: η σπορά, η 
αναδάσωση και η φυσική αναγέννηση.  “Αναλόγως του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της περιοχής και στην 
περίπτωση που μιλάμε για κρατικά δάση, επιλέγεται μία από τις τρεις μεθοδολογίες.  Εάν είναι ιδιωτικές οι 
πρωτοβουλίες, όπως στην περίπτωση της πυρκαγιάς της Λεμεσού, που είναι αρκετές οι ιδιωτικές πρωτοβουλίες 
-τουλάχιστον αυτό δείχνει μία αρχική καταμέτρηση- τότε ακολουθούνται άλλες διαδικασίες.  Υπάρχει βέβαια και η 
επιλογή της φυσικής αναγέννησης, αλλά εκεί και όπου χρειάζεται τα συναρμόδια τμήματα να συνδράμουν με 
δενδροφυτεύσεις θα το πράξουν ή με την ενίσχυση της ανάπτυξης κάποιων καλλιεργειών”, ανέφερε η κ. 
Παναγιώτου.   

 Η ίδια τόνισε ότι το Γραφείο Επιτρόπου Περιβάλλοντος, ανεξαρτήτως της συγκεκριμένης πυρκαγιάς στην 
επαρχία Λεμεσού, είχε συζητήσει με το Τμήμα Δασών πριν από την έναρξη της περιόδου των πυρκαγιών και 
αποφασίστηκε ότι τον Σεπτέμβριο θα έβλεπαν τις ανάγκες που δημιουργούνται, όπως και όλα τα αιτήματα 
δενδροφύτευσης που φτάνουν στο Γραφείο, ώστε να τροχοδρομηθούν τον Νοέμβριο και τον Δεκέμβριο, που είναι 
οι μήνες κατά τους οποίους πρέπει να γίνονται οι δενδροφυτεύσεις.  Επίσης, αν χρειαστεί, το Γραφείο θα 
δημιουργήσει και δική του εκστρατεία, πέρα από τα αιτήματα τα οποία φτάνουν κοντά του, για να υπερκαλυφθούν 
οι ανάγκες, πάντοτε σε συνεργασία με τα συναρμόδια τμήματα του κράτους.   

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης- και Περιβάλλοντος, ως η αρμόδια αρχή, 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τις μελέτες που έγιναν όσον αφορά τις επιπτώσεις των 
πυρκαγιών. Επίσης, για τις αποφάσεις που πάρθηκαν και τον σχεδιασμό εφαρμογής τους και για τις 
δενδροφυτεύσεις όπως εξετάστηκαν από την επίτροπο και το Τμήμα Δασών τον Σεπτέμβριο.  Τέλος, ζητούμε 
όπως ενημερωθούμε για τον σχεδιασμό και τον προϋπολογισμό που θα χρειαστεί για την εκτέλεση των έργων 
αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.198 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2023, προς την Υπουργό Υγείας κ. Πόπη Κανάρη 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Υγείας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει το σώμα αν έχουν εκπονηθεί 
οικονομικές και ιατρικές μελέτες αναφορικά με το δικαίωμα του ασθενούς στην επιλογή για λήψη πειραματικής 
θεραπείας.» 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.134-2023). 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.199 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2023, προς την Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Άννα 

Κουκκίδη Προκοπίου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει το 
σώμα για τα ακόλουθα, μετά την ψήφιση του περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμου του 2019: 

1. Πόσοι υποψήφιοι έχουν παρακολουθήσει το πρόγραμμα για την απόκτηση πιστοποιητικού Οικογενειακού 
Διαμεσολαβητή; 

2. Πόσοι έχουν αποκτήσει το πιστοποιητικό; 

3. Πόσοι ασκούν την οικογενειακή διαμεσολάβηση; 

4. Πόσες υποθέσεις έχουν ολοκληρωθεί με τη συγκεκριμένη διαδικασία; 

5. Ποιο το ακαδημαϊκό υπόβαθρο των οικογενειακών διαμεσολαβητών;  Να σταλεί κατάλογος που να 
αναφέρει το πρώτο πτυχίο των εγκεκριμένων οικογενειακών διαμεσολαβητών και πόσοι είναι σε κάθε 
κατηγορία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.200 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2023, προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνό 

 «Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ) αντιμετωπίζει εδώ και χρόνια ζήτημα 
στελέχωσης, αλλά ταυτόχρονα και μιας σωστής ιεραρχικής δομής στη βάση του οργανογράμματος που κάθε 
οργανισμός οφείλει να έχει.   

 Στα πλαίσια αυτά το συμβούλιο του ΚΦΙΚΒ είχε ζητήσει εντός του 2022 την πλήρωση δέκα κενών θέσεων, 
από τις οποίες το Υπουργείο Οικονομικών ενέκρινε μόνο τις δυο.  Η μια θέση έχει πληρωθεί με εσωτερική 
προαγωγή, ενώ για τη θέση Πρώτου Λειτουργού χρειαζόταν νέο σχέδιο υπηρεσίας, το οποίο ετοιμάστηκε και τον 
περασμένο Αύγουστο ολοκληρώθηκε και ο νομοτεχνικός του έλεγχος από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Έκτοτε εκκρεμεί για αρκετές εβδομάδες η έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε να 
προχωρήσουν οι απαραίτητες διαδικασίες για την πλήρωση της θέσης.  

 Στη βάση των πιο πάνω, παρακαλείται ο Υπουργός Οικονομικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Υπάρχει λόγος για τον οποίο καθυστερεί η κατάθεση του συγκεκριμένου σχεδίου υπηρεσίας στο 
Υπουργικό Συμβούλιο; 

2. Γίνονται δεύτερες σκέψεις για τη συγκεκριμένη θέση;  

3. Βρίσκεται στις προθέσεις του Υπουργείου Οικονομικών η περαιτέρω στελέχωση του ΚΦΙΚΒ στη βάση 
μάλιστα και των νέων σχεδίων τα οποία θα λειτουργήσει, αλλά και της επιπρόσθετης ευθύνης που θα 
αναλάβει με τη διαχείριση των εσόδων που προκύπτουν από την επιβολή του τέλους 0,4% επί των 
πωλήσεων ακίνητης ιδιοκτησίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.201 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα 
Αποστόλου, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 

Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τους σχεδιασμούς που αφορούν την αναβάθμιση της Κυπριακής Βιβλιοθήκης, τα 
χρονοδιαγράμματα για κατάθεση νομοσχεδίου που θα αφορά αλλαγές στην ισχύουσα νομοθεσία, καθώς και τις 
λεπτομέρειες για τις αλλαγές που θα γίνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.202 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα 
Αποστόλου, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023, προς την Υπουργό Υγείας κ. Πόπη Κανάρη 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Υγείας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ποιοι σχεδιασμοί και ποια χρονοδιαγράμματα έχουν τεθεί για την αξιοποίηση του Κέντρου Υγείας Αθηένου, το 
οποίο παραμένει αναξιοποίητο εδώ και τριάμισι χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.203 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Χρύσανθου Σαββίδη, 
ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023, προς την Υπουργό Υγείας κ. Πόπη Κανάρη 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Υγείας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα πιο κάτω: 

1.  Ο Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας έχει συμπεριλάβει στον προϋπολογισμό του 2024 πρόσθετα 
κονδύλια, ώστε να εγκριθούν τρεις νέες θέσεις εκτελεστικών διευθυντών; 

2. Αν ναι, πότε το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου θα αποκτήσει τον δικό του εκτελεστικό διευθυντή; 
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 Θεωρώ επιτακτική την ανάγκη το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου να αποκτήσει τον δικό του εκτελεστικό 
διευθυντή, καθώς αυτό θα βελτιώσει τη λειτουργικότητά του και θα διοικείται αυτόνομα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία, η στίξη και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.159, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά την έλλειψη 
οικοδομήσιμης γης στη Κοινότητα Κοφίνου και τους σχεδιασμούς της κυβέρνησης για στέγαση των νέων 
οικογενειών που διαμένουν στη Κοινότητα: 

2. Είναι γεγονός ότι η Κοινότητα Κοφίνου είναι μια ιδιαίτερη Κοινότητα για το λόγο ότι το σύνολο των 
περιουσιών στα όριά της αποτελείται από Τ/Κ γη, με αποτέλεσμα να μην υπάρχει δυνατότητα ανέγερσης 
νέων οικοδομών για στέγαση των νέων οικογενειών. 

3. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι κατά το 2009, άρχισε η σχετική αξιολόγηση/μελέτη από τα αρμόδια Τμήματα 
με σκοπό την αξιοποίηση του μοναδικού κρατικού τεμαχίου που βρίσκεται στη Κοινότητα για ανέγερση 
νέων οικιστικών μονάδων για στέγαση εκτοπισθέντων.  Εντός του 2012 το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως προέβη στην προκήρυξη προσφορών για τις κατασκευαστικές εργασίες δύο τετραώροφων 
πολυκατοικιών (των οκτώ διαμερισμάτων), της κατεδάφισης υφιστάμενης παλιάς πολυκατοικίας και της 
διαμόρφωσης χώρου στάθμευσης (Φάση Α).  Το έργο δεν προχώρησε περαιτέρω, λόγω της οικονομικής 
κρίσης από τα γεγονότα του 2013.  Ακολούθως, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ημερομηνίας 
29/4/2013 αποφάσισε την κατάργηση του Σχεδίου ανέγερσης νέων κατοικιών σε Οικισμούς Στέγασης 
Εκτοπισθέντων. 

4. Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφαση με αρ. 91.924 και ημερομηνία 8/10/2021 αποφάσισε 
κατ’ εξαίρεση τον διαχωρισμό 15 οικοπέδων μέσω του Στεγαστικού Σχεδίου Διάθεσης Οικοπέδων σε 
Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, σε κρατικό τεμάχιο στην Μενόγεια, με σκοπό την προσέλκυση νέων 
οικογενειών στην Κοινότητα ως αντιστάθμισμα για τις οχληρές αναπτύξεις που δημιουργήθηκαν στα 
διοικητικά όριά της.  Οικογένειες από τη γειτονική Κοινότητα Κοφίνου, θα έχουν τη δυνατότητα υποβολής 
σχετικής αίτησης στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας μέσω του εν λόγω Σχεδίου. 

5. Τέλος αναφέρεται ότι πρόσφατα έχει ανακοινωθεί η νέα προσφυγική πολιτική του Κράτους, η οποία θα 
συμβάλει στην ενίσχυση της δυνατότητας των πολιτών σε πρόσβαση στη στέγη.  Ιδιαίτερα, η επαναφορά 
του Σχεδίου Διάθεσης Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα θα δώσει επιπλέον επιλογές 
στους κατοίκους Κοινοτήτων με ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. 

6. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.074, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με βάση το άρθρο 2 του Περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Κεφ. 59), το δικαίωμα των Τοπικών 
Αρχών να παρέχουν “διευκολύνσεις” επί των οικείων τους παραλιών, συμπεριλαμβάνει ως σκοπό και την 
“ψυχαγωγία”.  Το δικαίωμα αυτό, υφίσταται και ως καθήκον στο εδάφιο (ιζ) του άρθρου 82 του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, όπου το Συμβούλιο έχει καθήκον:  “Να ρυθμίζει και να ελέγχει, να περιορίζει ή να απαγορεύει τη λειτουργία 
θεάτρων ή υποστατικών ή χώρων στους οποίους παρουσιάζονται ή εκτελούνται δημόσια θεάματα ή εκδηλώσεις 
για την παροχή οποιασδήποτε μορφής ψυχαγωγίας ή για την πραγματοποίηση οποιασδήποτε δημόσιας 
συγκέντρωσης και να χορηγεί άδειες για τη χρήση των θεάτρων, των υποστατικών ή των χώρων αυτών.” για 
προώθηση πνευματικών, καλλιτεχνικών, πολιτιστικών, μορφωτικών, αθλητικών κ.τ.λ. δραστηριοτήτων. 

3. Σημειώνεται ότι παρόμοιες αναφορές υφίστανται και ως “εξουσίες” στο εδάφιο (κη) του άρθρου 83 του περί 
Κοινοτήτων Νόμου και στο εδάφιο (ιβ) του άρθρου 44 του περί Δήμων Νόμου. 

4. Σύμφωνα με το άρθρο 5Γ του Περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Κεφ. 59), οι άδειες παροχής 
διευκολύνσεων παραχωρούνται από τις οικείες Τοπικές Αρχές, στα σημεία της παραλίας που καθορίζονται από 
το εγκριμένο σχέδιο χρήσης της παραλίας αλλά και σε τμήματα της παραλίας, τα οποία εμπίπτουν σε κρατική 
παραλιακή γη που έχει εκμισθωθεί από το Κράτος. 

5. Παράλληλα, με βάση το άρθρο 5Ζ του υπό αναφορά Νόμου, τα σχέδια χρήσης της παραλίας, καταρτίζονται 
από κάθε Τοπική Επιτροπή Παραλιών της οποίας προεδρεύει ο Πρόεδρος της οικείας τοπικής αρχής ή 
εκπρόσωπός του και μετέχει ένας εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και εκπρόσωπος της οικείας 
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Επαρχιακής Διοίκησης. 

6. Τονίζεται ωστόσο ότι δυνάμει του άρθρου 10 του Περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Κεφ. 59), οι αρχές 
τοπικής διοικήσεως οφείλουν να ορίζουν “επιθεωρητές παραλίας” για έλεγχο και επιβεβαίωση ότι επικρατεί 
ευταξία επί της παραλίας, ότι οι διευκολύνσεις/υπηρεσίες παρέχονται σύμφωνα με τους όρους των εκδοθέντων 
αδειών, ότι δεν παρενοχλούνται οι λουόμενοι/περίοικοι κ.τ.λ. 

7. Σε ό,τι αφορά τυχόν κριτήρια και προϋποθέσεις παραχώρησης διευκολύνσεων για διεξαγωγή 
εκδηλώσεων, θεωρείται ότι αυτά είναι ως έχουν αναφερθεί ανωτέρω, ήτοι η προώθηση πνευματικών, 
καλλιτεχνικών, πολιτιστικών, μορφωτικών, αθλητικών κ.τ.λ. δραστηριοτήτων.  Συναφώς, αναφέρεται ότι οι 
Επαρχιακές Διοικήσεις, εξετάζουν μόνο αιτήματα για την παραχώρηση Άδειας Χρήσης Οργάνων που ενισχύουν 
τον ήχο (μεγαφώνων) δυνάμει του άρθρου 187 του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου και εκδίδουν τέτοιες άδειες με 
φειδώ, κάνοντας αναφορά επί της άδειας σε συγκεκριμένες ώρες εκπομπής και ανώτατα επίπεδα ήχου. 

8. Η αρμόδια αρχή που παρακολουθεί την εφαρμογή της νομοθεσίας για τη διαχείριση των παραλιών είναι η 
Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, η οποία απαρτίζεται από τον Πρόεδρο της Ένωσης Δήμων ή εκπρόσωπό του, ως 
πρόεδρο, από έναν εκπρόσωπο των Υπουργείων Εσωτερικών, Μεταφορών, Συγκοινωνιών και Έργων, 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης, του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, τρεις άλλους εκπρόσωπους της Ένωσης 
Δήμων Κύπρου, δύο εκπροσώπους της Ομοσπονδίας Ενώσεων Κοινοτήτων Κύπρου και έναν εκπρόσωπο της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων. 

9. Συνοψίζοντας, η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, δύναται να προβεί σε εισηγήσεις για συμμόρφωση, 
επιβολή χρηματικής ποινής ή/και αφαίρεση όλων ή κάποιων εκ των εξουσιών/αρμοδιοτήτων από τις Τοπικές 
Αρχές.  Ως εκ τούτου, στατιστικά δεδομένα για ελέγχους, καταγγελίες κ.τ.λ., θα πρέπει να ζητηθούν από την ίδια 
την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνού στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.092, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο ετήσιος μέσος όρος του ποσού των ενοικίων που καταβλήθηκε από το κράτος (εκτός από τα Ειδικά 
Ταμεία) κατά την τριετία 2020-2022 ανήλθε στα €17,2 εκ για γραφειακούς χώρους και στα €4,6 εκ για μη 
γραφειακούς χώρους. 

3. Με βάση το φορολογικό σύστημα σε ισχύ, το εισόδημα από ενοίκια φορολογείται με φόρο εισοδήματος, 
με Έκτακτη Αμυντική Εισφορά (ΕΑΕ) και με εισφορά ΓεΣΥ. 

4. Για σκοπούς φορολογίας εισοδήματος επί των ενοικίων, το εισόδημα από ενοίκια προστίθεται στο 
συνολικό εισόδημα του ιδιοκτήτη και μετά τις εκπτώσεις, αφαιρέσεις και απαλλαγές φορολογείται με τους 
φορολογικούς συντελεστές σε ισχύ.  Σημειώνεται ότι για τα φορολογικά έτη 2020-2021 τέθηκαν σε ισχύ 
ειδικές διατάξεις στα πλαίσια αντιμετώπισης της πανδημίας, οι οποίες ίσχυαν υπό προϋποθέσεις. 

5. Γενικά, η έκτακτη αμυντική εισφορά για ενοίκια υπολογίζεται ως το 3% στο 75% του συνολικού ποσού 
ενοικίων και όταν καταβάλλεται από μη φυσικό πρόσωπο όπως στην περίπτωση του κράτους, 
παρακρατείται πριν την καταβολή του ενοικίου στον ιδιοκτήτη. Σημειώνεται ότι υπάρχουν απαλλαγές από 
την έκτακτη αμυντική εισφορά ανάλογα με την κατάσταση των ιδιοκτητών (π.χ. μη φορολογικός κάτοικος). 

6. Η εισφορά ΓεΣΥ για ενοίκιο υπολογίζεται ως το 2,65% του συνολικού ποσού ενοικίου και όταν 
καταβάλλεται από μη φυσικό πρόσωπο παρακρατείται πριν την καταβολή του ενοικίου στον ιδιοκτήτη. 
Σημειώνεται ότι ο συντελεστής εισφοράς ΓεΣΥ από το 2019 μέχρι το 2021 έτυχε κάποιων 
διαφοροποιήσεων, και ότι από την εισφορά ΓεΣΥ υπάρχουν απαλλαγές ανάλογα με την κατάσταση των 
ιδιοκτητών (π.χ. νομικό πρόσωπο). 

7. Λόγω του ότι τα εμβάσματα έκτακτης αμυντικής εισφοράς από τις κρατικές υπηρεσίες καταλήγουν σε ένα 
λογαριασμό, ανεξαρτήτως αν αφορούν, ενοίκια, τόκους, μερίσματα, το ποσό έκτακτης αμυντικής εισφοράς, 
δεν μπορεί να απομονωθεί το ποσό που καταβλήθηκε για ενοίκια. Το ίδιο ισχύει και για τις εισφορές ΓεΣΥ. 

8. Όσον αφορά για τις ενέργειες στις οποίες προβαίνει το Τμήμα Φορολογίας, πληροφορείστε ότι το Τμήμα 
πραγματοποιεί κατά καιρούς εκστρατείες συμμόρφωσης στη βάση διαχείρισης κινδύνου.  Οι πληρωμές 
από το κράτος και η αντίστοιχη φορολογική συμμόρφωση των προσώπων που λαμβάνουν αυτές τις 
πληρωμές, συμπεριλαμβανομένων των ιδιοκτητών κτηρίων που ενοικιάζονται από το κράτος, 
αποτέλεσε μέρος μιας από τις εκστρατείες συμμόρφωσης, οι οποίες βρίσκονται στο στάδιο του 
σχεδιασμού στο παρόν στάδιο.  Συγκεκριμένα, κατά τον Μάρτιο 2020 έχει σχεδιαστεί από το Τμήμα 
Φορολογίας και έχει ζητηθεί αναφορά η οποία υλοποιείται από το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής στην 
Κυβερνητική Αποθήκη Πληροφοριών και η οποία σταδιακά εμπλουτίζεται με νέα πληροφόρηση.  Η εν 
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λόγω αναφορά βρίσκεται στο στάδιο ελέγχου και αναμένεται να ανακτηθεί η συγκεντρωτική πληροφόρηση 
πληρωμών FIMAS, μεταξύ άλλων και η καταβολή ενοικίων η οποία θα επικαιροποιείται σε ετήσια βάση. 

9. Με την ολοκλήρωση του ελέγχου της αναφοράς, το Τμήμα θα προχωρήσει στην ταυτοποίηση των 
ιδιοκτητών και στην αντιπαραβολή των στοιχείων πληρωμών με τις δηλώσεις εισοδήματος που 
υποβάλλουν οι ίδιοι. Η εκστρατεία συμμόρφωσης θα σχεδιαστεί στη βάση των αποκλίσεων και των 
επιπέδων συμμόρφωσης των ιδιοκτητών. 

10. Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2023 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Αθηνάς Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.105, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική ερώτησή σας, για να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας αποφάσισε την ανέγερση του Νέου Περιφερειακού 
Νηπιαγωγείου και Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης-Λιβαδιών σε χαρακτηρισμένο από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, Σχολικό χώρο για Περιφερειακό Σχολείο στο τεμάχιο με αρ. 299, αρ. 
εγγραφής: 0/5858, τμήμα: 04, κτηματικό σχέδιο: 0/2-258-370, το οποίο βρίσκεται σε γη του Δήμου 
Λιβαδιών και πλησίον του συνόρου με την κοινότητα Βορόκληνης. 

3. Στην παρούσα φάση έχει αποσταλεί αίτημα στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για την ετοιμασία 
ρυθμιστικού Σχεδίου στο πιο πάνω τεμάχιο και στη συνέχεια θα προωθηθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης 
του απαραίτητου χώρου. 

4. Έχει ξεκινήσει η ετοιμασία Σημειώματος Έργου (ΡCΝ) το οποίο θα περιλαμβάνει τον αναλυτικό σχεδιασμό 
του Έργου. Στη συνέχεια θα ετοιμαστούν Έγγραφα για την προκήρυξη Διαγωνισμού για την παροχή 
υπηρεσιών (μελέτη-επίβλεψη) συμβούλων μελετητών αρχιτέκτονα, πολιτικού μηχανικού, ηλεκτρολόγου 
μηχανικού, μηχανολόγου μηχανικού και επιμετρητή ποσοτήτων για το πιο πάνω Έργο.  Μετά την 
ολοκλήρωση της μελέτης θα προκηρυχθεί ο σχετικός διαγωνισμός για την ανέγερση του Νέου 
Περιφερειακού Νηπιαγωγείου και Δημοτικού Σχολείου Βορόκληνης-Λιβαδιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Πέτρου Ξενοφώντος στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.112, ημερομηνίας 27 

Σεπτεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με την Εθνική [(Νόμος 139(Ι)/2006)] και Ενωσιακή Νομοθεσία [Κανονισμός (ΕΕ) 1151/2012, 
Κανονισμός (ΕΕ) 2017/625] που διέπει τις προστατευόμενες ονομασίες προέλευσης και γεωγραφικές ενδείξεις, 
δεν υπάρχει πρόνοια δημοσιοποίησης των αποτελεσμάτων των ελέγχων κάθε μεμονωμένης ελεγχόμενης 
επιχείρησης.  Συγκεκριμένα, στο άρθρο 27(2) του περί της Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης και 
Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων Νόμου 139(Ι)/2006, προνοείται, μόνο, η 
κοινοποίηση των αποτελεσμάτων των αναλύσεων στον ενδιαφερόμενο. Περαιτέρω, στο άρθρο 29 του ίδιου 
Νόμου προνοείται ότι “...οι Επιθεωρητές και άλλοι δημόσιοι υπάλληλοι που λαμβάνουν γνώση ένεκα της θέσης 
τους ή κατά την άσκηση των υπηρεσιακών τους καθηκόντων πληροφοριών εμπιστευτικής φύσεως, έχουν 
υποχρέωση προς εχεμύθεια και οφείλουν να μην κοινοποιούν αυτές εκτός στην έκταση που επιβάλλεται προς 
εφαρμογή των διατάξεων του παρόντος Νόμου.” 

(β) Kατά το 2023 και μέχρι τις 27/10/2023, ο εξουσιοδοτημένος φορέας Ελέγχου και Πιστοποίησης Bureau 
Veritas Hellas (BVH), έχει πραγματοποιήσει 55 ελέγχους και επανελέγχους σε τυροκομεία για εξακρίβωση της 
συμμόρφωσης προς τις προδιαγραφές της Προστατευόμενης Ονομασίας Προέλευσης (ΠΟΠ) 
“Χαλλούμι/Halloumi/Hellim”.  Από τους ελέγχους αυτούς δεν προέκυψε ανάγκη μη επανέκδοσης ή και ανάκλησης 
οποιουδήποτε πιστοποιητικού.  Συνεπώς, και τα 58 τυροκομεία, τα οποία είναι ενταγμένα στο Σύστημα Ελέγχου 
και Πιστοποίησης της ΠΟΠ χαλλούμι, κατέχουν εν ισχύι Πιστοποιητικό Συμμόρφωσης. 

(γ) Επιπρόσθετα, κατά την ίδια χρονική περίοδο το Τμήμα Γεωργίας πραγματοποίησε 11 
ελέγχους/δειγματοληψίες χαλλουμιών απευθείας από τυροκομικές εγκαταστάσεις και 13 
ελέγχους/δειγματοληψίες από χώρους λιανικής πώλησης χαλλουμιού.  Από τους ελέγχους του Τμήματος 
Γεωργίας προέκυψαν 7 μη συμμορφώσεις εκ των οποίων: 

-  3 αφορούσαν την μη τήρηση της ελάχιστης περιεκτικότητας σε αιγινό και πρόβειο γάλα, η οποία ορίζεται 
στο σχετικό Διάταγμα του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας,  

-  1 αφορούσε μη τήρηση του προβλεπόμενου ποσοστού άλατος σύμφωνα με τις Προδιαγραφές του 
χαλλουμιού, 

- 1 αφορούσε την μη τήρηση του προβλεπόμενου ποσοστού υγρασίας σύμφωνα με τις Προδιαγραφές του 
χαλλουμιού, 
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- 1 αφορούσε την κυκλοφορία προϊόντος με την ονομασία χαλλούμι ΠΟΠ, χωρίς την απαραίτητη 
πληροφόρηση σε σχέση με το εγκεκριμένο τυροκομείο που παρήγαγε το εν λόγω προϊόν, 

- 1 αφορούσε παράνομη χρήση της ονομασίας χαλλούμι από τυροκομείο, το οποίο δεν είναι ενταγμένο στο 
σύστημα ελέγχου και πιστοποίησης της ΠΟΠ Χαλλούμι. 

Σε όλες τις περιπτώσεις, λήφθηκαν τα απαραίτητα μέτρα, ώστε να παύσει η χρήση της Προστατευόμενης 
Ονομασίας Προέλευσης χαλλούμι από τα μη συμμορφούμενα προϊόντα. 

(δ) Επιπλέον, μετά και τη δημοσίευση του Διατάγματος του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
(Κ.Δ.Π. 332/2023 ημερομηνίας 20/10/2023) για αύξηση του ποσοστού συμμετοχής του αιγοπρόβειου γάλακτος 
στην παρασκευή του προϊόντος από το 10% στο 19% την περίοδο μεταξύ της 20ής Οκτωβρίου 2023 και της 31ης 
Ιανουαρίου 2024 περιλαμβανομένων διενεργήθηκαν από το Τμήμα Γεωργίας επιπλέον 8 δειγματοληψίες για τις 
οποίες εκκρεμούν τα αποτελέσματα των εργαστηριακών ελέγχων. 

(ε) Τέλος, ενημερώνεστε ότι πέραν των πιο πάνω ελέγχων, το Τμήμα Γεωργίας κάνοντας χρήση των 
μηχανισμών συνεργασίας και διοικητικής συνδρομής που διαθέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει υποβάλει 19 
καταγγελίες για παραβίαση του ενωσιακού Κανονισμού που διέπει τις Γεωγραφικές Ενδείξεις όσον αφορά τη 
χρήση της ονομασίας χαλλούμι, σε 11 ευρωπαϊκές χώρες.  Παράλληλα, μέσω των προαναφερόμενων 
μηχανισμών, το Τμήμα Γεωργίας έχει κληθεί και έχει εξετάσει 5 καταγγελίες από άλλες Ευρωπαϊκές χώρες για 
παραβίαση της ΠΟΠ χαλλούμι από Κύπριους παραγωγούς. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Αλέξη Βαφεάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.115, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2023, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

  «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία 
προσφοροδότησης του έργου που αφορά στην αναβάθμιση των Στάσεων και Στεγάστρων Λεωφορείων 
Παγκύπρια με ανάθεση της Σύμβασης στην κοινοπραξία “A.S. AIRCONTROL LTD & AMCO A.B.E.E.” για το 
ποσό των €61.658.761,88 πλέον ΦΠΑ. 

2. Το συμβόλαιο υπογράφτηκε στις 5 Οκτωβρίου, 2023 και περιλαμβάνει: 

• Πενταετή βασική υλοποίηση, €36.658.761,88, 

• Μακροχρόνιες εγγυήσεις υλικών και εξοπλισμού,  

• Δεκαπενταετή συντήρηση, €5.000.000, 

• Πρόνοια Επέκτασης για πρόσθετες παραγγελίες από την Αναθέτουσα Αρχή, €10.000.000, 

• Πρόνοια επέκτασης για πρόσθετες παραγγελίες από τρίτους φορείς, όπως Δήμους, Κοινότητες, 
Σχολικές Εφορείες, Εταιρείες Λεωφορείων με Συμβόλαια Παραχώρησης, κ.τ.λ., €10.000.000. 

3. Κατά τη πενταέτη βασική υλοποίηση του έργου, θα κατασκευαστούν και τοποθετηθούν: 

• 350 πυλώνες με ενσωματωμένη τεχνολογία, 

• 2 000 απλοί πυλώνες, 

• 1 350 μικρά στέγαστρα με ενσωματωμένη τεχνολογία, 

• 650 μεγάλα στέγαστρα με ενσωματωμένη τεχνολογία, 

• 100 μεγάλα στέγαστρα με ενσωματωμένη τεχνολογία κατάλληλα για Ορεινές Περιοχές, 

• 20 ποδηλατοστάσια και 200 ποδηλατοστάτες, καθώς και 

• Θεμέλια και θα γίνουν επιδιορθώσεις γύρω από τις στάσεις. 

4. Βάσει του χρονοδιαγράμματος του Έργου και των φάσεων υλοποίησής του, με την υπογραφή του πιο 
πάνω Συμβολαίου ξεκίνησε η προετοιμασία μαζικής παραγωγής των νέων στάσεων και στεγάστρων, η εκτέλεση 
προκατασκευαστικών εργασιών για την τοποθέτησή τους, καθώς και η επιδιόρθωση και επανατοποθέτηση 
υφιστάμενων στεγάστρων.  Οι τοποθετήσεις του νέου τύπου στάσεων/στεγάστρων θα ξεκινήσουν τον Απρίλιο 
του 2024 με προτεραιότητα στα σημεία των στάσεων που βρίσκονται επί των κύριων αξόνων, σε στάσεις που 
σημειώνουν υψηλή επιβατική κίνηση και σε σημεία μετεπιβίβασης, Παγκύπρια.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει 
αναπτύξει σχετικό επενδυτικό πλάνο και προγραμματισμό τοποθέτησης των στάσεων/στεγάστρων, το οποίο θα 
οριστικοποιείται πριν την έναρξη κάθε ημερολογιακού έτους, σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές και κατόπιν 
διεξαγωγής επιτόπιων συναντήσεων. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, εκτιμάται ότι κατά: 

• Το 2023 θα επιδιορθωθούν και επανατοποθετηθούν 50 περίπου υφιστάμενα στέγαστρα, 
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• Το 2024 θα επιδιορθωθούν και επανατοποθετηθούν 150 περίπου υφιστάμενα στέγαστρα και θα 
εγκατασταθούν 300 περίπου νέα στέγαστρα ( 2 κύριοι άξονες ανά πόλη), 

• Τα έτη 2025-2028 θα επιδιορθωθούν και επανατοποθετηθούν 200 περίπου υφιστάμενα στέγαστρα 
ανά έτος και θα εγκατασταθούν 450 περίπου νέα στέγαστρα (2-3 άξονες ανά πόλη) ανά έτος. 

5. Πρότυπο δείγμα των τριών νέων τύπων στάσεων/στεγάστρων έχει εγκατασταθεί στη λεωφόρο 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ με σκοπό την επιβεβαίωση της ορθότητας του σχεδιασμού και των απαιτήσεων του 
αντικειμένου του έργου, όπως και τη καταλληλότητα των υλικών και του τρόπου κατασκευής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Πέτρου Ξενοφώντος στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.128, ημερομηνίας 19 

Οκτωβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η ανανέωση της έγκρισης της δραστικής ουσίας glyphosate για 10 χρόνια, τέθηκε προς ψήφιση στην 
Αρμόδια Μόνιμη Επιτροπή Standing Committee on Plants, Animals, Food and Feed Section 
Phytopharmaceuticals - Legislation (εφεξής η “Επιτροπή”), που πραγματοποιήθηκε στις Βρυξέλλες, στις 
12-13 Οκτωβρίου 2023. 

(β)  H έγκριση των δραστικών ουσιών που περιέχονται σε φυτοπροστατευτικά προϊόντα λαμβάνεται με 
απόφαση της πιο πάνω αρμόδιας Επιτροπής, εφόσον πληρούνται οι πρόνοιες του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
1107/2009, με τον οποίο τίθενται τα κριτήρια για την αξιολόγηση των δραστικών ουσιών, ώστε να 
διασφαλίζεται η ανθρώπινη υγεία, η υγεία των ζώων και η προστασία του περιβάλλοντος.  Εφόσον εγκριθεί 
μια δραστική ουσία με σχετική απόφαση της Επιτροπής, τότε δυνατόν να περιέχεται σε 
φυτοπροστατευτικά προϊόντα που διατίθενται στην Κοινοτική Αγορά.  Πριν τη λήξη της περιόδου έγκρισης, 
η έγκριση δυνατόν να ανανεωθεί ή να τροποποιηθεί ή να αποσυρθεί, λαμβάνοντας υπόψη τις όποιες 
επιστημονικές εξελίξεις. 

(γ)  Αρχικά η χρήση της δραστικής ουσίας glyphosate, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 2017/2324 
ανανεώθηκε μέχρι τις 15/12/2022, ενώ στη συνέχεια η έγκρισή της παρατάθηκε για ακόμη ένα χρόνο (μέχρι 
16/12/2023), για να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος για την εξέταση των πολλών δεδομένων και μελετών που 
υποβλήθηκαν για την ουσία αυτή.  Η αξιολόγησή της, πραγματοποιήθηκε από κοινού από τις αρμόδιες 
αρχές της Γαλλίας, της Ουγγαρίας, της Ολλανδίας και της Σουηδίας και στη συνέχεια διαβίβασαν την 
αξιολόγηση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων (EFSA).  Η EFSA 
υιοθέτησε την συγκεκριμένη αξιολόγηση διαβιβάζοντας σχετική έκθεση στην Επιτροπή. 

(δ)  Από το περιεχόμενο της έκθεσης προέκυψε ότι, η δραστική ουσία glyphosate είναι ασφαλής για τον 
άνθρωπο, τα ζώα και το περιβάλλον, ενώ δεν πληροί τα κριτήρια για να χαρακτηριστεί ως καρκινογόνος, 
μεταλλαξιογόνος ή τοξική για την αναπαραγωγή, ουσία.  Λαμβάνοντας αυτά υπόψη, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, έθεσε προς ψήφιση την ανανέωση της έγκρισης της δραστικής ουσίας glyphosate μόνο όμως 
για 10 χρόνια και όχι για 15 χρόνια που είναι η συνήθης πρακτική.  Σημειώνεται ότι για την έγκριση της 
συγκεκριμένης δραστικής ουσίας, διαχρονικά υπάρχουν έντονες αντιδράσεις από διάφορες 
περιβαλλοντικές οργανώσεις, οι οποίες υποστηρίζουν την απόσυρσή της από την ευρωπαϊκή αγορά. 

(ε)  Η δραστική ουσία glyphosate έχει ζιζανιοκτόνο δράση και περιέχεται σε αρκετά αδειοδοτημένα 
σκευάσματα που κυκλοφορούν στη Κύπρο.  Είναι διασυστηματικό, μη εκλεκτικό ζιζανιοκτόνο και 
εφαρμόζεται για την καταπολέμηση ετήσιων και πολυετών αγρωστωδών και πλατύφυλλων ζιζανίων, 
καθώς και υδροχαρών ζιζανίων και ξυλωδών φυτών.  Χρησιμοποιείται ευρέως σε πάρα πολλές 
καλλιέργειες, καθώς επίσης και σε ακαλλιέργητες εκτάσεις.  

(στ)  Λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαίτερες εδαφοκλιματικές συνθήκες της Κύπρου, η δυνατότητα χρήσης 
αποτελεσματικών ζιζανιοκτόνων, στις περιπτώσεις όπου δεν είναι δυνατή η καταπολέμησή τους με άλλες 
μεθόδους, θεωρείται άκρως σημαντική.  Η τυχόν μη ανανέωση της χρήσης της θα έχει αρνητικές συνέπειες 
στη γεωργική παραγωγή αφού ελαχιστοποιούνται τα διαθέσιμα φυτοπροστατευτικά προϊόντα για χημική 
καταπολέμηση των ζιζανίων. 

(ζ)  Βάσει των όσων αναφέρθηκαν πιο πάνω, η Κύπρος στην εν λόγω συνάντηση της Επιτροπής τάχθηκε 
“ΥΠΕΡ” της πρότασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για ανανέωση της δραστικής ουσίας glyphosate, με 
καθαρά τεχνοκρατικά κριτήρια όπως αυτά προέκυψαν από την αξιολόγηση των χωρών που αξιολόγησαν 
την ουσία αυτή, την αξιολόγηση της EFSA και την πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Στην εν λόγω 
συνάντηση, δεκαοκτώ (18) Κράτη Μέλη ψήφισαν υπέρ - 41,71% του πληθυσμού της ΕΕ, έξι (6) Κράτη 
Μέλη τήρησαν αποχή - 55,28% του πληθυσμού της ΕΕ και 3 (τρία) Κράτη Μέλη ψήφισαν εναντίον - 
3,01% του πληθυσμού της ΕΕ, με αποτέλεσμα να μην ληφθεί άποψη (no opinion).  Με βάση το 
αποτέλεσμα αυτό, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα προχωρήσει σε σύσταση Επιτροπής Προσφυγών (appeal 
committee) για το συγκεκριμένο θέμα. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή τυχόν διευκρινίσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνού στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.132, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χριστοφίδη 

Κυβερνητικά μέτρα για τη διαχείριση στο δημόσιο χρέος της Κυπριακής Δημοκρατίας εξαιτίας της 
συνεχιζόμενης αύξησης των επιτοκίων 

 «Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση σε σχέση με τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση για τη 
διαχείριση των επιπτώσεων στο δημόσιο χρέος της Δημοκρατίας εξαιτίας της συνεχιζόμενης αύξησης των 
επιτοκίων και να σας πληροφορήσω τ’ ακόλουθα: 

 Η διαχείριση των επιπτώσεων στο δημόσιο χρέος της Κυπριακής Δημοκρατίας εξαιτίας της συνεχιζόμενης 
αύξησης των επιτοκίων αποτελεί θέμα υψίστης σημασίας για την Κυβέρνηση και ειδικά για το Υπουργείο 
Οικονομικών και ως εκ τούτου παρακολουθείται στενά και λαμβάνεται υπόψη κατά τον σχεδιασμό της 
κυβερνητικής πολιτικής ανεξαρτήτως του επιπέδου των επιτοκίων.  

3. Αδιαμφισβήτητα οι αποφάσεις για συνεχή αύξηση των βασικών επιτοκίων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα για επαναφορά του υψηλού πληθωρισμού στον μεσοπρόθεσμο στόχο του 2%, καθιστούν επιτακτική 
την ανάγκη επαγρύπνησης για τη διαχείριση της αναπόφευκτα αρνητικής επίπτωσης στην εξυπηρέτηση του 
δημόσιου χρέους.  Η επίδραση αυτή αντανακλάται στην αύξηση του κόστους δανεισμού των Κυβερνήσεων είτε 
για την αναχρηματοδότηση του χρέους είτε για την λήψη μέτρων πολιτικής για περιορισμό της επίδρασης του 
υψηλού πληθωρισμού στην κοινωνία. 

4. Τα μέτρα που λαμβάνει το Υπουργείο Οικονομικών για τη διαχείριση των επιπτώσεων στο δημόσιο χρέος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας εξαιτίας της συνεχιζόμενης αύξησης των επιτοκίων στηρίζονται σε δύο πυλώνες, 
στην εφαρμογή μιας ορθολογιστικής στρατηγικής διαχείρισης δημόσιου χρέους και στην πειθαρχημένη 
δημοσιονομική πολιτική. 

4.1 Ο πρωταρχικός αντικειμενικός στόχος της στρατηγικής διαχείρισης δημόσιου χρέους είναι να διασφαλίσει 
μεταξύ άλλων ότι το κόστος δανεισμού είναι το χαμηλότερο δυνατό μεσοπρόθεσμα, στα πλαίσια ενός αποδεκτού 
επιπέδου κινδύνου.  Μέσα από την εφαρμογή της στρατηγικής διαχείρισης δημόσιου χρέους αξιολογούνται όλοι 
οι κίνδυνοι που σχετίζονται με την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους μεταξύ των οποίων ο κίνδυνος 
αναχρηματοδότησης, ο επιτοκιακός κίνδυνος και ο συναλλαγματικός κίνδυνος.  Μολονότι τα βασικά επιτόκια 
έχουν αυξηθεί κατά 450 μονάδες βάσης από τον Ιούλιο του 2022 μέχρι σήμερα, το μέσο σταθμικό κόστος 
εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους σημείωσε αύξηση μόνο 20 μονάδες βάσης. Αυτό ακριβώς οφείλεται σε μια 
σειρά μέτρων που εφαρμόζονται μέσω της στρατηγικής διαχείρισης δημόσιου χρέους όπως: 

(α)  ο δανεισμός σε σταθερό επιτόκιο και η συγκράτηση του δημόσιου χρέους κυμαινόμενου επιτοκίου σε 
χαμηλά επίπεδα (Στις 30/9/2023 το δημόσιο χρέος σε κυμαινόμενο επιτόκιο ήταν 30% εκ των οποίων το 
90% αφορούσε δανεισμό από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας το επιτόκιο του οποίου είναι πολύ 
χαμηλό, κάτω από το 1%), 

(β) η διατήρηση της μέσης διάρκειας χρέους πέραν των 7 ετών, 

(γ) η διατήρηση του βραχυπρόθεσμου χρέους σε χαμηλά επίπεδα και η διαμόρφωση ενός άνετου 
χρονοδιαγράμματος λήξεως χρέους μειώνοντας έτσι τον κίνδυνο αναχρηματοδότησης, και 

(δ)  η μείωση του κινδύνου ρευστότητας μέσω της διατήρησης επαρκών ρευστών διαθεσίμων για κάλυψη των 
χρηματοδοτικών αναγκών των επόμενων 9-12 μηνών, προσδίδοντας έτσι την απαιτούμενη ευελιξία ως 
προς την επιλογή του ευνοϊκότερου χρονικού σημείου, από πλευράς επιτοκίων, της έκδοσης Ευρωπαϊκών 
Μεσοπρόθεσμων Ομολόγων που αποτελεί την κύρια πηγή χρηματοδότησης της Κυβέρνησης. 

Να σημειωθεί ότι το συνολικό ετήσιο ποσό των τόκων του δημόσιου χρέους που καταβλήθηκε το έτος 2021 και 
2022 (σε ταμειακή βάση), ανήλθε σε €438,2 εκ. και €406,7 εκ. αντίστοιχα δηλαδή καταγράφηκε μείωση κατά 7,2% 
ή κατά €31,5 εκ.  Η μείωση αποδίδεται κυρίως στη μείωση των πληρωτέων τόκων λόγω της προγραμματισμένης 
αποπληρωμής χρέους που αφορούσε εγχώρια ομόλογα με μέσο σταθμικό κόστος 3,5% και γενικά στην 
αναχρηματοδότηση του χρέους με χαμηλότερα επιτόκια.  Στο τέλος του 2023, το συνολικό ποσό των τόκων του 
δημόσιου χρέους που θα καταβληθεί (σε ταμειακή βάση) εκτιμάται περίπου σε €378,7 εκ. δηλαδή περαιτέρω 
μείωση κατά 6,9% ή κατά €28 εκ.  Στα ποσά αυτά δεν περιλαμβάνονται οι πληρωμές τόκων προς το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το ύψος των οποίων ήταν €53,3 εκ. για το 2022 ενώ για την περίοδο Ιανουαρίου-
Σεπτεμβρίου 2023, το ποσό αυτό ανήλθε σε €157,9 εκ.  Στον πίνακα 1 του συνημμένου παρατίθενται λεπτομερή 
στοιχεία για τους τόκους εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους για τα έτη 2021-2023. 

4.2 Όσον αφορά τον δεύτερο πυλώνα, μέσω της εφαρμογής μιας πειθαρχημένης δημοσιονομικής 
πολιτικής, με βασικές προτεραιότητες, μεταξύ άλλων, τη διατήρηση ενός πλεονασματικού δημοσιονομικού 
ισοζυγίου, τη δημιουργία συνθηκών βιώσιμης ανάπτυξης σε βασικούς τομείς της οικονομίας και τη μείωση του 
δημόσιου χρέους σε απόλυτους αριθμούς μεσοπρόθεσμα επιδιώκεται η συγκράτηση του κόστους εξυπηρέτησης 
του δημόσιου χρέους και ειδικά σε περιόδους που επικρατούν υψηλά επιτόκια. 
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5. Αξιοσημείωτο επίσης, είναι το γεγονός ότι το συνολικό ποσό των πληρωτέων τόκων ως ποσοστό του 
ΑΕΠ, ως ποσοστό των συνολικών εσόδων και ως ποσοστό του δημόσιου χρέους ακολουθεί πτωτική πορεία για 
την περίοδο αναφοράς 2021-2023.  Ο δείκτης “τόκοι πληρωτέοι προς ΑΕΠ” προβλέπεται να προσεγγίσει το 1,3% 
το 2023 σε σύγκριση με 1,8% το 2021 και ο δείκτης “τόκοι πληρωτέοι προς τα συνολικά έσοδα” της Γενικής 
Κυβέρνησης προβλέπεται να προσεγγίσει το 2,9% από 4,3% το 2021 ενώ o δείκτης των “καταβληθέντων τόκων 
ως ποσοστό του δημόσιου χρέους” προβλέπεται να προσεγγίσει το 1,6% το 2023 από 1,8% το 2021. Φυσικά, το 
μέσο σταθμικό κόστος (ως ποσοστό επιτοκίου) του δημόσιου χρέους έχει αυξηθεί από 1,8% το 2022 σε 2% το 
2023 λόγω της αύξησης των επιτοκίων του νέου δανεισμού. Στον πίνακα 2 του συνημμένου παρατίθενται 
λεπτομερή στοιχεία επί αυτών των δεικτών. 

6. Καταληκτικά, αναφέρεται ότι τα μέτρα που λαμβάνει το Υπουργείο Οικονομικών για τη διαχείριση των 
επιπτώσεων στο δημόσιο χρέος της Κυπριακής Δημοκρατίας εξαιτίας της συνεχιζόμενης αύξησης των επιτοκίων 
είναι σε συνεχή βάση γι’ αυτό και όπως αναφέρθηκε πιο πάνω η επίπτωση της αύξησης των επιτοκίων στο 
δημόσιο χρέος είναι περιορισμένη.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Άννας 
Κουκκίδη Προκοπίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.135, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σάς παραθέτω για ενημέρωση σχετικές επιστολές του Αρχηγού 
Αστυνομίας αυτόδηλου περιεχομένου: 

 “Σχετικά με το γεγονός ότι η Υπηρεσία Μεταλλείων ως η Αρμόδια Αρχή για την αδειοδότηση για 
ρίψη βεγγαλικών κατά τις βραδινές ώρες αδυνατεί να ανταποκριθεί στις καταγγελίες για ρίψη βεγγαλικών 
σημειώνεται ότι μετά από έλεγχο που έγινε σε Παγκύπρια βάση διαφάνηκε ότι η Αστυνομία έλαβε για το 
έτος 2022 συνολικά 218 αναφορές/καταγγελίες για θέματα πυροτεχνημάτων και σχηματίστηκαν 18 
υποθέσεις, ενώ για το έτος 2023 μέχρι στιγμής έχουν ληφθεί 105 αναφορές/καταγγελίες για θέματα 
πυροτεχνημάτων και σχηματίσθηκαν 5 υποθέσεις. 

2. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την Εγκύκλιο αρ.ΣΑΓ 2699030, ημερ. 31.01.2019, δόθηκαν σχετικές 
οδηγίες στα μέλη της Αστυνομίας όπως σε περιπτώσεις που γίνεται ρίψη πυροτεχνημάτων χωρίς να 
εξασφαλίζονται οι σχετικές άδειες από τον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών ή σε περίπτωση εξασφάλισης 
άδειας χωρίς να ακολουθούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις της, να αναλαμβάνουν την άμεση διερεύνηση 
όλων των καταγγελιών, πληροφοριών ή περιπτώσεων κατοχής και χρήσης πυροτεχνημάτων που 
περιέρχονται στην αντίληψή τους.  Στα πλαίσια της διερεύνησης θα πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τους τις 
πρόνοιες της νομοθεσίας και να εξακριβώνουν κατά πόσο εξασφαλίστηκε η σχετική άδεια από τον 
Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών ή κατά πόσο σε περίπτωση εξασφάλισης της απαιτούμενης άδειας 
παραβιάζονται οποιοιδήποτε όροι της. 

3. Με βάση τις πιο πάνω πληροφορίες φαίνεται ότι η Αστυνομία ανταποκρίνεται ήδη στις περιπτώσεις 
παράνομης κατοχής, χρήσης και μεταφοράς πυροτεχνημάτων σύμφωνα με τις οδηγίες που δίδονται κατά 
καιρούς για το θέμα όπως και σε κάθε άλλη περίπτωση παραβίασης της Νομοθεσίας.” 

 Πρόσθετα, πληροφορείστε ότι στις 27 Σεπτεμβρίου 2023 κατά τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Περιβάλλοντος με θέμα “Το φαινόμενο της ρίψης πυροτεχνημάτων παγκύπρια και η μη εφαρμογή της 
σχετικής νομοθεσίας”, ο πρόεδρος της κοινοβουλευτικής επιτροπής κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου ζήτησε 
στατιστικά στοιχεία για το αποτέλεσμα/πορεία των υποθέσεων/καταγγελιών που έχουν διερευνηθεί από την 
Αστυνομία, για τα έτη 2022-2023, τα οποία παρατίθενται για ενημέρωσή σας μέσω επιστολής του Αρχηγού 
Αστυνομίας, αυτόδηλου περιεχομένου: 

 “Συνημμένα σάς διαβιβάζονται αναλυτικοί πίνακες των υποθέσεων που αφορούν την παράνομη 
κατοχή και ρίψη βεγγαλικών χωρίς άδεια του Διευθυντή Μεταλλείων για τα έτη 2022 και 2023: 

ΥΠΟΘΕΣΕΙΣ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΤΗΝ ΠΑΡΑΝΟΜΗ ΚΑΤΟΧΗ ΚΑΙ ΡΙΨΗ ΒΕΓΓΑΛΙΚΩΝ ΧΩΡΙΣ 
ΑΔΕΙΑ ΤΟΥ ΔΙΕΥΘΥΝΤΗ ΜΕΤΑΛΛΕΙΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ 2022 

Α/Α ΕΠΑΡΧΙΑ ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΝΑΦΟΡΑΣ 
ΕΓΚΛΗΜΑΤΟΣ 

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑ 

1. ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΛΕΥ/ΚΛΗΡ/Σ/13/2022 ΥΠΟ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ 

2. ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΛΕΥ/ΟΜΟΡ/Μ/96/2022 ΑΝΕΞΙΧΝΙΑΣΤΗ 

3. ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΛΕΥ/ΑΓΔΟ/Κ/3/2023 ΑΝΥΠΑΡΚΤΗ 

4. ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΛΕΥ/ΛΑΚΑΜ/Σ/51/2023 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ 
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5. ΛΕΥΚΩΣΙΑ Π. Η.:54/02/2023 

ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟΣ ΣΤΑΘΜΟΣ 
ΛΑΚΑΤΑΜΙΑΣ 

ΥΠΟ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ 

(ΑΝΗΛΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ) 

6. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΤΑΕ/Σ/15/2022 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ 

(ΣΕ ΣΥΝΔΥΑΣΜΟ ΜΕ ΑΛΛΑ 
ΑΔΙΚΗΜΑΤΑ) 

7. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΟΡΟΚ/Μ/44/2022 ΥΠΟ ΕΚΔΙΚΑΣΗ 

8. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΟΡΟΚ/Σ/10/2022 ΥΠΟ ΕΚΔΙΚΑΣΗ 

9. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΤΑΕ/Μ/229/2022 ΥΠΟ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ 

10. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΟΡΟΚ/Μ/14/2023 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ 

11. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΤΑΕ/Σ/115/2022 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ  

(ΣΕ ΣΥΝΔΥΑΣΜΟ ΜΕ ΑΛΛΑ 
ΑΔΙΚΗΜΑΤΑ) 

12. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΟΡΟΚ/Μ/74/2022 ΚΑΤΑΔΙΚΗ (ΧΡΗΜΑΤΙΚΗ ΠΟΙΝΗ) 

13. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΤΑΕ/Σ/163/2022 ΚΑΤΑΔΙΚΗ (ΧΡΗΜΑΤΙΚΗ ΠΟΙΝΗ) 

14. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΤΑΕ/Σ/170/2022 ΚΑΤΑΔΙΚΗ (ΦΥΛΑΚΙΣΗ ΜΕ 
ΑΝΑΣΤΟΛΗ) 

15. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΠΑΧΝ/Σ/2/2022 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ 

16. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΑΓΙΟ/Μ/95/2022 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ 

17. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΜΙΝ/Μ/289/2022 ΚΑΤΑΔΙΚΗ (ΦΥΛΑΚΙΣΗ) 

18. ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ ΑΜΜ/ΤΑΕ/Σ/142/2022 ΚΑΤΑΔΙΚΗ  

(ΦΥΛΑΚΙΣΗ ΜΕ ΑΝΑΣΤΟΛΗ) 

ΥΠΟΘΕΣΕΙΣ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΤΗΝ ΠΑΡΑΝΟΜΗ ΚΑΤΟΧΗ ΚΑΙ ΡΙΨΗ ΒΕΓΓΑΛΙΚΩΝ ΧΩΡΙΣ 
ΑΔΕΙΑ ΤΟΥ ΔΙΕΥΘΥΝΤΗ ΜΕΤΑΛΛΕΙΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ 2023 

Α/Α ΕΠΑΡΧΙΑ ΑΡΙΘΜΟΣ 
ΑΝΑΦΟΡΑΣ 

ΕΓΚΛΗΜΑΤΟΣ 

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑ 

1. ΛΑΡΝΑΚΑ ΛΑΡ/ΟΡΟΚ/Μ/24/2023 ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΩΞΗ 

2. ΛΕΜΕΣΟΣ Π.Η.:198/04/2023 

ΣΤΑΘΜΟΣ ΠΟΛΕΩΣ 
ΛΕΜΕΣΟΥ 

ΥΠΟ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ 

3. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΤΑΕ/Σ/202/2023 ΚΑΤΑΔΙΚΗ (ΦΥΛΑΚΙΣΗ) 

4. ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΕΜ/ΤΑΕ/Σ/203/2023 ΥΠΟ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ 

5. ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ ΑΜΜ/ΤΑΕ/Σ/89/2023 ΥΠΟ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ .”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου 
Ιωάννου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.147, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2023, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτησή σας και σας πληροφορώ ότι το μέρος της εγκυκλίου του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών σε σχέση με τους κοινοτάρχες ανακλήθηκε μετά από συνεννόηση του ΤΟΜ με το Υπουργείο 
Εσωτερικών, ώστε να συνεχιστεί η μέχρι σήμερα ακολουθούμενη πολιτική.  Στόχος είναι όπως σύντομα αρθούν 
κάποιες ασάφειες της υφιστάμενης Νομοθεσίας, ώστε η διαδικασία πιστοποίησης υπογραφών και σφραγίδων 
από κοινοτάρχες να αναβαθμιστεί προς εξυπηρέτηση των τοπικών κοινωνιών.  Οι Νομοθετικές ρυθμίσεις θα 
γίνουν στα πλαίσια τροποποίησης του περί Κοινοτήτων Νόμου. 
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2. Το Υπουργείο Εσωτερικών αποφάσισε την αλλαγή της σφραγίδας που χρησιμοποιείται από τους 
πιστοποιούντες υπαλλήλους προς επίτευξη των πιο κάτω: 

• Αφαιρέθηκε ο θυρεός, γιατί παρατηρήθηκε ότι υπήρχε κατάχρηση για πιστοποίηση εγγράφων που 
αποστέλλονταν στο εξωτερικό, παρακάμπτοντας την νενομισμένη διαδικασία apostille.  Επίσης, ο θυρεός 
δημιουργούσε σύγχυση στο κοινό, ότι οι πιστοποιούντες δύνανται να διεκπεραιώνουν και άλλες εργασίες 
του Δημοσίου, πέραν αυτών που καθορίζονται στον Περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμο, δηλαδή την 
πιστοποίηση υπογραφής και σφραγίδας που τίθεται ενώπιόν τους.  Τέλος ο θυρεός που αποτελεί σύμβολο 
του κράτους, παρουσιαζόταν σε ιστότοπους του διαδικτύου, αλλά και σε εξωτερικούς χώρους, όπως 
πλυντήρια αυτοκινήτων, μικρά μαγαζιά κ.ά. ως διαφημιστικό “brand” των πιστοποιούντων υπαλλήλων, 
δημιουργώντας και πάλι σύγχυση στο κοινό. 

• Στο χώρο που ήταν ο θυρεός, επί της σφραγίδας δόθηκε χώρος για να αναγράφεται η χρέωση, ως η 
πρόνοια του άρθρου 10(1) του περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμου, ακριβώς για να διασφαλιστεί 
κατά το δυνατόν η ομοιόμορφη χρέωση.  Η χρέωση καθορίζεται στην επιφύλαξη του ίδιου άρθρου του 
Νόμου και σήμερα είναι €2 στον χώρο του πιστοποιούντος υπαλλήλου και €5 στον χώρο του πολίτη.  Ο 
Υπουργός Εσωτερικών, στη βάση των εξουσιών που του παρέχονται από τον συγκεκριμένο Νόμο -άρθρο 
10(3)- θα προβεί σύντομα σε αναθεώρηση των δικαιωμάτων ώστε να τεθούν άνω και κάτω όρια στην 
χρέωση. 

• Οι πιστοποιούντες υπάλληλοι όπως και όλοι οι επαγγελματίες οφείλουν να δίνουν απόδειξη και πρόσφατα 
τους έχει σταλεί γραπτή υπενθύμιση τόσο για έκδοση αποδείξεων όσο και για συμμόρφωση με τις 
φορολογικές και άλλες υποχρεώσεις τους.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν θα προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Παρασκευή 8 Δεκεμβρίου 2023, που θα είναι και η 
τελευταία ολομέλεια για νομοθετική πράξη, στις έντεκα το πρωί με ημερήσια διάταξη που θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 5 Δεκεμβρίου 2023 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της ενδέκατης συνεδρίας της Τρίτης Συνόδου 
της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Παρασκευή, 8 Δεκεμβρίου 
2023, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

 Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2024. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριου Κουλλά και 
Σάβιας Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, και Σταύρου Παπαδούρη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.061-2023). 

 2.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.175-2023). 

 3.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.110-2023). 

 4.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.111-2023). 

 5.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.112-2023). 

 6.  Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.113-2023). 

 7.  Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.064.114-2023). 

 8.  Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης Έναντι 
Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.077-2023). 

 9.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.177-2023). 

 10.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.183-2023). 

 11.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Προαγωγή, Διατμηματική 
Προαγωγή και Πρώτο Διορισμό και Προαγωγή στη Δημόσια 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου των κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Ζαχαρία 
Κουλία και Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτών του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Κωστή Ευσταθίου, μεμονωμένου σοσιαλιστή βουλευτή, 
και Σταύρου Παπαδούρη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.155-2022). 

 12.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.115-2023). 

 13.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.173-2023). 

 14.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Ηλία 
Μυριάνθους εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα και Αλέκου 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.132-2023). 

 15.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2023. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Ηλία 
Μυριάνθους εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα και Αλέκου 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.133-2023). 

 16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών του 2024 Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.155-2023). 

 17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2024 Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.160-2023). 

 18.  Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.159-2023). 

 19.  Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023. 
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(Πρόταση νόμου του κ. Αλέκου Τρυφωνίδη εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.134-2023). 

 20.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της  Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 21.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Επίτιμοι 
Διδάκτορες) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.035-2023). 

 22.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.171-2023). 

 23.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023.  
(Αρ. Φακ. 23.01.064.085-2023). 

 24.  Ο περί Καταγραφής και Παρακολούθησης Τιμών Λιανικής 
Πώλησης Προϊόντων Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.062-2023). 

 25.  Ο περί Μετονομασίας της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.241-2022). 

 26.  Οι περί Προστατευτικών Μέτρων κατά των Επιβλαβών για τα 
Φυτά Οργανισμών (Καθορισμός Τελών) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.052-2023). 

 27.  Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Συντάξεις και 
Χορηγήματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.041-2023). 

 28.  Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Κουκουμά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.016-2023). 

 29.  Ο περί της Οργάνωσης του Χρόνου Εργασίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Κουκουμά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.017-2023). 

 30.  Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.181-2023). 

 31.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αλέκου Τρυφωνίδη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, και Μαρίνου Μουσιούττα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.207-2022). 

 32.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.182-2023). 

 33.  Ο περί της Λειτουργίας και Χρήσης στη Δημοκρατία του 
Συστήματος Πληροφοριών Σένγκεν (SIS) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.022-2023). 

 34.  Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.063.189-2022). 

 35.  Οι περί Υφυπουργείου Πολιτισμού - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Πολιτισμού και Λειτουργού Πολιτισμού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.073-2023). 

 36.  Ο περί της Εφαρμογής της Εθνικής Στρατηγικής για την 
Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης 
Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Πρόταση νόμου της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.105-2023). 

 37.  Ο περί Κοινοβουλευτικών Συνεργατών και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023.  
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Λουκαΐδη  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνου 
Σιζόπουλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, Αλέκου 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων, Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Κωστή Ευσταθίου, 
μεμονωμένου σοσιαλιστή βουλευτή, και Αλεξάνδρας Ατταλίδου, 
ανεξάρτητης βουλευτού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.129-2023). 

 38.  Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ.: 23.01.063.289-2022). 

 39.  Οι περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.051-2023). 

 40.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για 
τον μήνα Ιανουάριο του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

ΠΡΟΣ ΑΠΟΣΥΡΣΗ 41.  Οι περί της Εποπτείας της Αγοράς (Παιχνίδια) Κανονισμοί του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.056-2023). 

 42.  Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής 
Βοήθειας σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός 
Εξοπλισμός) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.057-2023). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 
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 2. «Μεταναστευτικό: Οι διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας, η 
ευρωπαϊκή διάσταση και η διαχείριση του θέματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(22.9.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.002-2022). 

 3. Αξιολόγηση της μέχρι σήμερα πορείας υλοποίησης του Γενικού 
Συστήματος Υγείας. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας). 
(9.11.2023). 
(Αρ. Φακ. 23.05.056.001).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Ξανά χρόνια πολλά στους εορτάζοντες και στις 
εορτάζουσες και κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα Κουλλά Ονούφριος 

(Πρόεδρος Βουλής) Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σύκας Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χριστόφιας Χρίστος 

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Παπαγιάννης Λίνος 

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 
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Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Παπαδούρης Σταύρος 

Ανεξάρτητοι 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Θεμιστοκλέους Ανδρέας 

Μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής 

Ευσταθίου Κωστής  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 

1.  Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα κατά του AIDS, στην Παγκόσμια 
Ημέρα Ατόμων με Αναπηρία και στη Διεθνή Ημέρα Εθελοντών. 

539 

2.  Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 540 

 α.  Συμμετοχή μελών της κυπριακής αντιπροσωπίας  στη Διακοινοβουλευτική Συνέλευση 
της Ορθοδοξίας (ΔΣΟ) (Μαρίνος Μουσιούττας, Ηλίας Μυριάνθους) στις εργασίες της 
συνεδρίας της Διεθνούς Γραμματείας της ΔΣΟ στη Βουλγαρία. 

 

 β.   Συμμετοχή των κ. Νίκου Τορναρίτη, ως επικεφαλής, και Γιώργου Λουκαΐδη σε 
συνεδρία του Εκτελεστικού Συμβουλίου της Ασιατικής Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
(ΑΚΣ) στην Αττάλεια. 

 

 γ.  Συμμετοχή των κ. Χάρη Γεωργιάδη, ως επικεφαλής, και Χρύση Παντελίδη στην 70ή 
Διάσκεψη των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών 
Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Μαδρίτη. 

 

 δ. Συμμετοχή αντιπροσωπίας (Νίκος Κέττηρος, ως επικεφαλής, Νίκος Γεωργίου, Χρίστος 
Σενέκης, Σωτήρης Ιωάννου, Μιχάλης Γιακουμή και Κωστής Ευσταθίου) σε συνεδρίαση 
της Επιτροπής Πολιτικών Ελευθεριών, Δικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

 

3.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2023», παρατηρήσεις της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και 
ψήφισή του σε νόμο. 

542 

4.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσωρινής Συνεισφοράς Αλληλεγγύης επί των 
Πλεοναζόντων Κερδών στους Τομείς του Αργού Πετρελαίου, του Φυσικού Αερίου, του 
Γαιάνθρακα και των Διυλιστηρίων Νόμος του 2023» και ψήφισή του σε νόμο. 

544 

5.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2023 Νόμου του 2023 Νόμος του 2023» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

546 

6.  Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

 α.  «Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023»,  547 

 β. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023»,  

 γ.  «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2023», 

 

 δ. «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023», 

 

 ε. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2023»,  

 στ.  «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023»,  

 ζ. «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023»,  
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 παρατηρήσεις του κ. Χάρη Γεωργιάδη και ψήφισή τους σε νόμους, του τρίτου με αρ. 2, του 
τέταρτου με τίτλο «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», του πέμπτου με αρ. 4 και του έβδομου με 
αρ. 2. 

 

7.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», 
αγορεύσεις (Μαρίνος Μουσιούττας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Πανίκος Λεωνίδου, Άριστος 
Δαμιανού, Νίκος Σύκας, Παύλος Μυλωνάς) και ψήφισή του σε νόμο. 

554 

8.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Λίνος 
Παπαγιάννης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Νίκος Σύκας) και ψήφισή της σε 
νόμο με τον τίτλο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

562 

9.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», 
παρατηρήσεις του κ. Μαρίνου Μουσιούττα και ψήφισή του σε νόμο. 

572 

10.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023», παρατηρήσεις του κ. Νίκου Τορναρίτη και 
ψήφισή της σε νόμο. 

577 

11.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Κανονισμοί του 2022» και 
έγκρισή τους. 

579 

12.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστατευτικών Μέτρων κατά των Επιβλαβών για τα 
Φυτά Οργανισμών Νόμος του 2023» και ψήφισή του σε νόμο. 

581 

13.  Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

584 

14.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του Περιβαλλοντικού 
Θορύβου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022», παρατηρήσεις του κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του 
Περιβαλλοντικού Θορύβου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

588 

15.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο. 

590 

16.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λειτουργού 
Λογιστηρίου Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας Α΄ και Επιθεωρητή 
Λογαριασμών Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και 
έγκρισή τους. 

594 

17.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών - Θέση 
Νομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

595 

18.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας - Θέση 
Νομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

597 

19.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας)  Κανονισμοί του 2023» και 
«Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

598 

20.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης - Θέση 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

600 

21.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως - 
Θέσεις Διευθυντή Τομέα Δημοσίας Τάξεως, Ανώτερου Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, Λειτουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως Α΄ και Λειτουργού Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

601 

22.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέση Προϊστάμενου 
Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

602 

23.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Οικονομικών - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Χορηγιών και Επιδομάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

603 
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24.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2023» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

604 

25.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του προϋπολογισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2024 και έγκρισή της. 

606 

26.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

27.  Ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Πιθανή ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης για την εφαρμογή ευρωπαϊκής Οδηγίας 
αναφορικά με την υποβολή εκθέσεων βιωσιμότητας από τις εταιρείες. 

609 

 - Οι μελέτες, ο σχεδιασμός και ο προϋπολογισμός των απαραίτητων περιβαλλοντικών 
μέτρων μετά τις καταστροφικές πυρκαγιές σε κοινότητες της επαρχίας Λεμεσού. 

609 

 - Δικαίωμα ασθενούς για λήψη πειραματικής θεραπείας. 609 

 - Κατάρτιση και υπόβαθρο των Οικογενειακών Διαμεσολαβητών κατόπιν της ψήφισης 
του περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμου του 2019. 

610 

 - Στελέχωση του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 610 

 - Αναβάθμιση της Κυπριακής Βιβλιοθήκης. 610 

 - Αξιοποίηση του Κέντρου Υγείας Αθηένου. 610 

 - Θέση Εκτελεστικού Διευθυντή στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 610 

28.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Έλλειψη οικοδομήσιμης γης στην κοινότητα Κοφίνου. 611 

 - Καταγγελίες σχετικά με ενοικίαση ή χρήση παραλιών από ιδιώτες. 611 

 - Ποσό ενοικίασης κτιρίων για στέγαση κρατικών υπηρεσιών, μητρώο και φόροι προς 
ιδιοκτήτες. 

612 

 - Η ανέγερση περιφερειακού σχολείου στον δήμο Λιβαδιών και στην κοινότητα 
Βορόκληνης. 

613 

 - Παρατυπίες στην τήρηση των προδιαγραφών προστατευόμενη ονομασία προέλευσης 
στην παραγωγή χαλλουμιών. 

613 

 - Δημιουργία νέων και βελτίωση υφιστάμενων στάσεων λεωφορείων. 614 

 - Θέση της κυβέρνησης για την απαγόρευση της ουσίας «γλυφοσάτη». 615 

 - Μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση για τη διαχείριση των επιπτώσεων της αύξησης 
των επιτοκίων στο δημόσιο χρέος. 

616 

 - Καταγγελίες και ποινές για παράνομη ρίψη πυροτεχνημάτων. 617 

 - Πιστοποίηση υπογραφής από πιστοποιούντες υπαλλήλους και η σχετική χρέωση. 618 

29.  Ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 619 

30.  Παρουσίες βουλευτών και αντιπροσώπων θρησκευτικών ομάδων. 623 
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